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.sporazume   sa    mnom    o    ovome    pitanju.    Aledjutim Šeeerov   kaže.   Mi   nismo   hili   na   tome  Kli4i]i5tii   kao 
,рг;н1н, (luik   meni   nije  doiap,   da   se   s])oraziime   i   ja što sada  kaže gospadrn  Sećerov. 
jie znam, Bta bi  omda dalje  imao ja da  pn-ihmniam. [zvestilao dr. Slavko Šecerov:  Ja sam sastavio 

Zamenik   predsednika   Ljuba   Jovanović:  Go- rezoluciju  i  ako želite, mi ćemo  aaći  u etenograf- 
Bpođo, ja   mislim, da   mi   možemo staviti  ovaj   predlog skini  lie'kškama. ,pa ćete  videti  kako je  себепо.   (Ur. 
g.  r.jonoviea  na  dii(\ni   IM!   i   o  njemu   rešavali.   Reč Janko   Šimrak:   Ja   sam   bio   prisutan    i    nije   tako 
ima g, Šimrak. nšene.) 

i)r.  Janko Simrak:   Cospodo.^ mi   . mo  ovde   гл- Zamenik    predsednika    Ljuba    Jovanovit 
spravili   zakon   o   opstinskim   izborima   u   .Moveniji   : 
primili ga.   No  kako  je hila  želja Čitavoga  olliora, dl 

o 
ćemo raspraviti nezavisno od ctnevnbga  reda. Ja ću 
samo  moliti, <ia  sekretarijat  Zakonodavnog Odbora 

s.Maj zak(,n:p.4,sin  i,a   ilaln.aeij.l  .  na   [.(..пи, .1.  hil, ^^eeti     Ministra    za    agrarnu    reformu,   da   ee    ta 
lepo molio gospodina predsednika, ako |e raogucj, da la(,].a biti 8utra li:| .i,,^.,,,,,,, ,,.,,,.,. .,;l bil) v;,m ргЈ. 
lu ta stvardosla mediu prvima u raćpravi prema op- {!lo.i() ovaj ,,.m,viui ,.,, , к.Љ) st„ 5uli 

sto] zelp.  (( uie se:  .Mi moramo-sutra sve <la svršimo.) л               .,                                     ..           ,.          ., 
,,'        ■,'         i    i  -i     i • u     i            ;-      \i Sto se  tie<^  predloga gospodina   Gnonovica   o /amenik   pre:;se<lmka   Liuba   Jovanovic:    Ako ...      .,■   • А • '                      , '.     •      •       ■ 

,4,,         i   •          •,     •        ii-          ii            i    • .1 rodni o .Ministrima na raspoloženju, la  nisam  tjista se  Odlior  slaze,   posto   le  zakonski  pneiolog  o   kojem ,   ...   ...                  .,   ,.       7>  , '    .         ■'      •  ,,             ...   . 
,.' 'л.       i       .      .               •   i-      .• ilel luitivno   predložio,   rosto le ta   uredba   o   Mim- irovon  gospodin   Šimrak   veo   resen   u   po|eaiiiostiina, .                          r   »     •     IM                                   i        i    •■■ 

"•     •    i i   /■•   u:        ■        i   i ' •;;    *        stijma  na  raKpolozen ni   lula na  pretresu  u   1.  sekciji, samo nije izglasan  u dennttivuo)  redakciji, to ovu ■ *      ,,            ,                       •        ,        •      , г 
stvar   zbog   važnosti   njene   možemo   staviti odmah Ja prilazem, da so ona stavi na dnevni, red kao 8. 
posle  ove tačke   1.   sutrašnje.- dnevno«   reda.   koja .tacka. to jest kad dodju na dnevn^   red   U/edbe   I. 
j.e bila kao taoka 7. današnjeg dnevnog/reda.  Dakle Sekcije   pa  eemo  onda  i  nju pretresati.   (Vojislav 
ja   pndlažem   takvu   i/.meuu' u  dnevnom   redu, da   to Lazic:   \  onda je  neeemo  raspraviti.) Ja  to  ue znam. 
bude  2.   tačka   sutrašnjeg dnevnog  neda.   (Vojislav Ипа rec gospodui Lazic. 
Lazić:   A   ur.dlta   o   ministrima   na   raspoloženju   <la Vojislav  Lazic:   Bas 'zato,  što  je   mnogo  govo'- 
bude treća  tanka.) r  no  O  OVOJ   UTedbi   i  zato, što je ibilo  više protesta  i 

Milorad   Vujičić:   Ja   bih   želeo   malo   olijašaje- traženja,  da  se  iznese  ua  dnevni   red,  ja   mislim,  da 
uja povodom  utvrljivanja dnevnoga  reda.  Ovde su je u interesu samoga editora, da se ne lii odiioru kao 
stavljeni    za    sutrašnju  ■ sednieu    i    neki    predmeti celini  predbacivalo,  kako Odbor nije  iiteo da  udje  u 
agrarne   reforme.   Molio   bih   predsidništvo,    da    mi ,п šavanje   te   uredbe;   s   toga   zahtevam,  tla   se   stavi 
Objasni    kakve   su   to    uredilu',   jer   po    Ustavu   sve kao 3; tačka dnevnoga reda. Ja  ne znam  kako će se 
uredbe,  koje  se  odnoee  na   agraru   reformu   sam;" ona resiti, ali ona treba da Imde rešena i Odlior time 
soliom  postaju zakon.   Molim, da mi se objasni, da li da s  kine sa sidu- odgovornost. 
j   ove  uredlie  sada,  koje  se  stavljaju   na  dnevni   red, ,,           м      i>     i     i   ч       i ■■  i        i              ч      n ,   .           ,.                     n           i    ••                   •   IT i. /amenik    rredseilnika    Liuba    Jovanovic:    (io- spadapi   nie:l]u   one   uredlie,   o   kolima   govori   l.stav ,            ,      ,                                i         >       .•     м   i- '••,,••        гт .                       i   -   •                 i spodo,  onda   eemo  o  tome   sada   resavati.   .Molim   no- to   pst,   koie  i-o   Ustavom proglasujU   za   zakon. i      i    •       i                •                           i-                       i 

.           ,         i      oi     i      г- "'             ■»«-• sjiodu, da izvole zauzeti Svoja merda.   Ko  |e za to, <la 
izvestilae dr. Slavko Secerov:   Mi  smo  u  sek- sl, |)(1 ,„.„11,^,, gospodina La/.iea, uredba o minietrima 

pijl   uaeeluo ješ.l,   ovako,    a    može   i    Zakonodavni ^             U)^]u  stavi  kao ;;,  |.l(-.ka dnevnog   reda, laj 
Odbor da   resi.   Mi   smo   koustatova i,  da   ima   nekih .         i  ,•   i      ;           г         i      r              i       i\r. ■■           \- \ ,.    _        i i     ,   •   n n        i      -n            -i        ion ce sedeti, ko  e protn' neka digne tuku. (Većina sedi.J ()—(   шчч aha, koie Aakonodavni odlior  po elanu   l.d). (\г    ,   ;        -';      i          .       ,    n       .     • i        .     •    f  ч, . ., ,         ,     ,/   . ■'           v     ,        .           '      .          И t)<leor m resio, da se ta uredna stavi kao treća tacka 
Uetava 2. alineje ne može da resava a ostale uredbe dnevnoe  1'(''1''1 

Zakonodavni odlior može da pregleda, jer nisu agrar- 
nj odnosi. Ostali   dnevni    red    primate    li    kao   što    sam 

Milorad Vujičić:  Ja   mislim, da i  ove uredbe predlćžio? (Prima se.) Ovu sadašnju sednieu zaklju- 
dnlaze u  red  onih  nredalia, koje po elanu  130.   ("stava Čujem,  a  drugu  'zakaziijem   za  SUtra   n   B   easova   ргз 
postaju Zakon. podne. 

Milosav   Rajčević:   Gospodo,   ovo   je   pitanje 
pretreseno  u  sekciji,  ali   nije  ovako   kako  gospodin (Sednića je zaključena u T časova u veće.) 

\X.\Vlil.  SEDOTOA. 

ZAKONODAVNOG ODBORA 
NAUODM]  SKUPSTlNK 

KRALJEVINE 

SUBA. HRVATA I SLOVENACA 

držana 28. decembra  1921; godine u   Beogradu. 

Predsedavao   predsednik   Miša  Trifunović. (Početak u  10 časova рге podne.) 

Sekretar dr. Pavle Cubrović. Predsednik    Miša   Trifunović:    Otvaram,    go- 

'risutni   gospoda   Ministri:   uiiutrašnji.li    d(da 
spodo, 38. redovni sastanak Zakonodavnog Odbora. 
Zapisnici   još   nisu  gotovi   utded   velikoga   rada,  zato 

dr.   Voja   MarinUvie,  pmsvete   Svidozar   Priliieevie, „ni|im, da'odmah  predje   na dnevni   re< 
pravde <lr.   Laza   Markovie  i  aurarne  nd'orme   Krstii prva  j,, t,a(d-;a dnevnoga  r.da:   Pretres uredaba 
Miletie,   te   referent   Miiiislatr<tva   major   .\iiiko   Mi- Ministarstva za agrajmu   reformu.   Kee ima gospodin 
linković. dr. Janko Šimrak. 
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Dr. Janko Šimrak: Prva je stvar, da li ha/, za- 
pisnika mi možemo đa predjemb na dnevni red. 
Može biti da je u za^ienicima neeto rdjavo učinjeno; 
pa to t.r> ba da se iappavi. 

Pređaednik Miša Trifunović: Mislim, gospo- 
dine poslanitV, da će za posle podne biti gotovi za- 
pisnici. Mi radimo od jutra do mraka do duboku ч 
aoo i kancelarijeko bsolblje ae može vise da rad:. Jer 
pade о<1 umora. 

Dr, Janko Šimrak: (iospodinc Predsednice, to 
se protivi 'po-dovnikn. Ja sam predlagao, da radimo 
duboko u noć do ponoći, a onda se izlazilo odavde 
van. Ja protestvujem protiv toga, da se počinje eed- 
.niea, a da »e Пе prointa 'zapi-nik. jer .ј<' to rušenja 
poslovnika. 

Predsednik Miša Trifunović: Zakazujem', da 
ćemo možda posle podne pročitali zapisnike. Goepo- 
dine |ioslaniee, tako smo i do sada radili. Ako m- 1и 
^uogli biti zapismici gotovi,,ja ću moliti Zakonodavui 
Odbor, da iz svake partije izabere po jednog do dva 
elana, koji će pročitati 'zapisnik i da bude na taj 
način primljen. Ovo .i<' jedno takovo etanjc, da ne 
može apeolutno da se stigne. Gospodine izvestioče, 
izvolite ijiroeitati  uredbe. 

Izvestilae <lr. Slavko Šcćerov: Prvog oktobra 
ibile sn na pretresu u /,akonoda\ nom Odboru uredbe 
za agrarnu reformu. Tom prilikom Odlbor je jedim 
glaeno usvojio rezoluciju, da se uredbe pod brojem 
.1, 7, !), 10 i :><; spiska uredaba Ministarstva za 
Agrarnu    Reformu   oglade   zakonima   Ibez   izmen", 
S   ohzirom    na   ('dan    Kit),    poslednju    alineju,   jer   se 
tiču agrarnib odnoea. A ostale uredbe, za koje ве su- 
mnja, <la se tiču agrarnih odnosa, vraćaju se Odboru 
radi kate^orisanlja, da li uredbe olmlivaiajn agrarne 
odnose, ili ne. S obzirom na rezoluciju, sekcija je pre- 
gledala sve uredbe Ministarstva za Agrarnu Reformu 
i pronašla ovo: da se uredbe': broj 1, o zabrani otu- 
djivanja i opterećivanja zemljišta i velikih poseda: 
broj б o 'proveillii delomiene eksprepriacije zemljišta 
velikib poeeda za javne interese, kolonizaciju i iz- 
gradnju radničkih i činovničkih stanova i vrtova; 
broj   (i   0   izdavanju   zemljišta   vidikih   pos, da   u   d-iro- 
diinjera zakupu: broj 11 o naseljivanju riovih i ju- 
žnih krajeva; broj 16 p državnom nadzoru u dr- 
žavnoj upravi vidikih ,poseda; broj IT. o upotrebi 
zgrada velikih poseda u svrhu agrarne reforme; 
.broj -!• pravilnik d postupku pri deobi državnih 
do'bara u svrhu agrarne reforme i broj 86 za osni- 
vanje agrarnih zajednica, ostane bez izmene. 

Odsek je đoeao do OVOg rešenja s obzirom na 
to, što su predstavnici Ministarstva za AgraKUU 
reformu izjavili, da ве izradjuje jedan zakon o defi- 
nitivnoj likvidaciji agrarne reforme. Zbog toga ne 
bi bilo zgodno, da se ove uredbe, koje imaju pri- 
vremeni karakter, sada izmrnjnjn. Ла vas molim, 
da ova uredbe osnažite po tzveštajij eekcije. Isto 
tako sekcija predlaže rezoluciju, da Vlada Što рге 
podnese na rešavanje projekl o agrarnoj reformi i 
naseljavanju krajeva Skupštini. Obapodme Pred- 
sednice  molim, da otvorite načelnu debatu. 

Predsednik Miša Trifunović: Današnji je red 
izuzetno odstupio usled kratkoće vremena. Ха pre- 
tresu je veliki broj uredaba Ministarstva za Agrar- 
nu Reformu. Gospodin izvestilae je pročitao sve te 
uredbe. Imalo bi, ako misli Zakonodavni Odbor, da 
ee u svima tim uredbama vodi sada generalna de- 
bata, ili da se primaju bez debate, ili kako želi Za- 
konodavni Odbor. Ja moram to napomenuti, gospo- 
do.  Reč ima jr. poslanik  Lazie. 

Vojislav Lazic: Ja ĆU biti suviše kratak. I/, 
javljnjem. da ceo rad vladin u politici agrarne re 
forme ne odobravam iz više razloaa i zato ĆU ubi 
ati protiv ovih uredaba. Na,- ni u koliko ne može 

zadovoljiti rad vladin u <provodjenju agrarne re 
Гогпи pa prema tome i sve uredbe, koje je Vlada 
propisala i koje sn na dnevn  redu, ne zadovo- 
ljavaju   nas.   a   zato  eemii  glasati   protiv. 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Reč   ima   g. dr. 
Ma/zi. 

Dr. Dominik Maz/.i: da držim, da se nije imalo 
nikako staviti na dnevni r, d eventualne izmeni, 
koje se hoee da neine u а.цгаптј reformi, jer lo se 
protivi DstaVU a naročite članu 130., gde se izričito 
kaže. da svi privremeni zakon:, uredbe i pravilnici i 
rešanja Miri:etarskog Saveta (zakonskog značaja, 
koje se tiču agrarnih odnosa i i. d., mogu se menjati 
samo zakonodavnim putem. Nedvojbeno je. da iz- 
mene, koje se traže od Zakonodavnog Odbora, nisu 
izmene, koje spadaju pod agrarnu reformu,'odnosno 
koje ве imaju smatrati kao odnosi agrarne reforme. 
Istina ovi agrarni odnosi, odnosno ove izmene, od 
nosile bi se više na formalnu stranu tih odnosa. Ali 
pošto zakon kaže izričito, da ne -mi.j; mo ni mi da 
preinačujemo i ida iinteatpretiranio drugačije volju 
zakona od one koje zakon zahtj va. nedvojbeno je, 
da se ovde radi po jednom (JstaVU i u.dvojbeno je, 
da se [Jstav ne može da menja VCC samo za jedim 
novu K'onstituantu, a nikako da se može menjali 
sa prostom odlukom jodnog Zakonodrivnog Odbora. 
N:    kažem   ja   tim,   da   sam   protiv    uredaba   agrarne 
reforme, koje bi  bile korisne narodu, nego stojimo 
na tome. da se uredbe 'za agrarnu reformu što prč 
donesu zakonodavnim put m a ne nezakonitim pu- 
tim.   Mi   no   sinemo   niti   mož; mo   da   olustanemo   od 
Ustava, bez da se taj   Ustav   zakonitim   putom   ne 
pronieii'. Iz tih razloga predlažem, da fte ovaj pred- 
log odbije,  da   ве ne  .-tave   nikako na   pretresanje 
uredbe,  koje se dana<  predlažu. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima izvesti- 
lae dr.   S  eerov. 

[zvcstilac dr. Slavko Šećerov: (lospodo, izgleda 
mi, da  je gospodin dr.   Ma'zzi   u   nekoj zabludi.   Mi 
smo   1.  oktobra  govorili  opš'rno 0  lome, koje   l   redi e 
obuhvataju  agrarne  odnose,  a  koje.  ne. Tom   prdi 
kom. bilo je raznovrsne debate O lome i onda smo 
si- složili u tome, da s- Uredbe pod br.  !., 7.. 8.j 0., 
10.,   30.,   411.   Oglase   kao   Zakoni   s   ( bzir a   član 
130. poslednju alineju, jer obuhvataju agrarne od- 
nose, ali da sve Uredbe Ministarstva za Agrarnu 
Reformu ne obbhvataju agrarne odnosi. 

Ja sam Vam pomenuo onda da postoji ovde 
u spisku Naredba koja govori o davanju besplatnih 
železničkib karata dobrovoljcima. A bilje postoje 
izvesne   druge   Naredbe,   rešenja   0   izdavanju   z, inlji- 
sta u privremeni zakup žandarmima i dobrovolj- 
cima.  To  je   rešenje   u   spisku   Uredaba.   Medjutim 
ovo je rešenje suprotno  več jednom  Zakonu  o do- 
brovoljcima,   koji   je   primljen   u  Zakonodavnom   Od 
boru.   Г   tome  Zakonu   u  članu   11.  jasno  se  kaže. da 
samo  zemljoradnici   mogu  da dobiju  zemljište  i da 
se, prema tome. isključuju -ve ostale kategorije do 
brov iiljaca, a ovim drugim dobmvoljedna daća se 
druga  državna  pomoć.   Prema   tome   svako   rešenje   i 
evaka   Naredba  Ministarstva   za   AgraTnu   Reformu 
ne  tiče  M'  agrarnih  odnosa  i 'zboi;  toga  smo  mi  kate- 
gorisali. da Vas molim, da izvolite lažljivo pročitati 
izveštaj,  pa ćete vidi ti,  da  ova  argumentacija  dra. 
Mazzija   nije  potpuna  i  lačna. 
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Predsednik   Miša   Trifunović:    Reo   ima   dr. 
Janko Šimrak. 

Dr.   Janko   Šimrak:   Ja   mislim,   da   goepodinu 
dru. Sečerovu aije pošlo za rukom da pobije navode 
dra. Maazija, Sto ве tiče вато^а letava. Г.-tav tu 
ne dopusta nikakvoe zaobilaženja. (Irvestilac <lr. 
Šećerov: l'stav govori o agrarnim odnosimaO l stav 
je ovde poeve jasan i ne može se ni na jedan način 
drukčije tumačiti, (i. <h-. Sećerov imade potpuno 
pravo, da medju ovim stvarima koje su ovdedosle 
ima takvih, koje nikako ue tangiraju pitanja 
agrarne reforme. Dakako da ova pitanja, koja ne 
tangiraju [pitanja agrarne reforme, вата po sdbi 
imanje vise amo pred Odbor i ne spadaju, pa ako 
.■ni,-!KI,kп Sećerov misli, da se te stvari, koje ne 
tangiraju Agrarnu Reformu, pvde danae гебауаји 
u Odboru mi nemamo nista protiv toga, ali mo- 
rami) Izdvojiti te .-tvari. (Dr. Slavko Sećerov: One 
su vać i/.ilvojciic.) Nisu izdvojene. Medju -tvarima 
koje MI danae na dnevnome redu, ima, koje ви čisto 
Agrarnog karaktera. \a pr. Uredba 'br. :!7. (Seće- 
rov; To nikakav Agrarni odnos nije.) »Zemlje, čiji 
vlasnik od 1. decembra L918. g. ne živi na terito- 
riji Kraljevine, imaju se bez oli/.ira na njihovu ve- 
ličinu izdati u privremeni zakup interesentima 
Agrarne Reforme«, Zar to nije agrarni odnosi To 
вто jutros dobili, ili ete nam možda opet dali krive 
strane: objasnite nam to. (Sečerpv: Ja ću Vam .-ada 
objasniti vrlo i po.) Molim Vas, goepodo, ja sam 
konstatovao, da mi ne možemo dozvoliti, da ве krši 
Ustav. <>vo je vrlo važna taeka. jer вв rešavaju naj- 
važnija   naša   pitanja   u   zemlji.   (lo-podin  dr.   Maz/.i 
je ovde naglasio, da mi tražimo, da se eto pre do- 
nese Zakon o Agrarnoj Eleformi i mi smo u tom 
smislu govorili i u Ustavnom Odboru; govorili smo 
i u  Ustavotvornoj Skupštini.   Dakls nikako ee ovo 
naše  govorenje  ne   može   smatrati, da   smo  mi   protiv 
Agrarm Reforme, nego se ide za tim, da se sačuva 
jedan •'•lan Ustava. Ako Vi mislite, da možete kršiti 
svaki elan Ustava, onda stavljate oitav Ustav izvan 
zakona. 

Ja dakle predlažem, da se izdvoji' iz ovih Odre- 
daha. koje danas etcje pred Zakonodavnim Odbo- 
rom, one koje ae tangiraju 180, elan Ustava, koje 
вс tpogu režavati -amo redovnim zakonodavnim pu- 
tem u Narodnoj Skupštini. Neka /akonodavni ()d- 
bor rešava ono što spada u  njegovu  kompetenciju, 

1/vestilae dr. Slavko Sećerov: Da se ukratko 
osvrnem na primedbe g, Simiaka, G. Simrak i -г- 
Korošec tvrde, da Uredba br. ■'>1- obuhvata neke 
agrarne odnoee i <la   prema   tome sve   one   izmene 
koje predlaže Sekcija, ne hi hile u BaglaSnOStj -a 
elanom    180,    Г-tava.    Dozvolite,   da    \'am    pročitam 
onaj elan kako je glasio u pr\ohiinoiii rešenju Mi- 
nistra za Agrarnu Reformu, a kako glasi ва izme- 
nama  sekeije.  Tačka   treća  glasi:  »Zemlja, čiji  je 
vlasnik Strani podanik i od pre rata ne živi na te- 
ritoriji Kralj vin . a zemlju je napustio ili je izdaje 
u zakup, imaju ,-e bez obzira na njihovu veličinu iz- 
dati u privremeni zakup intereMiit ima Agrarne TIo- 
Гогте«. 

Mi   smo  -mat rali, da  ova  odredba   nije  li  sairla-- 
1м -ti -a odredbama ugovora o miru. Mi moramo 
tn tirati strane podanike kao i naše na osnovu prin- 
cipa   reciprociteta.    Stoga,   ja   predlažem   ovu   iz- 
iiienu:    »Zemlja  čiji    vlaenik    no    živi    na    teritoriji 
Kraljevine, a zemlju nije napustio i t. d.« Prema 
tome, l<;||i što -vidite ove izmene Sekcije dovode u 
saglasnoel  ovu odredbu, koja nije u saglasnosti  sa 

i govorima o miru. Ja ne vidim kakav je to naro- 
čiti agrarni odnos, koji je poremećen. Ja to ne vi- 
dim, a ako Simrak  i   Korošec  mOgU  da dokažu, da  јв 
ovo stvaranje nekih harocitib auramih odnosa, neka 
i uja veza izmedjn onih, koji uhdelavajn zemlju i 
onih, koji  uživaju   plodovi', ja  bih  molio, da   mi .-e  to 
objasni. Ja  mislim, da ova poholjšica  može  -■■•  ■'^ 
priti i da je vrlo korisna i za ugled naše zemlje u 
inostranstvu. 

Predsednik A\iša Trifunović: Meni se čini da 
ovde ima dva gledišta: jedno gledižte, koje zastupa 
g. izvestilac koji tvrdi, da sve ove uredbe ne tangi- 
raju nikakve agrarne odnose i prema tome ne do- 
laze pod 61. 130. Ustava, a g. Simrak i njegovi pri- 
jatelji  m'r-le, tla  medju ovim  uredhama  ima  uredaba, 
koje dolaze pod olan   180.  Ustava, i  prema  Ustavu 
;ie   bi   se mogle   r.šiti.  'l'o eu  dva   -porna   p.tanja   i   to 
Zakonodavni Odbor ima prvo da prečisti, ргз nego 
prelje na glasanje ovih  uredaba. Ja  bili   molio g. 
Simraka. da pomene t: druge Uredbe, pa če_ Zako- 
ne lavni   Odbor   rešiti,   da    li   te   ur.dhc   -padaju    pod 
član 138. Ustava ili ne. 

kvestilac   dr.   Slavko   Sećerov:   Ja   mislim,   da 
je tO glasanje Zakonodavnom Odlioru ne|iot relmo. 
jer   ВтО   mi    1.   oktobra   doneli   meritorno   n -  nje   o 
tome. Ja Vaa  lim. da pročitate rezoluciju u za- 
pisniku koju je Zakonodavni Odbor u-vojio o tome 
od I. oktolira. Ako gospoda ne veruju, izvolite pro- 
čitati zapisnik, pa ći te vi I ti to rešenje. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g, 
Šimrak. 

Dr.  Janko  Šimrak:   Ja   -am. gospodo,   pomenuo 
i   uredbu   137. 61. 3.   Mi  nikako  ni-   protivu   ovoga 
elana, stvarno ni-mo ptotivni. Mi ćemo uvek glasati 
za njega. Kažem da ja dobar, ali pćtanje je samo to, 
da li mi to možemo prema 61. 180. Ustava rasprav- 
ljati; Ne možemo. To ,1 pitanje formalne naravi i 
to od velike važnosti. Vi vidite da je to pitanj,■ ГС 
- no 1. oktohra. To nikako ne -toji. go&podo, Mi 1. 
Oktobra     nismo    doneli     nikako     meritorno     rešenje, 
nego smo doneli ovo: da sve one uredbe, koje se 
tiču agrarne reforme, ne mogu se rešavati u Zako- 
nodavnom odlioru. M.(ljutim u tim odredbama ima 
takvih koje ne tangiraju agrarnu reformu i one su 
poslate  preko   Ministarstva  za    Agrarnu    Reformu 
ma   da   ne  deticu   OVO   pitanje.   To   ВШОЈ   mi    re-ili,  gO- 
spodo, j т drugo reeenje nismo mogli doneti. Svako 
drugo r senje bilo bi protivno Ustavu. 

Dakle, ovaj član ne imže -e prihvatiti sa for- 
malne strane. Ja nisam kriv Sto -te Vi ovakav l stav 
doneli,  jer  ste   Vi   Ustav  doneli   -amo   zato, da   može 
da se uzdrži Vladina većina. To je bilo radi Bosne 
i  Eercegovine. Sad vidite, da stvari treba drukčije 
resiti   i  kažete;  nećemo da držimo   Ustav  koji   smo 
primili. I sad tu dolazimo mi koji branimo Ustav. 
(Dr.  Korošec:  To  nije moralna  politika!) 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g. Mini- 
star za  Agrarnu   Reformu. 

Ministar za Agrarnu Reformu Krsta Miletić: 
Ja mislim, da ovde nema mesta sporu koji se poja- 
vio. Mi smo 1. oktobra r.-ili ovako: izdvojili smo 
jedan deo uredaiia, koje ohuhvataju agrarne odnoee 
i stavili -mo ih na Binagu zakona, a sve ostale uredbe 
vratili smo sekciji', <la ih prodiskutuje i da resi, da 
li one ohuhvataju agrarne   pdnose   ili ne.   Pa   ako 
sekcija   Stoji  na  gledište, da   one   ohulivataju   Agrarne 
odnose, onda se neće menjati. Ja mislim, da udvo- 
jimo ovaj  put. da g.   Predsednik  stavi  na glasanje 
prVi   deo   izve-taja.   u    kojem   se   pominjc   nekoliko 
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ur^dafba, za kuje je sekcija stala na gledište, da ве 
no  nrenjaju  a dalje ili  ne  trdba  menjat;  zaln, što stc- 
jinu) pred (lefinitivnim zakonom o agrarnoj re- 
formi. Ja bih molio g. Predsednika, da štavi na gla- 
sanje prvi deo Izveetaja i <la ne bi bilo zalbune, mo- 
jim, da se ponovo pročita prvi deo izvestaja i tako 
ćemo ići od jednoga di la do drugoga i stvar će biti 
brzo raspravljena. 

Dr. Janko Šimrak: ('■. Ministar dosta dohri 
kaže,   da   treba   stvar   razdelili,   ali   zlo   Je   to,   što   to 
dolazi ipred nas što ne treba da se raspravlja. To 
uredbe mogu samo doći pred Narodnu Skupštinu a 
ne pred Zakonodavni Odlbor. 

Predsednik Miša Trifunović: Vidite, ove 
uredbe koje su vraćene sekciji podeljene su na dva 

■dela 'po grupama. Ima jedna grupa, za koje sekcija 
,misli, da su nesporne i da ne dolaze pod cl. L30. 
CTstava. 

tzvestilae dr. Slavko Šcćerov: To nije tacno. 
Sekcija Je predložila OVO, da se ova rešen Ja osnaže. 
Jer se sprema Zakon 0 agrarnoj relorml. a ne 
s olizirom na cl. 133. I'stava. Dakle, OVO »e nvažuje 
bez   izmene   zato    što   se   sprema   Zakon   0   agrarnoj 
reformi, koji Vlada treba sto pre da donese. To su 
uredbe pod brojem; 4., 5., <i.. 11.. I."'., 17.. i".',   i 30. 

Predsednik  A\isa Trifunović:   Ima  reč gospodin 
.llolinjcc. 

Dr.   Josip   HohnjeCi    Trema    raznedikim    u'red- 
fbama ja sam čuo, da se hoće da ekspropriše zemlji- 
šte Jedne bolnice u Ormožu, koje pripada takozva- 
nom Хетаекош viteškom redu. Tamo su iinilosrd- 
nice koje su   slo\cnaeke  ili    drpge    narodnosti    i    to 
,/(udJ'šte   boće  'la   ek^propriSu i   ja   ne   znam.   po 
čemu to može d'a se učini. (Dr. Korošec: Poradi ko- 
rupcije!)   Ja  molim g.   Ministra   za   Agrarnu    Ke 
formu, da   mi  odgovori,   po  kojoj  se  Uredbi   to   može 
učiniti. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ministar za agrarnu reformu. 

Mini-t;ir  za   Agrarnu   Keformu   Krsta   Miletić: 
Ovo je Jedan konkretan slučaj, (i. Korošec ini Je 
uputio pitanje 0 tome predmetu i ja ni-am etigao 
da vidim U čemu je stvar. Satno mi je poznalo, da 
je Ministar Narodnoga Zdravlja tražio, da Se izvrši 
iekspropriacija toga zemljišta za Ministarstvo Na- 
rodnoga Zdravlja. To je jedan konkretan slučaj. Tu 
Je moglo biti adminietrativne prreeke i ako greeko 
ima,  tu  i'-e se greška  popraviti.. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim ir. izvesti- 
oca da pročita 'prvu grupu uredaba. 

Izvestilac dr. Slavko Sećerov: Sekcija predlaže, 
da se osnaže uredbe pod Kr. •!.. 5., 6., 1 1.. 16;, 17.. 2!)., 
30/, broj (i. spiska za agrarnu reformu sa rezoluci- 
jom, da s ! pozovo \dada, da što pre podnese zakon 0 
aerarnoj   reformi   i   0   naseljiviin ju   novili   krajeva. 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Stavljam   na   gla 
sanje  ove  nredhe,  koje  je  pročitao  g.   iz.vesl il;ie.  TCo 
je za to, da .se ta grupa uredaba primi, izvoleće sedeti, 
a ko je protiv neka digne ruku. (Većina Bedi.) Ob- 
javljujem, da je ova grupa  uredaba  primljena. 

Izvestilac dr. Slavko Šcćerov: Sekcija dalje pre- 
dlaže, da se uredlie pod liroiem .'!2.. i pod brojem 33. 
spvka ukinu, pošlo sn protivne članu 14. Zakona o 
dobrovoljcima, koji je primljen u Zakonodavnom 
Odboru. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje ove dve uredbe, za koje sekcija predlaže da se 
ukinu.   Prima   li   Zakonodavni   Odbor,  da   ^е   uredlie 

pod lir. 32. i Зо. spiska ukinu? (Prima.) Objavlju- 
jem, da su ovc dve uredbe ukinule. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Sekcija predlaže, 
da se uredba pod br. 34. spiska osnaži. 

Predsednik Miša Trifunović: Prima li Zakono- 
davni Odbor predlog sekcije, da se uredba br. 34. 
osnaži? (Prima.) Objavljujem, da je uredba br. 34. 
osnažena. 

Izvstilac dr. Slavko Šećerov: Г uredbi br. 37., 
čl. •'). slav I. ima da glasi: »Zemlje čiji vlasnik ne živi 
na teritoriji  Kraljevine Srbije, a zemlju je napustio 
ili je  izdaje  u zakup, imaju  se  hez olizira   na  njiliovn 
veličinu izdati u privremeni zakup interesentima 
agrarne reforme«. 

Zatim dodajte nov stav:  »Ovaj zakon ee  prosi 
ruje na ćelu teritoriju Kraljevine Srba,  Hrvala i Slo- 
venaca«. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje uredbu pod 1>г. 37. Prima li Zakonodavni Od- 
bor umlbu pod br. 37. sa izmenom i dopunom kod 
čl. ."i., kako je g. izvestilac pročitao, (Prima,) 01>- 
javljnjeni, da Je uredba   pod   br.  37.  primljena. 

Izvestilac dr.'Slavko Šećerov: Sekcija predlaže, 
,da   se   uredlie   pod   lir.   39.,  40.,  43.   i    17.   vrate   Mini- 
starstvu, pošto su to administrativni akti, a ne uredbe 
zakonskoga značaja. 

T)r.Janko Šimrak: Molim za jedno pitanje na 
g. ministra za agrarnu reformu. Tuže mi ee seljaci 
ч Vojvodini, da sn dobrovoljci dobili zemlju i onda 
su tu zemlju prodali bivšim vlasnicima. Л druga vrsta 
ovih dobrovoljaca uzeli su zomljil, dali zemlju u 
zakup i otišli svojim kućama. To su dobrovoljci  iz 
gornje  Hrvatske,   koji   MI   dali   zemlju   n   zakup,   pa 
otišli kući. A ima i takvih dobrovoljaca, koji uopšte 
ne obradjuju zemlju. .Ta ovo saop-tavam radi toga, 
kad se već deli zemlja dobrovoljcima, onda mislim, 
da se mora taćno videti kome se ta zemlja daje, lako 
da oni koji dobiju zemlju ne daju drugima u zakup, 
nego da sami obradjuju zemlju i da se ne đogadjaju 
stvari, da dobrovoljci prodaju zemlju drugima. 

Ministar za agrarnu reformu Krsta Miletić: Ja 
mislim, da je ц-. poslanik na nezgodno mesto postavio 
ovo pitanje. Pitanje je zaista umesno i opravdano i 
Ja ću dati odgovor na njega, kad dodje na red izve- 
staj sekcije pod br. 9. Taj deo izvestaja sekcije govori 
o tome pitanju. Ja molim g. poslanika, da ne ume- 
ćemo U ovaj deo izvestaja lo pitanje, a posle ču dati 
odgovor. 

Vojislav Lazić: Ja se ne bih mogao složiti sa 
ovim delom izvestaja i odredbama, za koje sekcija 
voli, da nisu zakonskoga značaja i da ili treba vratiti 
ministarstvu. Ja bih dodao da ove aredbe gube svoju 
važnost, jer svakojako da su one imale neke važnosti 
i da je po njima postupano. 1 ako te uredlie nisu_ za- 
konskog značaja, posto se moralo po njima ipak nešto 
rešavati, jer čl. 180. CTstava kaže. da se moraju resa 
vati i sve ministarske naredbe, pored uredaba i re- 
šenja Ministarskog Saveta. Zato ja nudim, da se doda 
Jedna napomena, da sve ove uredlie postaju  nevažeće. 

Ministar za Agrarnu Reformu Krsla Miletić: 
Traženje g. Lazića ie neumesno. Ovo su naredbe po- 
jedinih ministara. To ви administrativni i upravni 
akli i svaki ministar može izrično ili prečutno da ili 
nkiir. Ove su naredbe bez veze sa zakonima, Cim 
ministar konstatuje, da jednoj naredbi nema mesta, 
on će Je ukinuli ili izrično ili prečutuo'. Ja nudim, 
da se   primi  ovako kako je  predloženo. 
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Predsednik Miša Trifunović: Gfospodo, Vi ete 
čuli. <la je izvestilac u ime sekcije predložio, da se 
uredbe pod brojem 39., 40., 48. i 17. vrate mini- 
starstvu. Sekcija mieli, dq <п to administrativna akta, 
koja ne može uzeti u obzir kao uredbe zakonskoga 
značaja i zato predlaže, da ве te uredbe vrat',' mini- 
etarstvu. Pristaje li Zakonodavni Odbor, <la >(• ove 
urcdlic vrate ministarstvu 1 (Pristaje.) Objavljujem, 
da ве ove urodbe vraćaju ministarstvu1. 

i/ve-lilae dr. Slavko Sećerov: Sekcija dalje 
pre llaže, da -e m-edlie ipod brojem 27., 2в. i 38; 
osnaže sa obzirom na 51. 130. [Jstava jioelednja ali- 
neja, koji govori o uredbama, koje se tču agrarnib 
odnosa, 

Dr. Josip Hohnjec:   Molim za objašnjenje, na 
Šta  se odnose ove uredi e  pod  br.  ■_,7.. 28.  i  ^8.? 

[zvpetilac dr. Slavko Šecerov: Ove se uredbe od- 
no-e na povraćanje ciflućkih imanja izbeglicama i 
odnose se   na  neka   pitanja  iz  južnih   krajeva.  Odbor 
pi-edlaže,   da    -e   ove    Uredbe    osnaže,    p  Što    Be    tiču 
agrarnih odnosa. 

Pre Isednik Miša Trifanović:  Stavljam  na gla- 
sanje. I'riiua li Zakonodavni Odbor uredbe pod bro 
jem 27.. 28. i 38. spiska? (Prima.) Objavljujem, da 
su ove uredbe primljene. 

[zveetilac dr. Slavko Šećerov: I )a se uredbe pod 
brojem    1_.   i    13.   spiska   ukinu   pošto   su   one   važile. 
dok nisu zamenjene uredbom broj 5. spiska o izda- 
vanju zemljišta velikih poseda u četverogodišnji 
zakup. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje predlog sekcije, da ве uredbe pod br. 12. i i'od 
br. IS* ukinu. Trima li Zakonodavni Odbor predlog 
sekcije, da se uredbe pod br. 1 -. i 131 ukinu f (I'rima j 
Objavljujem, da su uredbe pod br. 12. i  13. ukinute. 

Izvotilae dr, Slavko Šcćcrov: Dalje Odsek pre- 
dlaže, da se uredbe i od br. 18., 19. i 20. spiska ukinu; 
a to su: Naredba odeljka za narodno gospodarstvo o 
delomičnon] izdavanju velepos dnič-kib zemljišta u 
privremeni zakup: Naredba Bana Ervatekc i Slavo- 
nije, kojom se dopunjuje prednja naredba i Naredba 
Bana Hrvatske i Slavonije odnosno poveroništva za 
narodno gbepodarstvo izdana u sporazumu sa Mini- 
starstvom za Agrarnu Reformu, kojom se preinačuju 
i nadopunjuju prednje naredbe. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, stavljam 
na glasanje predlog sekcije, da ge uredbe pod br. 18., 
19. i 20. -piska ukinu. Usvaja li Zakoni lavni odhor 
predlog sekcije, daće ove Uredbe ukinuti? (U'svaja.) 
Ohjavljujem. <la , u uiadlic pod hr. 18., 10. i 20. spiska 
ukinute. 

Izvestilac   dr.    Slavko    Šećerov:    Odsek    pred- 
laže dalje, da se uredbe i naredbe pod br. 21., 22., i!:!., 
24.  i  25.  Spiska   Uredaba   Ministarstva  za   Agrarnu 
Reformu,  pošto  nisu  zakonskog značaja,  vrate   Mi 
uistarstvu. 

Vojislav Lazić: Ja se opet ne mogu složiti sa 
mišljenjem   sekcije.   Ovim   naredbama,   kako   ih   odhor 
zove, ustanovljavaju se pojedine agrarne ustanove u 
pojedinim meetima, a ja mislim, da ве samo zakonom 
mogu ustanovljavati pojedine državno ustanove, a no 
naredbom. Ja вага protivan tome, da ве smatraju kao 
naredhe hez zakonskog značaja i da ^е vrate ministru. 
Ja mislim, đđ to pitanje o kojima naredbe govore 
treha da во reši zakonodavnim putem, a ne nared- 
bama. 

Predsednik Miša Trifunović: Sekcija predlaže, 
da se ova naredba smatra, da nema zakont-koi,r značaja 

i da se vrati natrag Ministru. Ko je za tp, neka izvoli 
-r leti, a ko je protiv neka izvoli uetati. (Većina sedi.) 
Ohjavljujem,  da  je  predlog  sekcije   primljen. 

[zveetilac dr. Slavko Šecerov: Sekcija predlaže, 
da te naredbe, propisi i rešenja pod br. 14;, 18., 35., 
■11. i 48. r-piska Uredaba Ministarstva za Agrarnu 
Keforniu vrate .Ministarstvu, pošto nemaju zakon- 
skog  značaja. 

Predsednik Miša Trifunović: Ko je za to, neka 
izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli dići ruku. 
(Svi eodc.) Objavljujem, da je predlog sekcije pri- 
mljen. 

Izvestilac dr .Slavko Šećcrov: Sekcija predlaže, 
da se rešenje pod br. 2в. Spiska Uredaba Ministarstva 
za Agrarnu Reformu  osnaži  hez izmena. 

Predsednik  Miša Trifunović:   Ko  je  za   to, da 
-e ovo rešenje pod br, 26. Spiska oenaži neka izvedi 
edeti, a ko je protiv  neka digne ruku.   (Svi sedc.) 

Objavljujem,   da   je   rešenje   26.    Ministarstva   za 
Agrarnu Reformu osnaženo. 

Izve-tilac dr. Slavko Šećurov: Predlažem, da ве 
rešenja 44. i 45. Spiska Uredaba Minifitarstva za 
Agrarnu Kei'ormu ukinu, pošto je pitanje o dobro- 
voljcima  regulisano zakonom o dobrovoljcima. 

IVed-ednik Miša Trifunović: Ko je za to, da se 
rešeiij:i Ministarstva za Agrarnu Reformu 44 i 45 
ukinu, neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka <11дпс 
ruku. (Svi sede.) Ohjavljujem. da su oba rešenja 
ukinuta. 

Izve-tilac dr. Slavko Šećerov: Sekcija dalje 
predlaže, da ве naredba 81. Spieka Uredba Ministar- 
stva  za   Agrarnu   Keforniu ukine. 

Ministar za Agrarnu Reformu Krsta Miletić: 
To je ta naredba o kolonizaciji dobrovoljaca, o kojoj 
je govorio g« Šimrak. Tačno je, gospodo, da ви bačene 
veliki' mase dobrovoljaca na zemlju, ali da je od njih 
mali  broj o-tao  na  zemlji.  Te je  zbog toga,  što   nije 
bilo finansijske mogućnosti, da se blagovremeno po- 
dignu kuće i oni, koji e« mogli da nadju skloništa, 
oatali su na zemlji, a ostali su bili prinUdjeni vratit: 
se kućama. I ja nalazim, da takav sistem kolonizacij'' 
Ilije zdrav i da naprotiv bas unosi nemoral n narod. 
Ла nahizim. da treha prestati sa daljom koloniza- 
cij,mi dobrovoljaca na ovaj način i zato je sekcija 
dobro uradila, što je predložila, da se ova naredba 
ukine, a (a se pitanje kolonizacije putom zakona, koji 
će govoriti o kolonizaciji velikih poseda, stavi na pot- 
puno zdravu osnovu. Ja mislim, gospodo, da smo ba- 
cili oko 16.000 dobrovoljaca do eada na zemlju, ol 
tih 16.000, nemam tačnih podataka, vrlo je mali deo 
ostao, mnogi od njih -a svojim porodicama otišli su 
sa zemlje, koju -41 dobili i dali je u zakup drugima 
i ne samo drugima nego i anacionalnim elementima. 
To je nezgodna stvar i ja mislim, da je sekcije dobro 
učinila, što je predložila, da ве ta naredba ukine, н 
sistem kolonizacije tek si  radi i biće iznet Skupštini. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Simrak. 

Dr. Лапко Šinirak; Ja sam zahvalan gospodinu 
Ministru na odgovoru. Njegov odgovor ne samo da 
je posvjedočio  nego  je  i   više  kazao, samo  sad   ne 
znam   kako   00   83   zaprečili,  dotično   kojim   će   putem 
Ministarstvo za Agrarnu Reformu udariti, da se pre- 
stane jedan put sa ovakim metodama i korupcijom. 
Onima, koji SU dali zemlju u zakup, treha ta zemlja 
da se oduzme i da se dade zemljoradnicima, koji do- 
ista hoće zemlju da rade. Ja sam, gospodo, ovu zato 
istakao,   jer sam znao, da se dohrov oljci, kao  u dru- 
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gim pitanjima tako i u |)itiiiiiii aurai'iic reforme upo- 
treMjava.iu u političke evrhe, <la se je iz političkih 
razloga davala pojedinim  ljudima zemlja, ma <la ве 
znalo, <la ti ljudi iie(;e tu zemlju oliradjivati i <la Će je 
davati u zakup tudjiricima. Ja znam primera, da au 
za jedno jutro doliijali 60—(10 hiljada kruna. Dakle 
kažem, da je ц. Ministar odgovorio na to pitanje, j.i 
eam mu zahvalan, ali samo ga molim, da kaže kako 
misli ovu stvar da .-e popravi i kako ee ee U buduće 
politika  voditi  u  pravilnom  podelivanju  zemljišta. 

Ministar za AgraTnu Reformu Krsta Milelić: 
Ja mislim, da u budeće treba raditi ovako: koloniza- 
eiju treba voditi na toj osnovi šio će se prvo podizati 
kuće i onda naseljivati ljude. Bacati mase na golu 
zemlju, pod vedro nebo. ja mislim, <la jo greh. D bu- 
džetu je predvidjeno oko ion milijona dinara za po- 
dizanje kuća i  ako Skupštini  bude  odobrila,  onda 
('•emu r-a tom žurnom moći da -tvorimo kuee za BVC 
mase, koje c-e nalaze na zemlji i kad to budemo uči- 
nili u buduće treba ići istim putem, t. j. odobriti kre- 
dite, podirati kuće. ipa tek onda dovoditi ljude, inač^ 
M svaka druga politika bila rdjava. 

Predsednik Ališa Trifuucvić: Ima пч'- gospodin 
Lazić. 

N'ojislav Lazić: Gospodo, ja se ne mogu -ložiti 
sa izveštajem ove sekcije. Ja ne luli bio za to, da fe 
ova baredba ukine. Ja nalazim, da ova naredba može 
i  mori da ee podvede pod odredbu čl.  130.  Detava, 
jer ovo je jedna vrsta agrarnih odnosa. Г ovoj na- 
redili bilo je propisano ko može dobiti zemliu i kome 
('■(i sa dati s toga ona regulisava, agr,arni odnos i 
kao  takva  treba da  ostane.   Vidite,  gospodo,  kako  to 
sekcija nije našla, da treba ukinuti onu uredbu, po 
kojoj   je   priznato   liosanrddm   bćgovima   300   milijona 
dinara na koje nemaju pravo, nego predlaže, da ee 
ukine   ova    uredlia,   koja   gćvori  kako  se dobrovoljci 
naseljavaju i da se na na--elja\anje odnosno davanje 
zemlje eeka   nov  zakon.   Dakle  l'oeete  опмп   to da  se 
jedna pozitivna naredba, koja je svakako dobila za- 
konsku sankciju izglasavanjem čl, 130. 1 -tava ukine 
s tim, da ве eeka nov zakon. ()n<le gde se tiče onih 
siromašnih ljudi može da se poništi i da se etvori nov 
zakon, a },r<le se tiče bogatih ljudi, tu ne treba nista 
da se dira nego e'amo da -c eankcionise. Ja venijem 
i imam uverenje, <la je vlada današnja i bivša i U 
pVOme pitanju zavela korupeiju i da ja davala zemlju 
i onima, koji nisu zemljoradnici, ali zato ne treba da 
lišava prava na zemlju prave zemljoradnike. Nije 
trebalo da se donos: ovakva jedna odluka'prema i-v'nia 
generalno, ne^jo je trebalo da se promeni doeadainjc 
izdavanje zemlje, pa onome, koji nije zemljoradnik 
da se zemlja ne daje. a onome ko je zemljoradnik 
treba zemlju da se daje i dalje, a oni koji su je do- 
bili da  im ostane. 

Gospodin Ministar je sam potvrdio ovde, da 
tamo na posedu nije bilo kuća niti ičega i da ti ljudi, 
koji .su dolazili na zemlju i koji sn trebali da t-e tamo 
nasele i kojima je bila dodeljena zemlja, nijesu miogli 
ostati pod vedrim nebom, nego su morali privremeno 
izdati  nekome tu  zemliu, da je obradjuj;- s t/ni, da za 
iduću godinu dodje do mogućnosti, da može podići 
kuću,  i  snabdeti  se  potrebnim   alatima  i  sprežnom 
•tokom. Stoga ja nrelim, da bi bilo neopravdano oki- 
dali tu naredbu. Ja tpitam g. M''nietra, Ita ('• ■ biti sa 
onim   zemljoradnicima,   kojima   je   zemlja   dodeljena, 
ali nijesu mogli da ostanu na zemlji s razloga, koj 
sto i vi izneli, a kojim ste potvrdili, da oni tamo nisu 
mogli ostati za to, što nemaju kuću. 

Predsednik Miša Trifonović: Ima reč gospodin 
M [nietar. 

Ministar Agrarne Reforme Krsta Miletić: Da 
odgovorim g. Laziću. Svi oni kuji -ц dobili zemlju 
do sada, pni će ostati na toj zemlji, a sem toga ja sam 
tražio kredit od 100 milijima dinara, koji je predvi- 
djeli n budžetu za OVU godinu za podizanje kuća i oni 
-e  dakle   ne  će   moći   krenuti   -a   zemlje,   (iispodin   se 
Lazić neopravdano plaši od toga, da će biti oni uklo- 
njeni sa zemlje. Ali i dalje davati ljudima, koji ne- 
maju mogućnosti, da se nastane, to bi bilo po mom 
mišljenju grehota, /naći od -ada Će se davati i zemlja 
i kuća. 

Predsednik Miša Trifuncvić: Ima reć gospodin 
NTastas Petrovič. 

Nastas Petrovič: Pitanje, koje je g. Simrak uči- 
nio, ono zbilja dodiruje jedno neobično bolno mesto 
u našem novom životu. Ја sam pre kratkog vremena 
bio u jednom kraju naše nove otačbine i ја sam na 
licu mesta slušao žalenje mnogih naših uradjana. što 
se ovo pitanje na ovakav način rešiva, kako je i sam 
g. Ministar potvrdio. Bez sumnje g. Ministar obećava 
sa la i tvidi, da e ■ vise tim putem ne će dalje ići i da 
oni, koji budu dobili zemlju, da Će oni dobiti od dr- 
žave i alate potrebne, da tu zemlju obradjuju, kako 
bi mogli da ostanu na toj zemlji. Ali ima tu jedna 
druga stvar. Mnogo ih ima, koji su dobili zemlju kao 
dobrovoljci, pa lu zemlju SU dali ili pud zakup ili 
prosto napustili i nemajući sredstava, te tako je ta 
zemlja  oslabi   neobradjena   u   prošloj  godini.   Po   пеип 
najdubljem uverenju o$taće i u ovoj godini neobra- 
djena. To je dakle Čifita šteta na-e narodne ekonoTnije. 
Ko će tu, gospodo, da pomognčl Ja bih molio g. ЛП- 
nistra. da se pozabavi ovim pitanjem; jer hiljadu puta 
je boljo, da je ta zemlja, koja je prošle godine ostala 
neobradjena, oetala velikoposbdnicima, da je oni 
obradjuju i da i:1 oni i sada obradjuju, nego da ta 
zemlja ostane i dalje neobradjena. To je pitanje vrlo 
prešno i molim g, Ministra, da se njim pozabavi. Zbog 
toga -u. goepođo. mnoge fabrike konopljare, šećerane 
ostale  bez  sirovina   i   koje   i  danas   pate   što   nemaju 
sirovina. 

Predsednik   Miša Trifuncvić:   Ima   reč gospodin 
Izvestilac. 

[zvcetilac dr. Slavko Šcćerov: Goepodo, ja sam 
vam dužan da izneseni razloge, koji su sekciju naveli 
da Vam predloži, da ,e ova naredba broj 'И ukine. 
Г toji naredbi govori se o privremenoj kolonizaciji. 
Gospodo;    privremene    koloii'zaeije    nema     nigde     na 
svetu. Kad se tieko kelonišc, onda se pretpostavlja, 
da prelazi s jednoga meeta življenja na drugo raeeto 
življenja za -talno. Davanje zemlje kolonistima biva. 
go i odo. jedino   na   dva   načina:   u   obliku   zakupa   ili 
potpune svojine. Mi smo, gospodo, po Ustavu vezani. 
\e možemo da resavamo u Zakonodavnom Odboru*o 
kolonizaciji na osnovu prava svojine, ali mi možemo 
da rešavamo u pogledu dugoročnoga zakupa. -Ta eam 
lično izradio jedan takav zakonski projekat o ni-e 
Ijavanju Severnih kraava, ali s obzirom na t i, kako 
mi je u Ministarstvu izjavljeno, da oni spremaju je- 
dan sličan zakon na osnovu prava svojine, onda smo 
odustali od 'zmena ove naredbe u sekciji; ра smo vam 
predložili, da se naredba o privremenoj kolonizaciji 
ukine i da lime Vladu primoramo, <bi što pre pod- 
nese zakonski projekat o na eljavanjii. Oni, koji su 
53 zatekli na zemlji, zemlju zadržavaju za ono 
vreme, za koje su je dobili. Prema tome, gospodo, i 
ovi  dobrovoljci,  koji   već   imaju   zemlju,   oni   zadiza- 
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vaju pravo na tu zemlju i njih budući zakon ne može 
zemlje lišiti. Ja vas stoga molim, da ovaj izvestai IM-I- 
mite i <la ee ta aaredba kao štetna po privredne in- 
terese ukine. 

Jcsip Drofenik: Ovdc je na pretreeu pitanje 
d kolonizaciji. Kao sto znat., gospodo ljudi iz Južno 
Srbije, Bosne i Hercegovine i severnih krajeva idu 
za Južnu Srbiju, da bi dobili zemlje i tame <la budu 
za 4 godine a posle toga vremena rnoraos odatle ići. 
Stoga ja н potpuno slažem sa referentom gospodi- 
nom Slavkom Šceenivom. da se to ukine i da ovi 
ljudi, koji su dobili to zemljište uživaju ga i da na 
taj način vladu primoramo, da donese zakon o kolo- 
nizaciji na podlozi eopstvenosti, jer se tek onda 
kolonizacija može izvesti kao eto je to lepo grfsipodin 
Retrović izjavio. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje    naredbu    Ministarstva    za    Лцтагпи    ИеГоппи 
!т. 31..  koja  st1 ipo  predlogu eekcije ukida.   K'o je 
za   to.   da   se   ova   naredba   br.   31    ukine   neka   izvoli 
sed ti, :i ko je protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) 
Objavljujem,  <la   je   ona   ukinuta. 

[zvesti]ac dr. Slavko Šećerov: Odsek predlaže, 
da se rešenje M^'tnietarstva 'za Agrarnu Reformu, 
koiom se odredjuja koje pristojlie plaćaju dobro- 
voljci  i  naseljenici na dodeljenu  zemlju, -— osnaži. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
nahie predlog odbora. Ko je za to, da se gornje re- 
šenje Ministra za Agramu l'cd'ornm br. I-, osnaži, 
n-ka   izvoli   scdet',   a   ko  je   proti'V   neka   digne   fllku. 
(Većina sedi.) Objavljujem, da je resenje Ministra 
za  Agrarnu   Reformu  broj 42 osnaženo, 

kn-estilae dr.  Slavko  Šcćcrov:  Odlior je dobio 
od druge sekcije uredbe pod br.   li'., 50 i 60 wpiska 
Ministarstva   Unutrašnjih   Dela.  Odsek   predlaže, da 
e osnaže. 

CTredba br. 50. to je naredba pokrajinske 
vlade o dedimičnom ukinuću odredil- carske naredbe 
od !•. augusta Т.МГ). godine, onda naredba pod broj 
42 odnosi se na naredbu vlade u pogledu zemalja 
za   kmetstvo , . , 

Vojfslav La/ić: Mi ne možemo glasati 0 tome, 
ako  nam   vi   t'   nar dbe  ne iproč'tate. 

[zvestilac dr. Slavko Šećerov: Naredba br. 50 
glaei: 

>$ 1. U smislu J^ 16. carske naredbe od 9. avgueta 
1!)1Г). godine kroj 234 !. d. z. ukidaju se sva ograni- 

čenja 'za odredjlvanjo poljodjeljskih i šumarskih 
zemalja u Dalmaciji, sadržana u spomenutoj carskoj 
nar dl i, dotično u narcdbaraa ministra pravde U. 
avgUsta 1916. godine kroj 266 i 236, 18. aprila 1916. 
godine Br.  108, 17. jula  1916. godina kroj 227. 

S 2. Ostaju u snazi odredbe iste carske na- 
ići!" za otudjivanjc zemljišta podanicima inostra- 
nih država. 

Jj.  .'!.  Ova  naredba  stupa  na  snagu   sa danom 
proglašenja   u  zvan enom   Ivtu. 

Split 21.  decembra   I&IS. 
Predsednik   pokrajinske vlade: 

Dr.   K rs ta 1 j. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na 
glasanje. Ko je za to, da se uredbe pod br.  i:!., 50. i 
60.i   koje   se   odnoee   na   agrarne   odnos;,   osnaže   po 
predlogu odbora, neka izvoli s d ti. a ko je protiv 
neka izvoli dići ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, 
da su sve ove' tri uredbe osnažene. 

[zvestilac dr. Slavko Šećerov: Uredbu o ze- 
mljoradničkim kreditima pod br. 13. spiska odbor 
predlaže da se ukine. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g, V. 
Lazić. 

Vojislav Lazić: Oospodo, mi nismomogli ništa 
drugo ni očekivati od vas no da se stvari, koje ве 
tiču zemljoradnika, kao što je i ovo pitanje 0 
zemljoradničkom kreditu sa vaše strane predloži da 
se ukinu. (Iz centra glas: To je demagogija.) Ovo 
što govorim nije demagogija. Ta je uredba posto- 
jala, zemljoradnicima su davata obećanja, ali oni od 
ove ur.dlie nieu videli nikakve vajde. Ta uredba 
kakva je propisana nije bila dobra i ja ne bih bio 
za nju. ali moje je mišljenje, da je sekcija trebala 
tu uredbu da popravi, da je izmeni u onoliko u ko- 
liko nij. bila dobra i da nadjs puta i načina, da se 
taj zemljoradnički kredit oliezliedi zemljoradnicima. 
Mno^e urediie, koje nisu kile dokre, zakonodavni je 
odbdr popravio, pa tako je mogao popraviti i  ovu. 

[zvestilac dr. Slavko Šećerov: .Га sam, gospo- 
lo, bio lično za to, da ova uredba ostane, ali je g. 
Ministar   Poljoprivrede  tražio,  da   se ona   ukine  zato, 
što je već izradjen nov projekat zakona p zemljo- 
radničkom kreditu. Taj je već prošao kroz Poljo- 
privredni Savet i biće uskoro iznesen Skupštini na 
resenje. To su bili u glavnom razlozi Odbora da 
predloži, da  se ova  uredba ukine. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje uredim br. 13., koju sekcija predlaže da 60 
ukine. Ko j za to. da не ova uredba kl-. 13. po 
predlogu sekcije ukine, neka izvoli se leti. a ko je 
prot:v neka digne ruku. (Većina sodi.) Objavljujem, 
da je ta ип dba  ukinuta. 

Gospodo, mož'ino sada definitivno Izglasati 
sve ove uredbe ovako an blok kako smo sada rešili. 
Molim gospodina sekretara, da  proziva. 

Zamenik sekretara dr. Slavko Šećerov proziva 
članove  odbora   i  glasali   su   ovako:   dr.   i'avle   Oubro- 
vić  protiv, Jeremije Jeremić protiv,   Marko Gjuri- 
č:ć za, Jovan MagOVČevio za, dr. Slavko Šećerov za. 
.Raja Filipović za, Milorad Vujičić za, Jovan Gjo- 
novic protiv. Ljuba Jovanović za, dr. Ninko Perić 
/a, dr. 11. Ilrasnica za. Miloš IMoskovljević protiv, 
Josip Drofenik za. dr. Ilija Šumenković za. No- 
deljkp Divac nije ovde, df, Janko Simrak protiv. 
dr. Dominik Mazzi protiv', dr. Josip Elohnjec pro- 
tiv-, Osman Vilović za, Andrej (lo-ar protiv, Nastat; 
Petrovič nije ovde. Misa Trifunović za. Mihajlo 
Zivković za   i   Milosav   Kajčević za. 

Predsednik Miša Trifunović: Ooepodo, gla- 
salo je svesra 22 poslanika, od kojih 14 »za«, a ^ 
»protiv«. Objavljujem, da je ovo izglasanp defini- 
tivno.   

M'r. lazimo na L'. tačku (1пе\-пода reda: ' 1'rijem 
u c(dosti zakona o i izboru opštinskih zastupnika u 
Slovenij: i o njegovom proširenju na Dalmaciju i 
Bosnu.   Reo ima g. Ljuba dovanovć. 

[zvestilac Ljuba .Jovanović: Po odluci Zakono- 
davnog odbora upućeno je Sekciji; da stilizuje 
jedilo prelazilo naredjenje odnoi-no propise, kojima 
-e ovaj zakonski predlog proširuje ne samo da važi 
za Sloveniju, nego i za Dalmaciju i опг bpštine u 
Bosni i Hercegovini, gde u opšte ima prganizovanih. 
Odsok je to predložio i predlog glasi.; »Propisi ovo- 
ga zakona i član 34. važe i za Dalmaciju i za gra- 
dove i drug; organizovane opštine ц Bosni i Her- 
cegovini  sa  izmenama potrebnim  za  primenu,  koje 
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oo uredbom propisati Ministar Unutrašnjih  Dela  u 
sporazumu ва II- Sekcijom zakonodavnog Odbora«. 

Predsednik   Miša Trifanović:   Primate   li   ovu 
izmenu, kako ju je pročitao g6fepi>din Jovanović?  Ko 
je za to, <la se primi neka izvoli spleti, a ko je iprotiv 
neka izvoli dići ruku. (Većina e li.i Objavljujem, 
<1а je ova izmena primljena. Reč ima dr. Mazzi. 

Dr. Doniinik Maz/.i: Gospodo, ja pozdravljam 
evu odredbu, sa kojom se proširuju opštinski zakoni 
takodjer i aa Dalmaciju. No pošto bi ja želeb, <la si; 
ti izliori Sto skorije provedu, molio bih, <la ве ieto- 
vremt no sada izglasa jedna rezolucija, kojom ве po: 

živa Ministar [JnUtrasnjih Dela, da provede opštin 
sk(^ izbore u Dalmaciji i Boeni i Bcccegovini naj- 
dalje   \1   roku   od   tri   meseca.   Kako  je   poznato,  to   je 
od /elike potrebe, pošto isto tako u Bosni i Herce- 
govini, koliko i u Dalmaciji mi živimo u jednona 
izvanrednom  stanju.   Mi  nemamo  ni  jednog opštiri- 
skoir predstavništva, nego ве opetine uredjuju .-amo 
po činovnicima. Zato bih molio, da se ti izbori spro- 
vedu  što  skorije. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodin izve- 
etilao prima ovu rezoluciju. 

Vojislav Lazić: Gospodo, ja ee ne bih mogao 
složiti sa odredbama ovoga elana, zato što se- ovde 
vidi, da se kod ženskog glasa izuzima jedan deo. 
Jodnom delu zenskinja dato je žensko pravo glasa, 
a drugom je ono izuzeto. (Josip Drofenik: Nije 
dato.)' 

Izvestilae Ljuba Jovanović: Vi imate neku 
drugu   Uredbu   U   rukama. 

Dr. Janko Simrak: Kala smo poidednji put 
govorili o ppštinskom izbornom zakonu za Slove- 
niju, onda smo kazali, da se što рге mora načinili 
izborni zakon, takodjer i za opetine u Vojvodini. Ja 
mislim, da je ovde vrlo lepo i zgodno, da ovaj zakon 
opštinski, koji smo proširili na Dalmaciju, proširimo 
i na Vojvodinu, dakle da ga preširimo i na Vojvo- 
dinu. Ako goepodin izvestilae ne ibi mogo primiti, 
da  se izliori   provedu  u  roku  o.l  tri  meseca,  onda 
neka se metne jedan drugi rok, ali ovo što predla- 
žem, da Se izliorni zakon opštinski proširi i na Voj- 
vodinu,   ja   mislim,  da  ве   može   primiti   posve   m'i'ue 
duše. 

Istina, da nas mamo u Sloveniji ovaj zakon 
nije zadovoljio,  ali   kakav je da  je,  ipak   je   bolje 
imati   nešto   nego   nemati   ništa.   S   toga   ja    stavljam 
ovaj  predlog  radi  toga, jer sam  uveren, da  ов  se 
.poći novim putovima u našoj unutrašnjoj politici. 
Ja    mislim,   da    sadašnje    Ministarstvo    l'nut rašnjih 
Dela neće raditi onako, kao što j    do sada radilo i 
možda je radi toga i učinjena ova ; romena, neću da 
kažem režima, nego promena osc.lia. lienoi-ti u Mini- 
starstvu Unutrašnjih Dela. Ovolbi bio jedan početak 
ta promene, da ljudi u Vojvodini vide, da žive u 
jednoj  slobodnoj državi, da  žive   u   svojoj  državi. 
Хеко misli, da eu tome smetnja ponajviše Madžari i 
Noniei, ali ja mi>lim,da sa te stran,' nema nikakve 
bojazni. Лко vi date tim ljudima da mogu u opštini 
slobodno živeti, da mogu izabrati svoj opštinski 
odbor i da mogu sami odlučivati o svojini unutra- 
šnjim stvarima, onda Ćete stvoriti medju ljudima za- 
dovoljstvo i ljubav prema državi. Ja mislim, itc više 
zadovoljnih gradjana, da će onda i temelji države 
biti jači. Ja bih lepo molio, gospodina izvestioća, da 
ovaj moj predlog prihvati, pa da se opštinski izborni 
zakon proširi i na Vojvodinu i-a predloženom rezo 
lucijom. 

Predsednik Miša Trifunović:  Rcč ima gospodin 
izvestilae. 

Izvestilae Ljuba Jovanović: Ooepodo, ja по 
/.nam šta zadržava gospodina Ministra, mora da ga 
j    neko zadržao. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja sam zvao go- 
spodina Ministra i evo ga gde dolazi. Keč ima go- 
spodin Sećerov. 

Dr. Slavko Sećerov: Gospodo, ja mislim, da je 
■petreba da se obave što pre opštinski izbori u Voj- 
vodini. Stanje je tamo već treće godine nesnosno. 
Kazni župani, podžupani a i samo  Ministarstvo do-- 
vode   i   zbacuju   pojedine   ljude   u   opštinama   i   građo 
л ima Ja bih se pridružio ovoj želji, da se ovaj op 
štinski izborni red protegne i na Vojvodinu sa svima 
iznn nama, koje su potrebu, za naš., prilike. Ja 
molim   gospodina   Ministra, da   to   usvoji. 

Predsednik Miša Trifunović:   Kee ima gospodin 
Ministar  Unutrašnjih  Mela. 

Ministar Unutrašnjih Dela dr. Voja Marin- 
kov'ć: Ja, gospodo, mogu samo da izjavim, da pri- 
stajem na to. 

Predsednik Miša Trifunović: Ki e ima gospodin 
Milorad Vujičie. 

Milorad Vujičić: Kad je ovde reč o izborima 
(pšt iiir-kib časnika U pojodiniin krajevima naše 
otadžbine, ja ĆU samo da spomenem kako se vrše 
izbori u srezovima Bosiljgradškom, Oaribrodskom i 
Strumičkom. Tamo nema nikakovib izbora. Tamo 
policijske vlasti postavljaju i 'zbacuju koga hoće i 
kako hoće. One tamo čine onako kao da za te kra- 
jeve ne postoji nikakav zakon. Ja ovde imam i do- 
kaza 0  tome   i  zat( lim, da  s,   i   ta  tri   sreza  uzmu 
u vid i da se i tamo izvrše izbori. Ja mislim, 
da bi najbolji' bilo. da в< naš zakon za Srbiju proširi 
i na ta tri sreza i da se kaže: »A izbori u srezu 
boiiljgra Iskom, carfbrodskom i strumičkom izvr- 
MĆe se u najkraćem roku od •> meseca po zakonu 0 
opštinama,  koji  važi-za  Srbiju«. 

Predsednik Miša Trifunović: Keč ima gospodin 
M Inistar   I   niltrašiijih   I )i la. 

Ministar  Unutrašnjih   Dela   dr.   Voja   Marin- 
ković: Ja ne bih imao ništa protiv toga, ali ja mislim, 
la je tO potpuno nepotrebno i moje je mišljenje, da 

zakon, koji je važio u Kraljevini Srbiji, važi i tamo. 
S toga je to nepotrebno. (Milorad Vujičić: Tim 
'bolje.) 

Predsednik Miša Trifunović: Keč ima gospodin 
Simrak. 

I>r. Janko Simrak: Ja moram da izjavim, dfl 
sam zahvalan gospođinu Ministru Sto je pristao na 
predlog. Nadalje moram da izjav im, da je to za mene 
ji lan znak, da će t-e 'prestati sa stanovitim pravcima 
dosadahje unutarnje politike i la ('•(' gospodu Mini 
star morati uvideti, kao Sto sara malo pre napo 
meiiuo, da se mora u prvom redu stvarati zadovolj- 
stvo medju našim gradjanima. a to d i zadovoljstvo 
'biti  tek  onda.  kad  naši  gradjani  budu  imali  najveće 
slobode. 

Ne znam samo da 1; je ] rinljen i onaj drugi 
d <-. Sto -c tiče roka. Ja sam rekao, ako nije moguće 
provesti izbore u roku od .'i mes ea, da i<e uzme 
nešto duži  rok. 

Predsednik Miša Trifunović: Kee ima gospodin 
izvestilae. 

Izvestilae Ljuba Jovanović:   Najpre  da   reši  
član zakona, pa ćemo posle preći na rezoluciju. Ja 
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vasmolira-, da vam pročitam kako će glasiti ćlan W- (Većiha   sedi.)   Objavljujem,  da  je  ova   rezolucija 
l.dii.i. »Propiei ovoga гакспа izuzevši član 34. važe iprimljena.                      _       • .   , r- -.•           -i 
■■ ,-, Dalmaciju, Banat, Bačku i Baranju i za grad«ke Sada   tnpzemo   pristupiti defiiutivnom   izglasa; 
i druge organizcn-a-n    opstine u Boani i Hercegovini vanju.   Molim    gospodma    »ekretara,   da    prietiipi 
ва  izmenama  potrebnim 'za  primanu, koje će  ured- glasanju.            ,    n   , ' » u     ч         ■      -i 
ham  propisati   Mini tar Unutrašnjih   Dela  u  »pora- Sekretar dr.  Pav.le Cubrovic  proziva članove 
zi.mu  ва  drugom eekcij    Zakonpdavnog Odlbora«. da glasaju. 

Predsednik Mt5a Trifunović; Reč ima gospodin (Nastaje glasanje.       Posla glasanja.) 
Lazie. _ Predsednik   Miša   Trifdnović:   Gospodo,   gla- 

Vojislav Lazić: Ja izjavljujem, da potipomažem ^,il(i ^. .,., j svi su ^.^ц /л. prema toma objavlju- 
ovaj predlog, da se proširi i na Bonsu i ETercegovrnu ■       ^ je оу-ј гакоп (1 i.i,,,,.;,,,;, opstinskih zastup- 
;,li kako će biti u  Bosni i Hercegovim? Ja.eani eno ^^.^  ^,„1]^ definitivno. 
primkom jedne rasprave, da tamo nemamo ]os orga- Prelazimo na 3. tačku dnevnog  reda:   pretre« 
nizovanih (KpHtina.i.na koji način će Beizvrs^ti i^ori „,.,,11,,.   Q    ministrima   na    raspoloženju.    Gospodo, 
i kakve će biti te jedinice, koje će vršiti izbore. i|ii,uii (1.i izjavim ,,vo.   ка0 predsednik  nieanj dobio 

Predsednik Mlia Trifunović: Reč ima gospodin 0 ()VOj stvari iz sekcije nikakav iaveštaj. Mislim, go- 
izvestilac.                                                                _    ,   .   spodo, i ako sam činio i pismene predstavke i usrtie- 

Izvstilae Ljuba  Jovanovic:  Ovo  se  proširuje llo naetojavao i  upućh'ao  pismena  akta, da  sekcije 
samo   na   one  gradske   i  druge   o| štine,   koje   su   orga- svršavaju  SVOJO   poslov ■,   neke   Sekcije   to   nisu   einil". 
nizovan .   /a   o-tale   je   opšt'ne   Ministarstvo   I nu- Prema tome mislim, da ovaj pretres po ovoj uredbi 
IraHujili   Dela   podnelo   Nare Inoj  Skupštini  predlog ,, min^trima na raspoloženju ne bi  mogao liiti  pre- 
i   taj  predlog  proučava  naročiti  skupštinski  Odbor. tresan, dokle ne bib dobio izveštaj iz sekcija, a do 
Zato ti!    mo/enio  ni   pristupiti  organi'zovanju  Opltina, >.t,\.i j0]j  ј/л-(.staja  nemam  i   prema tome ne znam Sta 
jer  tamo  ii"ma  UOpšte  ni  zakona  0  o|.štinama. i.j  ee   pretresalo.   Ima   rer   .lo\aii   Gjonović. 

Prcdscdn'k.Miia Trifnnović: Reč ima gospodin Jovan  GibnovJć:   Ja   sam, gospodo,  sinoć   za- 
Vilović. molio Zakonodavni Odbor, <\i\ ovu  uredbu  izuzetno 

Osman Vilović: I naš klub stoji na stanovištu, gtavi na dnevni red, ma da nije o njoj došao izvo- 
da se i/Kor; imaju šio prc prove-ti. Kol nas o,l 13. gtaj iz sekcije. To sam lleinio zato, što sekcija tU 
godine    nisu    Oni    prOVodjeni.    Mi    imamo    kom. sare, uredbu   nije r-vršila.  jer  ja   ostalo   samo   toliko,  da   se 
oktroisana veća. ili ljude koji -u došli iz liete zame- pr^d« dnik   S.ekcije  sporazume  sa   Vladom   о   toi 
nika. S toga bi tnKalo da se pristupi sto pre izbo- да \\ ta uredba može da se primi. Medjutim, go- 
rima i naiš se klub poflpuno slaže sa predlogam gpođo, niti se I'nvlselništvo sporazumelo, niti je 
sekcije. _ __ podnet izvcitaj, niti je deneta uredba natrag. 1 da 

Лко budete provodili izbore, kako to sekcija 11(. [,; uredba oetala onaka kakva je, ja sam zamolio 
predlaže  kod  nas će  »o  '/vršiti  oni   na   temelju  za- Zakonodavni OcJbor, da  i' izuzetno stavi  na dnevni 
kona  od   1907. gođilic i ako ostane ovaj zakon  i dalje ,.,. |   J.,   ]l\^UUl ,,  nj0j  doneli   nekakvu  odluku, bilo da 
u kreposti, mi nećemo doći do netčega boljag. Stoga ge ona ukine, bilo da Se osnaži. Ogledalo mi je malo 
bili  ja  molio gospodina   Ministra,  da   li  je  moguće nelojalno, da ee  na   takav   način,  ako  do/volite da 
napraviti kakvu novelu, koja će  izmeniti  ovaj dido- upptrebim malo  teži   izraz, ova   uredba   prokrijum- 
krug zakona. ear, te da ostane onakva kakva je'bila. Zakonodavni 

Predsednik Miša Trifnnović: Reč ima gospodin Odbor složio se sa  mnom  i donco je odluku, da  se 
Ministar Unutrašnjih   Deln.                  • ona za danas, kao treća tačka, stavi na dnevni red i 

Ministar   Dnutrasnjib   Dela  dr.   Voja   Mario- pored toga Sto nema izveštaja sekcije o njoj. Ja vas 
ković:  Ja   luli  molio, da  mi  se  ovde  ne  stavljaju   pi- nioliin... 
tanja,  koja   mi   nisu   ranije  saopetcna.   Ne   /nam,  ".o- Predsednik  Miša Trifnnović:   IV.  mom ■ miSlje- 
s|io<line   poslanice,   ka/ai'n   \am    u   j ■Inoj   od    idućih nju<   gjspodine   GjonoviĆU,   ne   lii   s-   moglo   rešavati 

■ : Inica. ])()   uredbama;   za   koje   nismo   dobili   izvi staje   iz 
Predsednik  Miša Trifnnović:  Staviću na gla- hekcija. To je protivno Ustavu i na to moramo obra- 

snnje   ove   izniene,   којз   je   pročitao   gospodin    IZV0- titi    pažnju.     Dozvolite    mi,   gOispodo,    <la    vam     рГО- 
idai'.   K'o je za  to, da se prime  izvoleće sedeti, ko je pitam. 'Гато  se  u  članu   130.   izmcdju   ostaloga  kaže: 

protiv   neka   digne   ruku.   (Većina   sedi.)   Obj'avlju- ^j}   roku   od   mesec  dana   od   proglaSenja   Ustava, 
jom, da t-u ove izmene primljene;  Reč ima gospodin Vlada  je  dužna  »provesti  sve   privremene  zakone, 
izvestilac. Uredbe, pravilnike i r. šenja  Ministarskog Saveta  i 

Izv; štilac  Ljuba  Jovanovic:   Izvolite čuti   rezo- druga   akta   i   odluke   sa   (и1г( <ljeiiim   rokom   trajanja 
luciju, koju je predložio gospodin MazzL i koja bi sa zakonskog značaja  Zakonodavnom  Odboru   na   pre 
dopunama u -mislii опо.ца, šio smo već rešili, glauila (ded, Odlbor, podidjen u sekcije prema granama dr- 
...iko;   »Ministar   Unutrašnjih   Dela   poziva   se,  da žavne uprave,  pošto izvrši  njihov pregled,  najdalje 
provede    opštinako    ilzbore    u    Dalmaciji,    Banatu, u roku za 5 mereči, reiiće u plenumu, koje ostaju u 
Bačkoj   i   Baranji,   Bosni   i   ETercegovini   najdalje  u važnosti bez izmena, koje se menjaju, a koje se uki- 
roku oil ;i meseca«. daju.   Neoodueti privremeni  zakoni,  uredbe,  pravil- 

Гп laednik Miša Trifnnović: Reč ima gospodin nici i   rešenja   Ministarakog  Saveta i  druga   akta i 
Ministar Unutrašnjih  Dala. odluke sa   odredjenim    rokom   trajanja   zakonskog 

Ministar   Unutrašnjih   Dela  dr.   Voja   Marin- značaja prestaju važiti: Odluke od'borske proglaeićc 
ković:   Ja   ne   znam   kakav   bi   karakter   imala   ova se kao zakon. One. 0 kojima Odbor U ustanovljenom 
rezolucija.   (Glasovi:   Zelja.)  Ja  mogii  sa   to da roku ne donese nikakvu odluku, važe i dalje u ce- 
kažem, da je to i želja Ministra Unutrašnjih  Dela. liui. <lok ве ne zamene redovnim zakonodavnim pu- 

l'redsednik    Miša    Trifnnović:    Stavljam    ovu tem«  i tako <laljc. 
rezoluciju   na   glasanje.   Ko   je za to, da ва  primi Mi smo  do'sada, gospodo,  apsolutno  reiavali 
m ka  izvoli Bedeti, ko je protiv neka  izvoli dići  ruku. samo   po   izveštajima   i/   sekcija,   sliudno   članu    180, 
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l'-tava.   Mi  nismo <1г,  sada  uzeli  ai)soliitno  !ii   j   in:! 
ni4(ll)n >la rešavarao o njoj bez izveštaja eskcijskog. 
[žvolite dalje gospodine Q-jonoviću. 

Jova'.i Gjonović: Ja sam zato i tražio sinoć-, 
da se ova uredba izuzetno stavi na (dnevni reiđ i 
Zakonodavni Odbor je to potpuno usvojio i resio. 1 
sada, molim vas, gospodo, ako Zakonodavni Odbor 
boće da poštuje svoje sinoćno reaenje, onda neka se 
stavi na dnevni red, a ako neće, onda ja tu ne mo^u 
ništa, ali to ki bilo vrlo ružno ... 

Predeednik Miša Trifunćvić: R&ž ima gospodin 
,\'ojisla\- Lazić. 

Vojislav La/ić: Gj-OEipodo ja se potpuno sla- 
ž, m sa mišljenjem gospodina Gjonovića, a ne mogu 
be nikako složiti sa tuma'čenjein) gospodina Predsed- 
nika. Г olami 130, Ustava govori se, <la će Zakono- 
davni Oi'ltor ipreglodati sve Uredbe, i kako smo m: 
u Zakonodavnom Odboru i ova eednica Zakonodav- 
nog Odbora je punovažna, to ja pretpostavljam, da 
možemo to pitanje potpuno resiti. Goslpodo, onda 
znači, da se. naše sekcije mogu odmetnuti od nas, pa 
onda kao odmetnici da oino šta hoće, ili bolje reći, 
to znači, kad ne lii odbor skupštinski ništa predložio 
Skupštini, onda da Skupština ne mbza da radi. Mi 
preko toga trelba da predjemo i da radimo. (Guje se: 
Nema i/.vestioea.) Ja znam, da je gorspodin Gjonović 
ušao u suštinu ovih urodalia i ja predlažem, da go- 
spodin Gjonović bude izvestiloc i da reiavamo po toj 
stN'ari. 

Predsednik Miša Trifunović: Reo ima gospodin 
Gjuricić. 

Marko Gjuricić: Gospodo, meni izgleda malo 
čudnovato, da jediia eekcija, kojoj se poverava da 
nešto uradi, da ona to nije izvršila. Odbor ima svoje 
dužnoeti, koje su mu propisane [Jstavom. I sada. 
Odbor zbog toga, sto sekcije nisu radile, nalazi, da 
ne može da vrši svoje dužnosti. To meni izgleda 
potpuno pogrešno. Ako sekcija nije proučila stvar 
da olakša Odboru, to ništa Odboru ne smeta i Odbor 
nije izgulbio od svoje dužnosti i mi bismo vrlo rdjavo 
uradili, ako ne rasmotriimo ovu ured'bu i ako sci; ija 
nije svršila svoju dužnost. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, sta 
viču na rešenje prvo to. I\o je za to, da misli, da se 
može raditi i bez izveštaja sekcijskog to jest da 
Odbor može resavati direktno, neka izvoli sedeti; ko 
je protiv tona neka digne ruku. (Svi sede.) Prela- 
zimo, g'ospcdo, na pretres nredle o ministrima na 
raspoloženju. Molim gospodina izvestioca, da zauzi- 
ma svoje mesto.  ((Ilasovi:   Nema izvestioca.) 

Vojislav Lazić: Ja predlažem gospodina Gjo- 
novića. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim vas, go- 
spodo, odredite ј.<1под- izvestioca. 

Milorad Vujičić: Ja predlažem jednog člana 
iz te sekcije. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim, da bud( 
izvestilac jedan od gospode iz prve sekcija. 

|)r. Ljuba Popović: Ja predlažem gospodina 
šećerova.  ((Ilasovi:   Neka  bude gospodin   Sećerov.) 

Predsednik Miša Trifunović: Ko je za to, da 
goepbdin Šećerov bude izvestilac neka sedi, ko jo 
pi-oti\- neka difgne ruku. (Svi sede.) Za izvestioca 0 
ovoj uredbi odredjen je gospodin dr. Slavko Seće- 
rov. (izvestilac dr. Slavko Šećerov zauzima svoje 
mesto.)   Ima reč gospodin Gjonović. 

Jovan  Gjonović:   Pred   nama   je   pitanje   da   П 
šimo uredbu o Ministrima na raspoloženju.  CTpravo 

jto su dvo uredbe, jedna od 1. jula 1920., a druga od 
5. decemlbra isto godine. Ove uredbe, gospođo, klasi- 
ficiraju Ministre na raspoloženju na tri klase: ч 
prvu klasu dolaze Ministri, koji su služili (i meseci, 
u drugu klasu Ministri, koji -u služili 10 meseci, a 
u treću klasu oni, koji su služili godinu dana. N,i 
ravno, čim su klasirani po vremenu, klasirani su i 
po platama: iplata počinje od 6.000 dinara, pa ide na 
8.(1(10 i 10.000 dinara. To vam je suština ovih dveju 
uredaba. 

Ima još  jedna  značajna   izmena   u   uredbi   od   3. 
decembra, da ove prinadležnosti primaju Ministri 
na raspoloženju, dok su narodni poslanici. I onda 
pnaj rok od godine dana, koliko mislim da j.-, po 
kome oni primaju po članu 1. Гг.чИг,'. počinje teći 
tek onda, kad prestanu biti narodni poslanici. Znači, 
da gbspoda Ministri na raspoloženju, koji su na- 
rodni poslanici, naravno to su polit'cki ljudi, i mogU 
,da budu i 15 godina na ras] oloženju, i zato vreme 
imaju da primaju plate Ministra na raspoloženju! 
Ona godina dana, koliko po zakonu imaju prava da 
/primaju platu Ministri na raspoloženju počinj • teći 
tek  onda   kad   prestaju  biti   M inistri! 

Ja hoću da izjavim, da si  n. slažem, da u opšte 
.Ministri    na    raspoloženju    mogu    imati    ma    kakvu 
plaiu. Ja znam, da je i Uetavom predvidjen po- 
ložaj Ministra na raspoloženju, ali u Istinu ne 
piš'. da je to zvanje plaćeno. Onaj Ministar, koji je 
aktivan, on prima platu zato sto radi. Ministar, 
koji nije aktivan, koji je no raspoloženju, koji sedi, 
vaj svakako ne treba da prima nikakvu platu. Njemu 
.po Ustavu ostaje titula a državnoj kasi ušteda na 
ovaj način. Zato sam ja odsudno protiv toga, da se 
Ministrima   na    raspoloženju,   zato   što   su   oni   vršili 
funkcija Ministara, daje ma kakva dotacija. A naro- 
čito sam protlvu toga zato, sto ovaj rok, od godim 
dana, koji je ostavljen može da se protegne do u 
bezkonačnosl za pojedine ljude. Na primer istaknuti 
partijski ljudi. Sefovi partija da primer, koji sn ve- 
cito poslanici, oni Imaju večito da primaju iz držav- 
ne kase, a ništa da ne rade, oni mogu prosto pri- 
mati do života, izgleda mi, ovih 10.000 dinara, ko- 
liko   im   pripala   kao   Ministrima    na    raspoloženju! 
Zato bih bio protivan, da Im se daje ma šta iz dr- 
žavne kase, za to što su bili jedanput ministri i 
molio bib Zakonodavni Odbor, da uopšte, u prin- 
cipu, ne i rimi OVU uredbu. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
Lazii'-. 

Vojislav Lazić: Gospodo, ja mislim, da no 
trdba mnogo govoriti o tome da nam ovi Ministri, 
koji ništa ne rade, nisu potrebni. Oni čak i po 
Ustavu ne mogu da postoje. Ustavim su pređvi- 
djeni aktivni Ministri i Ministri bez portfelja, a 
Ministri na raspoloženju nisu predvidjeni. Prema 
(ome ja mislim, da se to protivi Ustavu i da bi usta- 
novljivanje tih zvanja bilo u protivnosti sa Usta- 
vom. To je jedno. Drugo, to je, gospodo. Čisto dr- 
žavna šteta imati jednog čoveka, koji ništa ne radi, 
a da niu se plati. Kad bi bio svega jedan onda bi to 
bila mala šteta, ali ja mislim, da mi imamo poviše 
.takvi.h ljudi, koji budu mesec dva ili više Ministri, 
pa posle budu stavljeni na raspoloženje, i tako 
ostanu Ministri celog SVOg života, da sam mišljenja, 
da oni Ministri, koji budu s ts dužnosti smenjeni, 
treba da idu na svoj položaj na kome su bili onda, 
kad su za Ministre došli, l'o Ustavu za Ministra do- 
lazi naredni poslanik, i onda kad je prestao biti 
Ministar,  on  ВО vraća   na   poslaničku   klupu   kao po- 
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elanik i Ima svoju iplatu i svoje prinadležnoeti kao 
poslanik. Л kad izgubi poveronjc naroda, i ne bude 
višo poelanik, on su sam povuče i/, politike, i ako je 
činovnik, on će ići u državnu službu, a ako nije či- 
novnik, on će ići svome poslu s koga je za poslanika 
i došao. Sasvim je neprirodno to, priznavati Mini- 
strima na raspoloženju ma kakvu platu. To je sa- 
svim neprirodno i nepravo, te prema tome ja pre- 
dlažem, da se ova uredba, koju je Kraljevska Vlada 
izradila   i   koja  ee  pred   nama   nala/.i,   ukine. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
Ministar Dimtraanjih  Dela. 

Ministar rnui.i-ašiijili Dela dr. Voja Mariii- 
ković: Ovo pitanje o .Ministrima na raspoloženju 
raspravljano je donekle i (Jstavomi Sasvim je pri- 
rodna stvar, da kad neko betavljajući onaj posao_, 
onaj položaj na kome jo ibio, 'postaje -Ministar, koji 
je najnestalniji ipoložaj u zemlji a po samom redu i 
po   režimu,   koji   je   kod   nas   uslanovljen,   treba   da 
bude najnestalniji položaj, da se njemu posle odstu- 
panja s toga položaja izveeno vreme ostavlja na га- 
polo/enjn. da može naći sebi položaj onakav kakav 
je ranije imao. 1 prema tome je sasvim prirodno 
bilo, da Ministar koji se ne razreši oetaje neko 
vreme na raspoloženju. Koje će to vreme biti, to JC 
ono 0 Čemu bismo mogli diskutovati i o eemu treba 
ila diskutujomo, da oni ne orlaim duže no što je to 
rezonski i razložno potre-bno. ЛН da oni uopšte ne 
treba da se stavljaju na raspoloženje, to smatram za 
jednu preteranoet. Može 'biti da je rok od godine 
dana. koji je ostavljen, može biti — kažem i ako 
nisam potpuno siguran u to — čak sta više može 
biti da imam jedno drugo gledište, može biti da je 
malo dug, ali ne može se reći UOpŠte da ne treba da 
ga bude. 

Gospodo, отЈе je naročito udareno ha to, što 
Ministri na razpoloženju, koji su i narodni posla- 
nici, mogu to ostati i preko ipredvidjenog roka 
l'redliom. Pa to je, gospodo, etrogo po dstavu. D 73. 
elanu Ustava kaže se ovo: »činovnici, koji bud.i 
izabrani za narodne poslanike, stavljaju se na raspo- 
loženje za vreme trajanja mandata«. (Miloš Mosko- 
vljević: Ministri nisu činovnici.) Sad ću vam redi 
da li jesu  ili nisu. 

Za državne Činovnike, koji se plaćaju za svoj 
rad propisno po IVtavu. i mislim da su ovde go- 
spoda, koja traže, da se ukinu Ministri na rasprjo- 
ženju. bili za to da se stavljaju na raspoloženje za 
vreme trajanja poslaničkog mandata, ПС kaže se, 
neka oni žive od dnevnica, koje sada Imaju, koje im 
daje drugi položaj, i onda) da gube državnu službu, 
jer se našlo da bi to bila reakemna rn.i mera, onda 
bismo izbacili veliki deo inteligencije iz Naiodriog 
Predetavništva, nego se našlo, da je najbolje, da se 
i ti aktivni činovnici stavljaju na raspoložcuje, da 
.ništa ne rade a da primaju platu za vreme tiajanja 
ippelaničkog mandata, pa je od tih činovnika napra- 
vljena jedna kategorija, u koju se mogu katogori- 
sati i oni, koji zadržavaju svoj položaj i ako bi bili 
izabrani, jer u poslednjoj alineji kaže зе i нкс go- 
.piidin l.azić kaže, da je protivno Ustavu: »Ministri 
aktivni  i  na raspoloženju,  i  profesori   Univerziteta 
.mogu se kandidovati  i ako budu  izabrani zadržavaju 
.svoj položaj«. 

Gospodo, ja znam. da i oni potpadaju pod ovu 
prethodnu alineju i da bi bilo S njima ono, što je 
bilo i sa einovnieima, da se oni stavljaju za vreme 
trajanja mandata na  raspoloženje,   lako stvar stoji 
po   UetaVU.   Ovo  je,  gospodo,  dehala   u   naćelu,   kako 

je postavljena, a možemo se posle razgovarati, ko- 
liko će se ministrima davati je li pravilno ovo, što 
je odredjeno, jesu li pravilno kategorisaui, ali da 
je strogo u duhu Ustava i onoga sto je ustavotvorac 
/.(deo, da ministri na raspoloženju ostaju za vreme 
SVOga mandata, to je jasno. 

Hoću, gospodo, na kraju <la skrenem pažnju u 
generalnoj debati još na jednu okolnost, da mi ne- 
mamo ovde potpuno odrešene ruke, da gospoda za- 
boravljaju, da mi ovde rešavamo samo 0 uredbama 
o ministrima na raspoloženju a ne i o zakonu o ei- 
novnieima gradjanskog reda. I ako mi ovde učinimo 
ovakvu jednu izmeuu, učinićemo jednu ud onih ne- 
pravdi, kakve bi želeli da se u našoj zemlji izbega- 
vaju. Političari iz Srbije većinom su bili državni 
činovnici, ogromna većina, tek u poslednje do'ba ima 
ili, koji su se bavili politikom a nisu bili činovnici. 
Medjntim  zadržavajući  beneficije   iz srbijanskog  za- 
,kona o činovnicima gradjanSkog reda, koje ne mo- 
žemo ukinuti preinaeavajući ovu uredbu, onda će 
doći u drugi položaj, u sasvim razlićan položaj poli- 
tičari iz drugih krajeva a ne iz Kraljevine Srbije i 
.nekadašnje Crno Gore. Oni pošto su bili u drugim 
prilikama, većinom nisu bili po ■državnim službama, 
baš za to Sto su politički ljudi, nisu ibili po državnim 
službama i prema tome oni će biti prosto metnuti 
na  sokak, dokle   njihove  kolege   iz   novih   krajeva 
staviće se kao ministri na raspoloženje i imaće sve 
beneficije, koje proiStiČU iz zakona O činovnicima 
gradjahskog reda nekadašnje Kneževine Srbije, jer 
onda kad jo taj zakon donesen. Kraljev ina Srbija 
je -bila  Kneževina. 

Stoga gledišta, gospodo, ja mislim, da ovo pi- 
tanje, kako ga je postavio gospodin Gjonović, ne 
Inha da se rešava prilikom rešenja ove uredbe. Ako 
gospodin   Gjonović   hoće   nešto   da   postigne,   onda   to 
treba da bude naročitim zakonom učinjeno, koji će 
.više odgovarati za sve i za ove, koji su bili u Srbiji 
j za one, koji nisu bili u Srbiji i taj zakon moraće 
ipak da ostane u duhu l'stava, koji je jasan i oče- 
vidno hoće, da se sa Ministrima na raspoloženju po- 
stupa onako isto, kao što se postopa i sa svima dru- 
gim činovnicima. 

Predsednik Miša Trifunović: Reč ima gospodin 
.Milorad   Vujičić. 

Milorad   Vujičić:   da,   gospodo,   ne   bih   mogao, 
da se složim sa govorom gospodina Ministra I nu- 
trasnjih Dela. Ja smatram da su drugo činovnici, 
a  drugo  su   Ministri.   To  se   vidi   iz   samih   tekstova 
Ustava. D njima se govori zasebno o činovnicima a 
.zasebno o ministrima. To je jedno, što sam imao da 
kažem. 

Drugo, isto tako smatram, da mi imamo prava 
rešavajlići o ovoj uredbi, da rešimo pitanje da li mi- 
nistru na raspoloženju treba da ide plata ili ne. Sto 
se tiče toga položaja ministra na raspoloženju, po 
mome mišljenju ministri na raspoloži nju su isto 
tako kao i oficiri u penziji, koji imaju pravo no- 
šenja oficirke uniforme i samo zato, što imaju pravo 
da nose oficirsku uniformu, ne daje im se još ne- 
kakva specijalna plata. 

Gospode, gospodin Marinković u svome govoru 
istakao   je   vrlo   lepo.  da   su   to   fiinkcioneri,   koji    3U 
vršili najveće funkcije u državi i da nije pravo, kad 
,su uzeti sa .položaja i ostavili svoj položaj za ljubav 
,opšt.ili interesa, ostaviti ih 'bez ikakve plate te ljude, 
(dokle ne nadju sebi izvesnp mesto za izdržavanje. 
Stoga, bih bio mišljenja, da mi ministrima na rasipo- 
Joženju   priznamo   izvemu   platu   i   samo   za   izvesan 
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rok, da to ne Imdp ovako, kao što jo do pada bilo i to 
(da ne 'pravimo nikakvo izuzetke, je li dotični mini- 
star narodni poslanik ili nije. -Tor ako napravimo 
lii razliku, dniuo je pitanje ostavljeno za ministre, 
koji sn pofdanici, a driiiro je za ininistre, koji nisu 
.poslanici, onda mi nismo postigli tako reći ništa sa 
ovom uredbom1. 

Gospodin O-jonovic je vrlo lepo izneo, da jedan 
ministar, koji je narodni (poelanik, ako ibude zadržao 
■pravo primanja plate ^а vreme dokle mu traje man- 
dat, to će ići dn.ui i duffi niz godina. Т\Г1 znamo, da 
сЛлспо ministrima postaju narodni poslanici i redak 
je slučaj, da neko, koji nije narodni poslanik, po- 
.stano ministar i onda l)i liilo iluzorno, ako bi sve 
ostavili. Zato ja rnielim, da ne pravimo nikakvu 
razliku izmedjn ministara, koji MI poslanici i koji 
jiisn. Po mome mišljenju trebalo bi dati ministrima 
na raspoloženju platu od 7000 dinara, koja bi tra- 
jala najviše godinu dana bez obzira na to, jesn li bili 
državni činovnici ili nisu bili. Izuzetak .može biti 
ц&то kod onih činovnika, ako PU imali veću platu 
od 7000 dinara, da oni tu platu zadržavaju. Na loj 
.bazi treba ovo pitanje raspravljali. 

Vojislav Lazić: Molim vas, gospodine pred- 
sednice, za  reč radi lionog oliaveštenja. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reo gospodin 
Vojislav Lazić radi ličnog obavestenja. 

Vojislav Lazić: TJadi lično": pibavestenja kazaću 
gospodinu Ministru to, da nije tačno, da sam ja ma 
kada zastupao gledište, da činovnici, koji eu izabrani 
,za narodne poslanike, treba da budu Stavljeni na 
raspoloženje. -Ta to odbijam od sebe. (Ministar TTnn- 
trašnjili Thda dr. Voia Marinković: -Ta sam kazao 
(»pozicija.) T ja pain  opozicija. 

Predsednik Miša Trifunović: Tina reč g, izve- 
stilac. 

Pvestilac <lr. Slavko Šećerov: Gospođo, ovi 
razlozi, koje je navodio g. Vuiičić, trebab) bi da 
budu izneseni stvarno u specijalnoj debati. Ta ne- 
mam ništa da iznesem posle isorpn.Ols; gcVora ff. Ma- 
rinkovića i ja vam predlažem, da nrimite ovu 
uredbu o privremenom regulisanju plata ministara 
na raspoloženju od 10. juna sa izmenama, koje je 
ministarski savet resio 5. decembra 1920. godine, u 
načelu. Л posle n specijalnoj debati .možemo da se 
razgovaramo od člana do člana. 

Predsednik Miša Trifunović: Crospodo, staviću 
na glasanje usvajanje ove uredbe u načelu. Ko je 
za to. da se ove đve uredbe u načelu nritne izvoliće 
sedeti, ko je nrotiv izvoliće ustati. (Večina sedi.) 
Objavljujem, da su obadve ove uredbe u načelu 
primljene. 

Prelazimo, gospodo, na specijalni pretres. Po- 
što ovu uredbu nisu dobila sva gospoda, najbolje bi 
bilo da  čitamo Član po član. 

Izvolite čuti ci, 1, 
Izveetilac dr. Slavko Šećerov čita 61. 1. koji 

plaši: 
»Ministri na raspoloženju, koj* su proveli kao 

aktivni ministri Kraljevstva Srba, Hrvata i Slove- 
naca najmanje П пк seci, imaju prava na platu od 
П00О dinara irodišrn'e. 

Ovo pravo Ptiču i posle .T meseca, ako imaju 
10 godina ukazne službe. Лкг. su nek ranile kao dr- 
žavni činovnici imali veću plati.) od П000 dinara go- 
dišnje, zadržaće pravo  na tu  platu«. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g. Oio- 
novie. 

Jovan Gjonović: Gospodo, ja sam protivu čl. 
1. da sam protiv uredbe n opite, ali kad ste mo for- 
eirali da poverim o njoj u pojedinosti, onda vam 
skrećem pažnju na jednu nepravilnost. Vidite, цо- 
spodo, kakav je početak ove uredbe. Naglašeno je 
da ima nekoliko klasa ministara na raspoloženju! 
da vas molim, kad ste ib primili. Sto ih klasirate? 
Лко je bio ministar na raspoloženje makar dva, tri, 
pet meseci ili godimi dana, on je bio ministar, bio 
je visoki funkcioner. 1, ako boćete, kako kaže R. 
.Marinković, ministar, po zakonu 0 kompenzaciji, da 
im date nešto, da im za te velike funkcije, koje sa 
vrSili pružite, pomoć, kako bi imali mogućnosti, da 
Bebi stvore drupo zanimanje, onda to važi, gospodo, 
i za onoga, koji je bio ministar meseo, dva i tri me- 
seca, kao i za onoga koji je bio ministar godinu 
dana. Stoga, ja ne znam zašto biste pravili medju 
njima razliku? 

Odmah čim počnemo da raizgovaramo 0 ovoj 
uredbi, vidite, kako je smešno i prilično nezgodno. 
Meni ве čini, da baš sa vašeg glekiieta ne bi trebale 
ovako početi. Treba i'araeniti ovaj član tako, da se 
vidi, da važi za sve ministre na raspoloženju, ma 
koliko bili aktivni ministri, bilo tri, pet, 10 meseci 
ili godinu dana. 

Ministar Unutrašnjih Dela dr. Voja Marinko- 
vić: da gospodP, ne bib imao ništa protiv ovoga то- 
šenja i predloga g. Ojonovića, da se da svima, same 
sam uzeo reč da pokažem, da ovo nije bilo smešno. 
Лко se uzme to da čovek poremeti svoje odnose do- 
lazeći na položaj Ministra i da mu zato treba oeta- 
viti izvesno vreme, da može svoj položaj ponovo re- 
gulisati; kad sidjo sa toga položaja, onda je, gospo- 
do, prirodno, da ee mora voditi računa o vremenu, 
koje je proveo kao Ministar. Jer kad čovek postane. 
Ministar, pa bude te sreće, da posle dva dana bude 
oboren, on već nije kao onaj čovek koji jo radio 
(5—7 meseci. Popunjeno mu je mesto na kojem je 
do sada bio. izauzeto mu je to mesto i sibog to'ga je 
došao taj rok-. Ppenia tome nalazim, da U tome nema 
ničega smešnog i rdjavog. Taj rok može izostati kao 
što predlaže g. Gjonović i najzad ako nalazi Zako- 
nodavni Odbor može biti i ono da se stave na ras- 
položenje i Ministti koji padnu  posle dva dana. 

Predsednik   Miša Trifunović:  Ima   reč g. Mos- 
kovljević. 

Miloš Moskovljević: .Ta sam protiv ovoga člana 
iz razloga, što se ovde podjednako tretiraju svi Mi- 
nistri b'lp da su oni državni činovnici ili ne. -Ta na- 
lazim, da svi ti Ministri ne treba da dobiju ništa. 
Jer ako oni nisu Činovnici, imaju da se vrate na svoj 
običan posao. Ovo n toliko pre Sto je Ministar po- 
litička ličnost i on onda ima da ee vraća na svoj po- 
sao. Ministrima postaju većinom činovnici, koji 
imaju obično 0, 8, 10 hiljada godišnje plate, a ako 
je on bio privatan činovnik, on će se vratiti na svoj 
posao kao trgovac ili direktor banke pde će imati 
prihoda i zašto onda oni da primaju ovu veliku platu 
o I (1—8 hiljada dinara. Ja sam uopšte protiv ovopa 
člana ili bar za to, da  se pravi  ta razlika. 

Predsednik Miša Trifunović: Tma reč g. Mar- 
ković. 

Ministar pravde dr. Laza Marković: To već 
nije pravo, da, zato, što sam bio Ministar Kralje- 
vine Srba, Hrvala i Slovenaca, treba da idem na 
ulicu, jer  sam  izinibio  Katedru  Univerziteta. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reo gosp. 
Perić. 
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Dr. Ninko Perlć: Gospodoj mi  se nalazimo po 
(ivom pitanju u čudnovatoj situaciji. Г zbilja malo 
je te§ko što odmah pi-cla/.imc иа glasanje elan po 
Član. Ovo je JHIIIO pitanje, koje jako intcr; siijo jav- 
nost i jedno od najvažnijih pitanja. Kad smo malo 
рге glasali u načelu o iplatama Ministara na raspo- 
loženju, ja sam glasao »za« zato, što sam misli.), 
da ubpšte treiba da postoji položaj .Ministra na ras- 
položenju i zato, što p(! to slaže sa našim ranijim za- 
konom. Ali je glasanje izvedeno tako da smo Ibili n 
načelu za ovu uredbu. Ja inače ovu uredbu ne bih 
primio ni u načelu. (Izvestilac dr. Slavko Šecerov: 
Na raspravi je sad 1. član.) Predsednik sekcije je 
ро<1 optiižliom, da je stvar rukovodio tako. da je 
došlo dotle, da imi nemamo ništa protiv. Ja konsta- 
tiij"m samo ovo. da je g. Ministar kazao, da mi mo- 
žemo metnuti i dva dana i 6 meseci i 8000 i 10.000 
dinara. TQ SU sve proizvoljne reci i ja apsolutno ne 
vidim nikakvoga razloga, da mi na brzu ruku ovo 
izglasavamo. Ako se slažemo u tome, da tr^ba da 
postoje .Ministri na raspoloženju, ja Vam predi,e 
/em, da u toj stvari rasmislimc pa da Vlada spremi 
projekat zakona, o kome ćemo mi ovde u Skupštini 
r.šavati. Mi ovde IUMUO ništa dobro učinili i ja ne 
bih mogao primiti na sebć odgovornost, pošto smo 
svesni toga, da su najsitnije uredbe došle na dnevni 
red, a da je pri tome Predsednik sekcije pod optuž- 
bom, da je rdjavp stvar rukovodio. 

Predsednik Miša Trifunović: Da odgovorim g. 
poslaniku. Ne može se kazali, da je Zakonodavni 
Odbor izbegavao da donese reeenje kad je on već to 
pitanje pretresao. Mi smo uzeli u pretres ovaj izve- 
st aj rekcije. Ima reč g. .Ministar Pravde. 

"Ministar Pravdd đr. Laza Marković: Nemojte. 
gospodo, zaiboraviti da je Ministre na rasipeloženju 
regulisao srpski  zakon  o činovnicima  gradjanekoga 
reda. I ako Vi ovu odredim ukinete, stupa u važ- 
nost hamo ta odred'lia, koja važi za. Ministre iz Srliije. 
Prema tome predlog g. Perića ne bi mogao da se 
uzme kako je on postavljen, jer bi onda nastupila 
praznina: koji nisu i/. Kraljevine Srbije i koji nisu 
bili činovnici. Predlog g. Perića je sasvim umestan 
i zakon o činovnicima gradjanskoga reda regulieaće 
nesumnjivo i pravni položaj odstupljenih Ministara. 
(I. Moskovljević je rekao, da Ministri nisu činovnici. 
To, gospodo, sa izvesne tačks gledišta može biti 
tacno. ali s druge strane to nije tačno. .Ministri su 
po svojim funkcijama državni činovnici i zato što 
oni imaju izvesan položaj ие može se kazali, da SU 
oni nešto onako iznenada došli i kad svrše svoju 
•dužnost, da se oni vraćaju  na niža  mestai Ja  bocu 
da Vaih skrenem pažnju samo na ovo. (1. Marinko- 
vic je to lepo spomenuo i ja Vas molim, da u tame 
vodite naročito računa, da moramo imati u vidu da 
imamo Ministre, koji raniji nisu bili činovnici. Za 
nas, koji smo bili činovnici, pitanje nije teško, ali 
je teško pitanje za one, koji nisu bili državni činov- 
nici. 

Jaš jednu stvar da Vam na] omenem, Rdspodo, 
ja ovo ne govorim zbog sele lično i molim, da na 
smatrate, da se to tiče mene, jer ja sam u tone,' sa- 
svim, indiferentan, mogu i nemati plahi. Ali 
imajte  na  umu  da čovek   izgubi SVOJ   položaj, na   koji 
je došao izborom, kao sto j to bio slučaj sa mnom 
i sa g. Kumanudijem. Mi smo izgubili položaj pro- 
fesora    l'niverziteta   i    Vi   sad.   gospodo,   ne   možete 
stati na gledište, da se to smatra tako kao da to nije 
ništa. 

Ja vas molim. <la 0 tome vodite računa. Ja ra- 
zumem ovc i ja sam bio za to, da se n plaća onaj, 
koga ne moramo plačati i ne treba da ga plaćamo. 
.Ali kad jedan visoki državnik odstupi sa svoga po- 
ložaja, Vi, gospodo, radi ugleda same države, morate 
da mu oliezliedite jedan položaj, koji je U skladu sa 
njegovim   funkcijama. 

Predsednik Miša Trifunović: G. Vnjičič je 
podneo jedan predio.^ i ja molim g. izvestioca. <la 
ga pročita. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Predlog g. Vu- 
jičića glasi: »Ministar na raspoloženju ima prava 
.na platu od 7()(i() dinara na godinu; no ako je na 
položaj Ministra došao kao činovnik sa većom pla- 
tem, onda će imati tu platu. 

Ministar lia raspoloženju može ostati najduže 
godinu  .lana. 

Vreme provedeno na raspolož.'nju i plata od 
7000 dinara ne računaju se u penziju«. 

Ja mislim, da je ovaj član mnogo povoljniji za 
Ministre na raspoloženju i stoga ostajem pri ovom 
članu  i  ne mogu da primim  рге.Поц- g.  Vujičiea. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč i;1. Mi- 
nistar Unutrašnjih Dela. 

Ministar Unutrašnjih Dela đr. Voja Marinko- 
,vić: Hoću, gpepodo, da Vam skrenem pažnju, da se 
ovaj predlog g. Vujičića u koliko se tiče činovnika 
.u Srhiji protivi zakonu. Vreme provedeno na raspo- 
lož( nju po srpskom zak.mu o činovnicima gradjan- 
sko^- reda računa se u p im ju. Znači, da se za one 
izvan Srbije ne  računa. 

IVedi-ednik  Miša Trifunović:   kma reč g,   Lazič. 
Vojislav Lazić: Ja mislim, da nisu tačni nazori 

gospode Ministara izneti ovde u tom pravcu, da o 
Ministru koji je izborom postao narodni poslanik i 
sa toga položaja narodnoga poslanika ode za Mini- 
stra, pa kad' sidje sa toga položaja Ministarskog, 
treba da vodimo računa i da treba da nadj.mo zani- 
manja, a dotle da mu ministarsku platu dajemo! 
.Meni izgleda da ovde gospod'a Ministri predstav- 
ljaju, kao da j( izbor na njih pao nasilnim putem, 
kao da su oni naterani da Imdu Ministri. Medjufim 
ne treba zaiboraviti, da su oni dali pristanak za na- 
rodne poslanik," svoj. voljno i :1a ili niko nije na to 
.naterao i kad su se oni več kanlidovali za narodne 
poslanike i ostavili svoje činovničke položaje, oni 
se onda nisu žrtvovali, kad su se bacili na politiku i 
primili se za narodne poslanike, vu'' je to liila njena 
dObra volja, Predstavite, gospodo, da pojedini nisu 
izabrani za narodne poslanike, nego da su izgubili 
ttarodnd    poverenje,    takvi   se    ljudi     vračaju    onda 
svome poslu i i п ma tom.  anda ne pada na državu 
odgovornost, da ih država irvesno vreme drži na 
plati, ako ne nadju sebi posla, pošto ih ona na to 
nije silom, prinudila, 

Predsednik Miša Trifunović: Ima rč gospođin 
Vujičić. 

Milorad Vujičić: Ла se ne čudim g. Šećeroivu, 
sto je on kazao, <ia je moj predlog protivan zakonu, 
ali mi je čudo što je to rekao g, Ministar Unutraš- 
,njili Dela'. To nije tačno. Ako Skupština, odnosno 
.Zakonodavni O Itbor kao zakonodavno telo ovu stvar 
ozakoni, onda je, goepddo, ovo zakon i onda taj za- 
kon kao mladji zakon potire onaj raniji zakon, (('ujo 
.se: Nije tako!) Drugo, ja ne činim ovde pitanje od 
tojja ako se ova godina računa  u penziju. 

Dr. Ninko Perić: Meni je,gospodo, jako žao sto 
izgleda, da me je g. Marinković rdjavo razumeo. Ja 
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sam i/.javio' i moja jo izjava u touio, da sam miš- 
ljenja, da ве na dostojanstven način mora da reši 
ipitanja 0 miaistriina, koji dodju na raspoloženje, 
da im. ^е da mogućnost, da za iavesno vreme mogu 
pristojno živeti. Pogledom na dostojanstvo koje oni 
/.aslnžujn to se pitanje ima rešiti i ja iponoVo izjav- 
ljujem; da u načelu ne bih mogao biti iprotivu mini: 
.stara na raspoloženju. Naprotiv baš zbog situacije, 
koju je izložio аг

. Ministar u koju bi došli ministri 
,,na raspoloženju, ja mislim. <la to pitanje treba 
ozbiljno da se prouči. Gospodo, ne trdba da џс mi- 
sli, da sain ja uopšte imitivu ministara na raspolože- 
nju. Ja samo želim, da se ovo pitanje dobro prouči i 
da ae da uopšte mogućnosti, da vlada spremi iproje- 
kaf  zakona o tome pitanju, koje trelia da nam đodje 

■na dnevni red1. 
Predsednik    Miša     Trifunovic:    Pristuipićemo, 

goapođo, glasanju. Ko je /.a to, da se 1, elan IZ ure- 
daba primi kako je ipročitao g. izvestilac, neka izvoli 
.sedeti, a ko je protiv neka digne ruku. (Veenia 
sedi.) Gospodo, većina sedi. (('uje зг: Alolim da ee 
poimenično glasa.) Gospodo, ja sam konetatovao, da 
većina sedi, ali kako čujem da se traži poimenično 
glasanje, ja ga onda tako stavljam na glasanje. Ko 
je za to, da se ovaj Član iz uredaba primi kako je 
izvestilac pročitao glasače za, a ko je protiv glasače 
protiv. 

lzv( štilac dr. Siavko Sccerov proziva poslanike 
da glasaju. 

(Poide glasanja.) 

Predsednik Miša Trifunovic: Gospodo, gla- 
salo je svega 21 poslanik, 11 glasali za, a (protiv su 
glasali   10. Objavljujem, da je ovaj član   1.  primljen. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Clari 2, glas:: 
»Minietri na raspoloženju, koji su proveli kao 
-aktivni ministri Kraljevine Srba, Hrvata i Slove- 
naca najmanje 10 meseci, imaju pravo na platu od 
80Q0 dinara godišnje, ako imaju 10 godina ukazne 
.službe. Ovo pravo stiču i posle 2 meseca, ako su 
pored Ufilovljenog broja godina ukazne službe bili 
U Srbiji  najmanje godinu dana ministri«. 

Predsednik Miša Trifunovic: Ko je za to, da 
.se cl. 2. iz uredaba kako j;' pročitan ] rimi izvoleče 
sedeti, a ko je iproiiv izvoleče ustati. (\Cči;ia seli.) 
.Objavljujem, da je ovaj član  2.  primljen. 

[zvestilao dr. Slavko Šećerov: Cl. 3. glasi: »Mi- 
,iiistri na rasjioloženju, koji su proveli kao aktivni 
irninistri Kraljevine Srba, Hrvata i Slovenaca naj- 
manje godinu dana, imaju pravo na platu 10.000 
dinara godišnje, ako imaju 20 godina ukazne 
.službe. Ovo pravo st'ču i pdele 3 meseca, ako su po- 
red uslovljenog broja godina ukazne službe ibili u 
Srbiji  najmanje 2 godine  ministri«. 

Predsednik Miša Trifunovic: Stavljam na gla- 
sanje. Ko je za to, da se čl. 3. iz uredaba kako je g. 
izvestilac pročitao pr ini izvoleče sedeti, a ko j' 
protiv neka ustane. (Većina seli.) Objavljujem, da 
je ovaj član primljen, (('uje se: Nije (primljen. Ve- 
ćina je bila protiv.) Ja sam izbrojao njih 10, ali ču 
staviti ponovo na glasanje. Ko je za to, da se ovaj 
član ovako primi izvoleće sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku. (Većina seli.) Objavljujem, da je ovaj 
član primljen. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Cl. 4. izostaje. 
Cl. 5. glasi ovako: »Ministri Kraljevine Srba, Hr- 
vata i Slovenaca, koji 'buda stavljeni na raspolože- 
nje, mogu ostati U tome svojstvu najviše jednu go- 
dinu  dana.  Posle  toga   roka   biće   penzionisaui   mini- 

stri   na   raspoloženju,   koji   za to   imaju   zakonske 
Uslove,  ako ne  budu   vraćeni   u   državnu   službu. 

Nu i pre toga vremena može se ponuditi mini- 
strima na raspoloženju državna služba, ako nisu na- 
rodni poslanici. Ako istu dobiju, prava ministra na 
raspoloženju prestaju odmah«. Sada dolazi nov ntav, 
koji glasi: ».Ministri na raspoloženju, koji su na- 
rodni poslanici, zadržavaju pravo na platu po ovoj 
uredbi za eve vreme dok budu narodni poslanici. 
Olredbe 1. stava ovoga člana primeniće se na njih 
oil <1апа prestanka poslaničkoga  mandata«. 

C.ospodo, ja bili molio, da prvo glasate 0 prva 
dva stava a posle o ovom trećem zasebno. 

Preds.dnik Miša Trifunovic: StaviĆU na gla- 
sanje, gospodo. Glasaćemo prvo o prva dva stava 
kako je pročitao gospodin izvestilac. Ko je za to, da 
se ta dva stava prime neka izvoli sedeti, a ko je 
protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, 
da  su  ova   dva   stava   primljena. 

Stavljam na glasanje 3. stav. Ko je za to, da se 
ovaj treći stav kako ga je gospodin izvestilac pro- 
čitao, primi, izvoliče sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku. (Manjina sedi.) Objavljujem, da ovaj 
treći stav nije primlji n. 

izvestilac dr. Slavko Šećerov: (dan (i. glasi: 
Ako ministar na raspoloženju bude penzionisan, 
penzija će mu se računati iprema plati, koja mu kao 
ministru na raspoloženju pripada po ovoj uredbi. 
Ako se pak ministar na raspoloženju vrati u dr- 
žavnu službu, onda mu se ne može odrediti manja 
plata od one, koju je kao ministar na raspoloženju 
imao  po  ovoj  uredbi. 

Predsednik Miša Trifunovic: StaviĆU, gospodo, 
na glasanje. Ko j, za to, da se ovaj član kako ga je 
gospodin izivešt'lac ipročitao primi izvoleče sedeti, a 
ko je protiv neka digne ruku. (Večina sedi.) Obja- 
vljujem, da  je ovaj  član   primljen. 

Izvestilac dr. Slavko Šscerov: (dan 7. glaei: 
»Ministri   ha   raspoloženju   Kraljevine   Srbije,   koje 
ova   uredba   zat.eč,_  u   tome   svojstvu,   st'ču   pravo   na 
plate po ovoj uredbi i to: 

Na platu IZ člana 1. ako SU kao aktivni mini- 
stri proveli (i meseci i u vremenu stavljanja na ras- 
položenje  imali   10 godina   ukazne služb,-. 

Ako su ranije kao državni činovnici imali 
veću   platu   od   6000 dinara   godišnje   zadržače   prave. 
na tu platu. 

Na, platu iz člana 2. ako i-u kao aktivni mini- 
stru proveli najmanje godinu dana i u vremenu sta- 
vljanja na raspoloženje imali 10 godina ukazne 
službe;  i 

na platu iz člana I!, ako su kao aktivni mini- 
stri proveli najmanje 2 godine i u vremenu sta- 
vljanja   na   raspoloženje   imali   20   godina   ukazne 
službfe. Za ministre na raspoloženju, koji se п tomu 
položaju zateknu kad ovaj zakon stupi na snagu, rok 
od godinu dana iz člana u. počeće teći od dana stu- 
panja  na  Snagu  OVOg zakona. 

Preds dnik Miša Trifunovic: Staviču na gla- 
sanje. Ko je za to, da se ovaj član kako ga je pro- 
čitao gospodin izvestilac, primi, neka izvoli sedeti, 
a ko je protiv neka đ:gne ruku. (Večina sedi.) 
Objavljujem da je ovaj član   | riudjen. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Član 8. glasi: 
»Ovai zakon stupa na snagu od dana, kada se ob- 
javi u »Službenim Novinama«, a tada gube va- 
žnost odredbe i odnosni posebhi'žakoni, koji su u pro- 
tivnosti   sa   odredbama   ovoga   zakona.   Ovaj   zakon 
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važićc kao privrenieni dok se ovo pitanje ne regulise 
zakonskim  putem. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavjcu na gla- 
sanje. Ko je у.-л io. da se ovaj član kako ga je go: 
spodiii iziveetilac pročitao primi, izvoleće sed'eti, a 
ko je protiv neka digne ruku. (Većina sedi.) Obja- 
vljujem, <la je ovaj član primljen. 

Dr. Janko Šinirak: Gospode, ja vas molim, da 
(•\(l. dometnerao jedan novi član kao jednu rezolu- 
ciju, da se poziva vla<l:i, da o ministrima na raspo- 

Zamenik sekretara dr, Slavko Šećerov proziva 
poslanike da glasaju. 

(Nastaje glasanje.    --  Posle  glasanja.) 
Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, izvolite 

čuti  rezultat glasaaja. Glasalo je svega  19 članova 
Zakonodavnog   Odibora,   11   za.   a   s  protivi   Obja- 
vljujem, da su ove uredbe primljene. 

Molim đa saopštim Zakonodavnom Odboru, 
<la sam dobio izveštaj 1. sekcije o nabavljackim za- 
drugama, koji ćo liiti stavljen  na dnevni  red  posle 

loženju  podneee pred  Narodnu  Skupetimi  zakon u    podne o produženju današnje.sednice. 
roku od -i inesoea dana. Ja sam glasao za ovu si var, 
gospodo, samo radi toga, da se što рге o njoj donese 
jedan   zakon,   jer   ovako   kako   je   ona    rešena   skupa 
ništa ne valja. 

Izveslilae dr.  Slavko Šećerov:   Primam. 
Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, prima 

li Odbor ovu rezoluciju? (Prima.) Objavljujem, da 
je primljena. 

Sada prelazimo na poimenično glaeanjc o 
((dom OVOm zakonu. 

(lospodo, tiii imamo po Tstavu još svega pola 
dana da radimo, sveua još danas posle podne. Kako 
ima posle podne i skupštinska sedniea, ja moliiii, 
da   ostanemo  da   radimo   još  .(Glasovi I   Ne   možemo 
više da radimo!) Skupštinska seđnica zakazana je u 
■1 sata posle podne. Ja prekidam ovu seđhicu, a za- 
kazujem produženje ■današnje sedniee n .'! satu posle 
podne. 

(Sednica je  prekinuta   u  12'Vi  časova po podne.) 

Nastavak XXXVIII. sednice. 
(Početak u  15 časova i po.) 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, nasta- 
vlja se sednica. Ха dnevnom redu je eeivrta tačka: 
prijem u eidosti undaKa Ministarstva Finansija. 
Takvih uredaba ima 'poveei broj: sve su te uredbe 
diskutovane i u načelu i 'pojedinostima sad ima 
samo da se izglasaju. 

Izvestdac di-. Si.-ivko Šećerov: l're nego što 
pristupimo glasanju u celceti ovih zakona, koji se 
osnivaju na neobjavljenim ranijim uredbama Mi- 
nistarstva Finansija, Ministarskog Saveta i Eko- 
nomsko Pinansijskog Komiteta potrebno je da kon- 
statujem, da se ovde n ovom iizvestaju potkrala prvo- 
I itno pogreška u 'kroju &5. uredbe. Naimp tu не go- 
vorj o oslolicd jenju Ministarstva Vojnog od plaća- 
n Ja carina : svili carinskih taksa. 1т izveštaju stoji: 
»Ukidaju бе«. To je bilo pogrešno. Trebalo je da se 
kaže. da  se osnažuje. 

Jovan Ojorović: llteo b'h da pitam: smatra li 
se <!a vredi to za sve Sto dola/j na Ministarstvo 
Vojno? Mi znamo, da MI tamo dolazila koleta svako- 
razne robe, pa je red da znamo, da li se to odnosi 
Strogo na  ulu-jn; materijal? 

Izvestilac dr.  Slavko  Šećerov:    Ха    ukupnu 
malen ialmi   snremu   N'ojskc^ 

Molim da se glasa u celosti o celoj grupi ovih 
zakona: 

Zakon o izvozu životnih nanrrniea i stoke u 
okupirane krajeve, koji sn po Paipalskom ugovoru 
pripaP SHS i o uvozu Droizvoda ribarstva, poljo- 
privrede, fabričkih i industrijskih iz tih krajeva u 
Kraljevini.  Broj spiska 61, 

Zakon o izmenama I dopunama člana 78. i 116. 
carinsko!'- zakona.  Broj  sniska  4;?. 

Zakon o i/menaiMa i dopunama člana 6. tačke 
L'4. zakona o opitoj car'nskoj tarifi. Broj spiska   II. 

Zakon o izmenama i dopunama člana 233. ca- 
rii'sko"; /akona.  Broj spiska 48. 

Zakon 0 o-doliod ien ju državnili nadleštava od 
uvozne rarine. Broi spiska 52. 

Zakon o ukidaniu resenja i odluka Ministar- 
skog Saveta i privredno finansijskog komiteta mi- 
nistara, carinskog sadržaja. Broj spiska 42, 50, 51. 

Zakon o ukidanju uredaba pod brojem TT, (8, 
79, 80, 81, 82, 83, 84,'85. 87, 95. 96. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, pristu- 
pićemo glasanju o ovim uredbama Ministarstva Fi- 
nansija. Gospoda, koji su za to, da se ove uredbe 
prime onako kako ili je sekcija predložila glasaee 
za, a gospoda koja su protiv izvoleće glasati protiv. 

Sekretar đr. Slavko Šećerov proziva poslanike, 
koji glasaju ovako; Dr. Slavko 5e<Serov za, dr. Svc- 
tislav l'opovV- za, dr. Ilija Sumenkovie za, Vojislav 
Lazić protiv, Jeremić protiv, Josip Drofenik za, dr. 
Janko Šimrak prbtiv, Andrej (lesar za. Sušnik 
protiv, dr. Mazzi za. Jovan Gjonović protiv, dr. 
Ninko Perić za, Vnjieić za, Rajćevio :za, JbVan Ma- 
pevčević za, Pejović  protiv. 

Predsednik Miša Trifunović: (lospodo, gla- 
salo je svega 17 poslanika: 11 za, a (i protiv. Obja- 
vljujem, da sn sve one uredbe 'Ministarstva Finan- 
sija  primljene po  predlo'.'-u  sekcija. 

Prelazimo na 5. taeku dnevnog reda: pretres 
vveštaja I. sekcije. Kao prvu tačku uzećemo uredbu 
Ministarstva Finansija pod brojem 88 i 94 spiska 
zatim uredbu Ministarstva Finansija broj 38 spipka; 
uredim Ministarstva Finansija broj 5, 13, G9, 70, 71, 
72 i 7.'! Spiska. Uredbe ^Ministarstva Trgovme i Indu- 
strija broj 35—40; uredbe Ministarstva Trgovine i 
Industrije broj 29—34 spiska; uredbu Ministarstva 
Trgovine i Industrije kroj 25; uredbe Ministarstva 
Narodnoga Zdravlja broj 27 i 29 i uredbe 0 naba- 
vi jaekim Zadrugama koju sam jutros prikazao broj 
17 spiska. 

Ima reč gospodin Vujičic. 
Milorad Vujicić: Рге svega ja mislim, go- 

spodo, da je tn vrlo nezgodno, da mi ovde glaeamo 
0 nn dliama, koje nisu pretresane li ZakonoJavnom 
Odboru. Ja smatram, da ako hoćemo da resimo ove 
uredbe, treba da ili rešimo tako isto kao i ove dc 
sada. to jest. da ee za svaku uredbu ima izvestilae i 
da se ima izveštaj dotične sekcije', koja rešava i 
o tome <la debatujemo, pa što usvojimo da rešimo, 
a što ne, da odbijemo. Ovde nam je podneseno 103 
uredbe, koje treba da primimo za pola sata i nepro- 
čitavši   ili.   Ja   mislim,   da   je to vrlo nezgodno.   Mi 
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('•emo na taj način da primimo odgovornost za ove 
uredibe na sebe, a da skinemo odgovornost sa N'hule, 
koja je ove uredbe i/davala. .1 a mislim, da mi za to 
nemamo potrebe, veo da ove uredbe koje ne pretre- 
neino ostanu zakoni. 

Narodna SkuipStma ima pravo, da ih posle re- 
sava, ali da mi sada ovde bez čitanja i bez diskusije 
ovako te uredbe primimo, ja mislim, da ćemo učiniti 
jednu pogrešku. S toga vas ja molim, da to ne 
radimo. 

Predsednik Miša Trifuiiović: Ovde je dosta 
pravilan slučaj, jer su sve ove uredbe bile ч sekci- 
jama; sekcije su napisale svoje izveštaje 0 svakoj 
uredbi i ti su izvestaji razdati gospodi poslanicima. 
Mi sada u toliko pre možem,) rešavati, kad smo već 
napravili precedene jutros i uzeli da Zakonodavni 
odbor može rešavati i o uredbama, koje nisu bile u 
sekeiji.   Hee   ima  gospodin   Mazz.i. 

I)r. Dominik Ma/./.i: Ja se protivim što ве tiee 
uredbe sadržane u Ministarstvu Trgovine i Indu- 
strije pod broj У5—iO i to se protivim dodatku gde 
ee kaže, da propisi ovoga zakona važe i za akcionar- 
ska društva sa sedištem na teritoriji ECrvatske i Sla- 
vonije. Protivim se zato, jer držim, da razlozi dbog 
kojili se ima <la protegne zakonsko rešenje Ministar- 
skoga Savila na Banat, Bačku i Haranju nisu tako 
jaki, da bi se ovo moiilo protegnuti i na Hrvatsku i 
Slavoniju, gde postoji sistem slobodnoga Eunkcio- 
nisanja akeionarskili društava. Istina, u razlozima 
se kaže, da se to Čini obzirem na nadzor nad stranim 
kapitalima. Ali, gcepodo, taj nadzor nad stranim ka- 
pitalima može i na drugi način da se vrsi i nije po- 
trebno da se donese jedan drugi zakon za to krajeve. 
To je nizvodno Već za to, što se može smatrati kan 
neki odiuni ■prema  Hrvatskoj. 

Pošto uije daleko vreme izjednačenja svih za- 
kona i pošto ovaj razlog nije tako važan, da bi se 
radi toga proteglo ovo i na Hrvatsku i Slavoniju, ja 
bib  predložio, da se  od  ovoga  dodatka  odustane. 

Predsednik Miša Trifunović: Beč ima gospodin 
Gjonovie. 

Jovan G.jonović: Ovo, što je kazao goepodin 
Vujičič, to je i teorijski i načelno sasvim ispravno, 
jer  mi   na   ovaj   način   ne   možemo   da   rešavamo   ono, 
Sto ne diskutujemo.  Ali. gospodo, mi imamo da не 
zapitamo šta je eelisbodnije, da li je Ci lisbodnije da 
Cetanu uredbe onako, kako su Ih radili činovnici Mi- 
nistarstva najčešće ва vrlo malo pažnje i razumevanja 
litnili interesa i naroda i države izradjene, ili da pri- 
mimo ono gledište, da ili usvojimo onako kako su di 
Izradile sekeije Zakonodav. Odbora? Ja znam, kako 
je  radjeno  u  sidšcijama  i  znam, da  911  one  i  dovoljno 
ozbiljno i dovoljno pažljivo raspravljane.  Može biti 
da   ima  slučajeva, da   s ■   ргј   kraju   nešto   i   provuklo, 
ali  tih je  slučajeva  minimalan  broj.   1   ove uredlbe, 
koje ovako izlaze iz sekcije, one sn nesrazmern o 
bolje,  nego  one   ranije,  koje HII   radili  činovnici   poje 
dinili   Ministarstava.   Ovaj   rad,   istina,   nije   ni teh 
mički ni stvarno savršen i ja verujem, kad bi se difi- 
kutoValo, da bi bio i bolji. Hana- nemamo vremena 
diskutovati, i imamo da biramo dve stvari: jednu, 
koja je zla i drugu, koja je bolja. 1 zato ja predla- 
žem, da izaberemo bolju i da radimo kako je predlo- 
ženo, a samo da diskutujemo o onim uredbama, ža 
koje članovi Zakonodavnog Odbora traže, da se spe- 
cijalno 0 njima raspravlja. A one druge mislim, 
gospodo, da ib primimo onako kako su izašle iz 
Hckcije. 

S toga bili vas ja molio, da OVO moje gledište, 
koje, U ostalom nužda diktuje, izvolde primiti ua 
ime: da sve uredbe raspravmio zajednički po izvešta- 
jima sekcije, a samo o onima, za koje članovi /.ako 
nodavnoga Odbora traže la se specijalno diskutuju, 
da njih izuzmemo i da 0 njima govorimo na način 
kako je do sada   radjeno. 

Predsednik Miša Trifunović: Beč ima gospodin 
Svetislav   Poppvić. 

Dr. Svetislav  Popović:  Ja  se  slažem sa gospo 
dinom (Ijonovičem, što sa tiče same stvari. Ja držim, 
da možemo primiti sve ove urelbe za podlogu spe- 
cijalne   rasprave,   pa   tem   prilikom   možemo   usvojiti 
i predlog gospodina Mazzia, в kojim se takodje 
slažem, jer se uredba za Vojvodinu ne  že prote- 
gnuti na Hrvatsku, ne može tim pre što je bila iz- 
dana uredba za ilrvat.-ku i samim tim bi se pravno 
stanje u Hrvatskoj izmenilo, ako bi se to sada me 
njalo i meni se čini, da bi to bilo vrlo nezgodno. 

Ja sam za to, da se naročilo ra-pravi Uredba 
broj 5. Ministarsva Finansija o privremenom i п 
vanju i organizaciji upravnoga suda za Hrvatsku, 
Slavoniju, Medjimurje i Rijeku zbog toga; Što <1гт 
žim, <la ta uredba mora da trpi izvesne promene, pa 
kad ta uredba lm le došla do specijalne rasprave, ja 
ću staviti i predloge za izmenu. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja ću staviti na 
glasanje  prvo načelan   pretres.   Ko je za to, da se 
primi u načelu cvili 8 uredaba kod izveštaja I. sek- 
cije neka izvoli t^deti, ko je protiv neka izvoli ustati. 
(Većina sedi.) Cflbjavljuj m, da su sve ove uredbe 
načelno  primljene.  I'  specijalnoj debati  najavili su 
svoje   piimedbe gospodin   Mazzi   i   gospodin   Svetislav 
Popović.  Beč ima gospodin izvestilao. 

Izve.-tibic dr. Slavko Šeterov: Ja se ne mogu 
složiti ni sa primedbama gospodina Mazzija ni sa 
,primedbom gospodina l'opoviča. Sekcija je našla za 
potrebno da predloži nov stav, to jest- da propisi 
ovoga zakona važe-i za akcionarska društva  sa se 
dištem na teritoriji Hrvatske i Slavonije. Ovo je 
Bada vrlo prosta .-tvar. Mi Želimo, da ujednačimo 
naše zakonodavstvo i kako u svima našim pokraji- 
nama,    sem     Hrvatske    i    Slavonije,    postoji    sistem 
koncesioniranja, to ja on uveden i u  Banatu i Bač 
koj.   Mi   smo   smatrali   za   potrebno, da  se   isti  sistem 
koncesioniranja uvode i u  Hrvatskoj i Slavoniji, ne- 
'prejudieirajuč;   ipak   zakonskom   rešenjll   koje   ima   da 
ве done-: u budućem zakonu 0 akcionarskim druš- 
tvjma.    U    interesu    izjednačenja    našega    zakonodav 
-iva molim, da primit" i ovaj nov   lav. Molim, da во 
ova   uredba   br.  56.   izdvoji   od   glasanja   i   da   se   -lavi 
posebno na glasanje. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima li primedaba 
kod prve tačke uredaba Ministarstva Finansija 88, 
i   !)!.   spiskal   (Nema.)   Stavljam   na  glasanje.   Boč 
ima g. dr. Šimrak. 

Dr. Janko Šimrak:   Gosjpodo, do  sada   ste  gla 
ovali   0   Svima   uredbama   a   -ada   na   jodanpul   i/.Iva 

jate. 
Predsednik Miša Trifunović: Mi to činimo u 

pojedinostima, da bismo primili predlog д-. Mazzija. 
Ja bocu da dam mogućnosti, da se može diskutovati i 
primili   predlog g.   Mazzija.   Kod   prve  tačke  uredaba 
SS. do 94. spiska nema nikakvih primedaba.   Ko je 
/a   tO,  da   se  ove   uredbe   prime,   neka   izvide   sedeli,   a 
ko je protiv neka izvoli dići ruku. (Većina sedi.) 
Objavljujem1, da  su ove uredbe od  ss. do 94.  prirr 
mijene. 
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Ko jeeada za to, da se uredba pod Tat. 38. sniska Predsednik   Miša Trifunović:   Glasalo  je,  go- 
iprimi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka iirvoli spodo, 20 članova Zakonodaivriog Odbora. 14 su ft-la- 
ustati. (Većina sedi.) Objavljujem, da je ufeđba'pod sali   »za«  i 6  »protiv«. Objavljujem, da su sve te 
br  38   spiska primljena. uredbe koje sam poftienUo definitivno primljene. 

Goapodo,   ja   izvlačim samo  uredbu  pod  br.  5. .    Gosppdo, na^retresu jetačka (i  pretres izve- 
episka   Ministarstva   Finansija  zato, što se  ona  tiče ^aja II. sekcij to uredbe ipod brpi 33 spiska Мпп- 
predloga g. Mazžija. stnrstva Unutrasujd. Dela. /at.,,, uredbe pod br. 48, 
1        ,Г    S    х- .      n        •-    ^           *          ii         • 54, 55, &&, 58, (14, 06 i (>T spiska Ministarstva CTnu- Dr. Svet.slav Popov.c: Sve su te uredbe pim- t^    .^  ^ _ j  .      т, ^       j ђг   u ; 7- #ieka 

jene za podlogu specijalne _rasprave.; O uredbi pod Alini4ll.stva Unutrašnjih   Dela.  Sanio  te tri  tačke. 
hr.   .) ustanovljavaju   se  neki     mansij.k,   smlovi   za „ikakvih primedaba?   Ko  je v.a to, da se ipri. 
Hrvatsku i ustanovljena je nadležnost nnansijSKOga 
sUda u i ogledu poreze, koja će se odmeravati za 
\ eme do kraja   L918. god.   Finansijeko   pudjenje   o 

ne, 
izvoleće sedeti, ko je protiv neka digne ruku. (Ve- 
ćina sedi.)  Objavljujem, da su ove uredbe primljene. 

reskog ^копиГко||Т'|к)^ојао';ГпгУа^Г8^ , Goapodo, kod   uredaba   MiniBtarstva_  Prosvete 
stavni"je  deo  organizacije   finansijskih   vlasti.  Лко i^l hv. \). i  lb. spiska sve ce doći  pod  VI.  imamo 
ne bi   bio  ovaj   finansijski  sud, koji bi  mo-ao  suditi "ređbe   .Ministarstva   I rosvete. 
za  one  Sporove,   koji.bi   nastali   U  pogledu  poreza   i Anton   Sušnik:   Molim   za   reč   kod   uredbe   pod 

■pristojbi,    koje   su    odmerene   .posle     1918.    godine, br. Ppiska Id. 
oinla bi nastao jedan kaos. Držam, da bi nadležnost Predsednik Miša Trifunović: Sad je samo na- 
tega suda trebalo protegnuti za sve sporove u po- čelni [pretres. Prvo, stavljam na glasanje. Ko je za 
gledu pristojbi i prireza, koji Će se odmeriti dok se to, da se u načelu prime ove uredbe kako sam рго- 
ne donese zakon o jednom finansijskom upravmun ritao, izvolećo sedeti, ko je protiv neka digne ruku. 
sudu ,za celu državu. (Izveetilao dr. Slavko Šecerov: ('Većina sedi.) Objavljujem, da su ove uredbe na- 
da primam.) čelno primljene. 

Predsednik Miša Trifunović:  Stavljam na gla- (1. Sušnik, Vi  tražite  roč  kod  uredbe br.  16.? 
sanje sipeeijalnc uredbu pod br. 5. sa izmenom, koju (A.  Sušnik:   Jeste.)   Gospodo,  u  specijalnoj ■debati 
je ueinio g.   Popovie.   Ko je  za  to, da  B6 primi  neka nema   nikakvih   primedaba.   Objavljujem,   da   su   sve 
izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli  dići  ruku. ostale uredbe'pod br. Vi. primljene i u specijalnoj 
(Vcrina   HHfdj.)   Objavljujem,   da   je   ova   uredba   pod debati,  samo  kod   br.   L6.   spiska   ima  ree g.   Sušnik, 
br. 5. ма ictnenom g. Popovića primljena. Izvolite g. Sušnik. 

Na glasanju  su uredba pod  br.   13., 69i,  71., 72. Anton Sušnik:  Oglasil sem se k besedi, ker se 
i T:!, spiska. Ko je za to, da se prime neka izvoli se- je s predloženo naredbo brez pravega vzroka ukinila 
deti, a ko je protiv neka Izvoli dići  ruku.   (Većina naredba o   višjem   šolskem svetu   v  Ljubljani   iz 1. 
sedi.)  Objavljujem;, da su ove uredbe primljene. 1&1в. 

Izvestilae <lr. Slavko Šećerov:  Хе primam pred- Takoj   o|b'prevratu   se  je   v   Ljubljani   sestavila 
lo«- g, dr.  Mazzija. posebna komisija, ki j© obstojala z strokovnjakov m 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam, na gla- takomisija   je   izdelala   nar.Mbe o   višjem   šolskem 
sanic izveštai sekcije,   ako bi to  propalo,   onda   ću s     ";„             ,,      •    i •,            i 
staviti predlo- g.   Mazzija. ,        ,':l   "j114"1 l;'   J,"1 

bl,a   l^l'"1"0'^  Primerna   nov, 
demokratični dobi, ker se jo ozirala   na   solo m   na 

Dr. Svetislav   Popović;    Da   glasamo   prvo   o narod  in ker je bazirala na principu, da narod nima 
uredbi,  kako  je  bila   prvobitno   ndi-ovana. ^иш   .,|()|^1()st:   ,,,,.;    šolskem    vprašanju,    атрак    aa 

[zvestilac  dr.  Slavko   Šecerov:  da    mislim,   da mora i1]1(,t; i-l!K|j х1])\\у na šob, in da sna- govoriti pri 
glasatno o iavestaju sekcije. nameičenju  učiteljstva.  Po  tej  naredbi  se je volilo 

Jovan Gjonović:   Хе možete vezati sve uredbe zastopstvo  višjega  šolskega  sveta   po proporcu   ter 
za ovu jednu. so bili  v  njem  zastopani  roditelji, ueiteljstvo, cerkve 

Predsednik  Miša  Trifunović:   Prvo glasamo  o in država. Jaz sem  bil  sam predsednik  tega višjega 
uredbi onako kakva je 'bila.   Ko je za to, neka  izvoli šolskega  sveta  in  morem povedati, da je delal  objek- 
sedeti, a ko je protiv neka izvoli dići ruku. (Većina tivnć samo za napredek naroda in šole. Kar je bilo 
sodi.)   Objavijujein,  da   je ova   uredba   primljena. pogreienega  je  bilo  to,  da  se je   roditeljem   in   kme- 

Izvestilae   dr.   Slavko   Šećerov:   Molim   da   ču- tom ^al° T'^nialo zastopstva.      _ 
jete predloženi dodatak, koji glasi:  »Propisi ovoga „   1<,;la ministrstvo .prosvete je našlo, da ona na- 
'zakona važe za akcionarska društva sa seđlstem na пм11,а ne o%?varja zcdjam m zahtevam tamistrstva 
teritoriji   Ervateke i Slavonije«. prosvete   ter }e   izdalo   mnogo   reakcionarpejso   na- 

..'    ,    , .,   ...v   », ,»        .,    ,,,    ,.              , redbo, reakeionarneiso radi tega, kei' odpravila рго- 
I redsedmk  M.saTnfunov.c:  Stavljam  na  gla- ;.)01.(. ;,,  т.аја na li(;v() ltlilj(1|.it:ot;ni pri,ncip za -volit,v. 

sanje ovaj dodatak, kako ga je prcčitap gospodin iz- v višji šidski svet v Ljubljani. 
vestilac. Ko je za to, da se taj dodatak primi neka Nadaij0 mm&m omeniti še to, da je sekcija to 
izvoh  sedet,    a ko je protiv  neka   izvoli    dua    ruku.      ^^   6.^ет   šolskem   svetu   še   poslabšala!   ker 
(Većina    sodi.)    Objavljujem,   da    j.'   ovaj    dodatak 
primljen 

hoče ukiniti   one  institucije   ki   so do  zdaj  obstojale, 
to je okrajne šolske svete. Okrajni šolski sveti  imeli 

Na glasanju su uredbe pod br. :!().—10. j o na- so gedaj .pravo, da izrazijo -lede nameščanja učit;dj- 
bavljackim zadrugama. Ko je za to, da'se mrime sv.e (Stva želje naroda  s temo predlogom.  Poleg okraj- 
ove  uredbe  neka   i/vole nedeti,   a   ko  jej.rotiv   neka „ц,  šolskib svetOv ol stojajo do sedaj še krajni šolski 
izvoli   dići   ruku.   (Većina   sedi.)   Obja\ljujem,  <la   su SV(,^ j,, vjgjj š0|Kk;  svct 
evc C )ve.uredbe primljene.                                  _ Krajni   šolski   svet,   ki sestoji  iz  petih  članov. 

Mpgli bismo preći definitivnom glasanju; ,ј/т(М1 katerih so trije občinski odborniki in  po en 
Sekretar  dr.   Slavko    Šećerov    vrši    prozivku, .zastopnik cerkve  in   upiteljstva,  imel  je  pravico, da 

(Nastaje glasanje.) stavlja svoje predloge  in  zaključke okrajnemu  sol- 
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ekonui svetu, ki je postavljen iz zastopnikov ljud- 
stva, vlade, cerkve in uciteljetva. По seda] so okrajni 
eolski svoti nameščali provizoricne učitelje in učite- 
ljice, Sekcija TKI predlaga, da mora samo višji šolski 
svet v Ljubljani nameščati učitelje, provizoricne in 
stalne. 

Gosrpodje! Pri tem hI Vas opozoril samo na 
eno stvar, namreč na to, da je to tehničko težko iz- 
vedljivo. 

Mo^'lo 'Ји se dogoditi, da v kakem od železnice 
ipo pet ali več nr oddaljenem kraju težko oboli uči- 
telj in no moro vršiti svoje eluzbe. Za tega učitelja 
ni mogoče dobiti namestnika takoj, če zahtevate, da 
naj pn imenuje višji šolski svet. ki ima svoje seje 
eamo — recmio vsaki mesec, in otroci lahko osta- 
nejo po več tednov brez Šolskega pouka. 

Zato ie potrebno, da so da okrajnim šolskim 
svetom, ki poznajo dobro pril'ke svojega okraja in 
vodijo o vsem učiteljstvu evidenco, pravica da smejo 
takoj provizorično imenovati (potrebnega namest- 
nika. 

Poleg teli tehničnih razlojsrov irovore za to, da 
se ohrani dosedanja funkcija okrajnih šolskih sve- 
tov, i stvarni razlogi, med kojimi je najjači princip 
samouprave in demokratije. Samo potom krajnih in, 
okra inih šolskih svetov more narod nrti do topa, da 
izraz' svojo voljo m svoje zahtev*. Za to govori tudi 
dosedanja praksa, ki se je jako dobro obnesla. 

Ramo iz teh stvarnih razlocrov predlagam, da 
K- ne ukinejo okrajni šolski sveti, ki jih imamo že 
fifdaj,   ker bi  se s tem   skoro   še   holj   ohtežilo   delo 
višjega šolskega sveta. 

Zato oredlacam, da se Črta oredlog sekcije, ki 
se trlasi: »Višji šolski s\-et v Ljubljani začasno na- 
mešča st ilne in začasne nčiteije in stalno oddaja siste- 
iOii/irane Učiteljsko služhe«. 

Predlacam. da se to no sprejme in da mesto 
tega ostane to kar je bilo že do sedaj. Moj predlog 
se a-lasi: višji šolski svet'začasno namešča, stalno uči- 
telje in stalne nčiteliice na temo predlog okrajnega 
šolsketra svota, ini'ovizorične učitelje in učiteljice naj 
ipa namrščajo  okrajni  šolski  sveti. 

Xe zahtevam nič novetra. пец-о samo to, da se ne 
nkiii" ono, kar se je do zdaj izkazalo kot dohro in 
prinu eno. 

Pre'ds-dnik Mira Trifunovic: Peč ima gospodin 
hvestilac. 

Tzvestila" dr. Svetislav Ponovic: Sto je g. Suš- 
nik kazao to bi spadalo n smeoijalni nretres. Ja mi- 
slim, da se Zakonodavni Odbor nalazi u tome polo- 
žaiu. da mora da 'orimi ovu predloženu uredim za 
joodlotni soecijalne rasprave, jer ako to ne bi učinio, 
)ic same. da ne lu imalo više" Školskog sveta kako ira 
nredvidja uredba, nego ne bi ira imalo u ikakvo.?. ' 
Ono ranile uredhe koie pom'nj-' g. Sušnik izgubile 
su zakonsku moć. iz toera razlo'ga. ier nisu oredlo- 
žen(> blagovremeno Zakonodavnom Odhorn. Nalazi- 
mo не u tome noložaju. da moramo raspraviti ovu 
.uredim kakva jeste. 

Prigovor <r. Sušnika sn dvojake naravi. Prvi, 
da viši školski svet niie sastavljen na principu iz- 
hora i i'a princem predstavništva svili interesovanib 
"rona. što medjutim mislim, da niie ispravno i što 
se može jasno videti iz samoga sadržaja te nredhe. 
Лгпеа ie stvar, kojoj 'prigovara (Г. Sušnik, ta, da 
'■ma.dfi \-iSi školski savet da nrimešta i. privremene 
nčitidie. Taj nrigovor poslanika Sušnika takođje je 
neopravdan. On. da bi opravdao svoj predlog, crta 
strašnim hojama kako u  Sloveniji  umiru  učitelji  od 

tifusa, kako je Ljubljana tako daleko od pojedinih 
krajeva Slovenije, da traje čitava večnost, dok viši 
školski savet uzmogne hiti ohavešten o tome, da je 
potrčimo da se negde namesti neki začasni učitelj, 
pa kako traje večnost, dokle začasni učitelj dopu- 
tuje Iz Ljubljane na mesto svoga opredelenja. G. 
(Sušnik drži, da bi hilo mnogo zgodnije, kad hi po- 
krajinski školski savet postavljao trojni predlog, pa 
da hi viši školski savet mogao da postavlja nći- 
telje. Ja mislitm, da je ta procedura, koju predlaže 
g. Sušnik, mnogo komplikovanija nego ova, koja je 
prtdvidjcna u uredbi, l'ri tome ovaj način, kako   ga 
predlaže uredba odhosn'o ovaj zakonski predio^ u 
toliko je holji, što je jedan srez zaista suviše mali 
ina da hi se mogli pravilno rasporediti učitelji, da 
hi se moglo voditi računa o sposobnosti učitelja kud 
i kanio da se nameste. Viši školski  savet, koji  iniade 
kompetenciju za čitavu Sloveniju u mogućnosti je, 
da mnogo pravilnije rasporedi učitelje nego što bi 
mogao da učini okrajinski savet za pojedine sro- 
iZOve. Tz tih razloga predlažem Zakonodavnom Od- 
horn, da 'predloženi zakon primi za podlogu speci- 
jalne rasprave, a ujedno u pojedinosti da tra primi u 
onoj redakciji, u kojoj je predložila sekcija. 

Predsednik Miša Trifunović: Roc ima gospodin 
Sušnik  za  lično ohaveštenje. 

Aiifon Sušnik: G. dr. Popovimi se je zdelo po- 
trolmo, da reagira na moje ugovore in da konstatira, 
da sem proti učiteljstvu. "On me ni dobro razumel 
ali me oa ni hotel razumeti. Prvič ni istina, da sem 
rekel, da višji svet ni sestavljen tako, da bi hili 
v njem zastopani vsi sloji. Zastopani so vsi sloji ka- 
kor so bili prej; konstatiral sem samo. da je sedaj 
način volitev slabiš! kot je bil prej, reakcionaren. 
Prej so se vršile volitve po proporcu, sedaj se pa 
uvaja majoritetni princip. 

^lislim. da je mnogo boljše, kar sem tudi prej 
jjoudarjal. da ima okrajni šolski svet pravico, da 
imenuje provizoricne učitelje in  učiteljice, neeo da 
80 VSe tO prenese-na v'šji šolski svet. Mislim, da^ me 
mora (j. dr. Popovič razumeli, če hoče in mi mora 
kot izvestilae sekcije dati prav. 

Ne zahtevam nič novaca, predlagam h1, dd se 
obdrži to. kar ie obstojalo že do sedaj. 

Predsednik  Miša Trifunovic:  Gospodo, mi  smo 
izvukli uredim pod brojem 1П. spiska zhotr pri- 
medhe gospodina Sušnika. Gospodin izvestilae ne 
prima te primedhe i toga dodatka. Zato ću tu uredhu 
apocijialno sada staviti na cdasanje. Ko je za to. da 
se ova uredba primi... (Dr. Štmrak: To je načelna 
debata.) Afi smo načelno VPC primili tu uredhu. 
.(TJlasovi: Nismo.) Molim, dakle je načelna debata. 
■Ko je za to, da se u načelnoi deliati prime sve uredhe 
rod br. VL, neka izvoli sedeti, a ko je protiv, neka 
izvoli dići ruku. ("Većina sedi.) Objavljujem, da su 
ove nredhe nod hr. VT. načelno primljene. Prelazi- 
mo na specijalnu debatu. 

Izvestilae dr. Svetidav Ponović: Kod čl. 1. ima 
predlog ,':es"odiiia  Sušnika, koji   ja   ni<am   primio. 

Anton Sušnik: Sekcija predlaže ovo: Višji šol- 
iški svet v Ljubljani začasno naniešča stalne in za- 
časne učitelje in stalno oddaja sistemizirane učitelj- 
ke služhe. Ta dodatek je ukinil okrajne šolske svete, 
ki so bili prej in ki so prej imeli pravico, da stavijo 
temo predloge za nameSčonje učiteljev. 

Jaz predlagam, da se obdrži to kar je že prej 
obstojalo, ker se ravno sedaj vrst1 volitve za okrajne 
šolske svete. Tz, teli razlogov predlagani k čl. 1.: 
Višji šolski svet v Ljubljani začasno namešča stalne 
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učitelje in stalno oddaj;! sietemiziranc služtoe i/. 
terno-predloga okrajnih šolskib svetov. Provizorno 
učitelje namešča okrajni  šolski svet. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodin izvesti- 
lac ne prima taj predlog. 

[zvestilac <\v. Svetislav Popović: Ja sam moti- 
visao, zašto ne primam Laj predlogi jor je to n inte- 
resu same elužbe. Nemojmo, gospodo, trgati Slove- 
niju na toliko i toliko erezova. (Anton Sušnik: Vi 
možete1 verovati, da bi bolje funkciorniralo, ako bi 
se primilo ono što mi ipredlažemo.) 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
df, Simrak. 

Dr. Janko Simrak: Gospodo, ovde je govorio u 
ovoj stvari gospodin Gosar i gospodin Sušnik. Go- 
vorio je U OVOJ stvari eovek, koji se bavi sa naetavom 
čini mi se već 16 godina. Već ie to jedan prejudic, 
da l)i Zakonodavni Odbor u ovakbvim stručnim stva- 
rima morao ipi čisto struonim putem, a nikako dru- 
gim imtevmia. Već je to za mene jedan predujic, da 
je ovo stanovište ispravnije nego stanovište gospo- 
dina [zjveetioca, koji je bio vrlo nesretan u svojoj 
obrani. Mi svi. gospodo, vazda govorimo, kako mo- 
ramo stajati na principu samouprave a ovde, kad se 
dodje do toga, da se to praktično resi, onda ste pro 
tivni lome. 

Ja ие vidim apsolutno nikakvoga razlogoi, <la se 
t. zv. okružnim savetima; dakle ono što imadn u Sr- 
biji okruži ili u Hrvatskoj i Slavoniji županije, 
dakle da se tim okrnzima ili srezovima ednziimi ono 
pravo, koje sn vazda imali. Drugim recima, mi ovde 
idemo natrag i mi se time postavljamo na jedan apso 
lutistički princip. Elekao sam već, đa bi se Zakono- 
davni Odbor morao ravnati jedino stručnim razlo- 
zima, a ne možda nekim drugim pogledima, koji 
mogu nanesti golemu štetu u školstvu jednoj našoj 
najnaprednijoj pokrajini. (DroFenik: Tome bi se vi 
najbolje radovali.) Vi vredjate nas, kad tako govo- 
rite.  Kako se usudile ovakova sto govoriti?   (Nemir.) 

Predsednik Miša Trifunović: Molim Vas g. 
Drofenik, <la ne upadate u reč. 

Dr. Janko Simrak; Gospodo moja, ovde je pala 
jedna тее, koja mora naći svoj odgovor. Ako se pred- 
bacuje nama dotieno slovenskoj pučkoj stranci, ja 
nisam njezin elan, ja sam elan Hrvatske Pučke 
Stranice, ali kad se loj stranci predbacuje, da ona nije 
za napredak, najbolje je proći u Sloveniju da se vidi, 
što je ta stranka učinila na onom polju, koji bi go- 
spodin Drofenik morao najbolje znati, a to je пл 
udruženju i prosvepi seljaka. Ako hoćete vaditi na 
ovo] stvari, onda morale raditi dugo, dok postignete 
eno, što sn oni postigli. A kad se o ovoj stvari raz- 
govara, onda vi uopšle o ovoj stvari ne možete govo- 
riti, jer  je   presveta   U   Sloveniju  došla   sa  ove  strane. 

Gospodo,  na evaki  način  ja   mislim, da se  mora 
ostali kod one stare uredbe, ;ег ta stara uredba je is- 
probana i ispraktieirana, pa -ada ne razumem zašto 
se hoće uzimati nešto novoga, Što može samo dovesti 
do zabune i ja opetujem tu. da ne bi bilo lepo od Za- 
konodavnog Odbora, kada lu u svojoj zadnjoj sednici 
u neku ruku onako počeo izazivati, a vidim, da je 
ovo radi toga umeinute, da izaziva, jer je ovo jedan 
cisto politički irik, čislo politički potez, koji je neu- 
mesan i koji može škoditi školstvu. Zašlo se to odu- 
zima onim ljudima, koji su do .-ada vršili uticaj na 
školu i koji ponajbolje poznaju mesne prilike, zašto 
so to njima oduzima, pa se da'e nekolicini ljudi, koji 
ne poznaju bolje stvari nego li oni. 

Tzvcstilac dr. Svetislav Popović: Vi tim ljudima 
povoravate da budu stalni učitelji?! (Čuje so: Ne, vi 
ne  poznajete te stvari, nego na terno  predlog.) 

Dr. Janko Simrak: Mi hočemo stalne učitelje na 
temo  predlog okružnog saveta.   (Nastaje  larma.) 

Predsednik Miša Trifunović: Molim vas lepo, 
pustite g. govornika da govori. 

Dr. Janko Simrak,: Ako se dakle postavljaju 
privremeni učitelji, onda se imenovanje tih privre- 
menih učitelja ima poveriti lome sreskom šavetu, a 
ako se radi o učiteljima stalnim, koji ima da ostanu, 
omla ih isto tako ima da imenuje vi4 savet, samo 
na  terno  predlog okružnog  saveta. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim vas, gospo- 
dine posl'aniče, da završite svoj govor, jer ću morati 
da prekinem sednicu ovoga Odbora, pošto treba da 
počne sednica skupštinska. 

Dr. Janko Simrak: Ako hočete da prekinem, ja 
pristajem ali в tim, da nastavim posle skupštinsko 
sodnice. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja se bojim, da će 
sodnica skupštinska dugo trajati, te đa ne čete  ći 
posle nastaviti.. 

Dr, Janko Simrak: Ako -e vi bojile, ja se no 
bojim i baš zato ja hoću da izneseni' kako se kod nas 
vodi politika. Ja ne mogu dozvoliti, da se u jedno 
tako važno školsko pitanje uvlači birokratija. Ako 
-e OVO Što mi predlaži mo ne može da primi, omla ne 
znam šta bi se uopšle moglo da primi. Ovde se daje 
tako mala kompetencija ovom t. ZV, okružnom kotar- 
skom ili sreskom veču, đa ja prosto ue razumem 
zašto se to neće đa usvoji. A kad je tako, omla ja 
imam pred očima samo da vi hočete jednim maljem 
iz jedne sredine da sve centralizirate, da skučite sve 
i da sve učinite jedan paragraf. 

Predsednik Miša Trifunović: Vi znale, gospo- 
đine Šimrače, da dvojica ne mogu govoriti u ime 
grupe. Ja vas na to upozoiujein i molim vas da vo- 
dite računa o tome. 

Dr. Janko Simrak: Ja govorim " i"10 hrvateko- 
pučke stranke  a  oni   sn  iz slovenačko-pučke  stranke. 

Milosav Rajčević: "Mi hočemo da glasamo, go- 
spodo, jer imamo još mnoge Stvari da svršavamo. Ja 
tražim, da se radi, a ne da se ovoliko govori. 

Dr. Janko Simrak: Nemojte se uzrujavali, go- 
spodine, ja poznajem svoje pravo. Ako vam nije 
pravo, možete izači van. 

Milosav Rajčević: Molim vas. da glasamo, g. 
Pred edniče, mi ovde držimo kratke govore kao sto 
smo i do sada radili. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim vas. gospo- 
dine  Šimrače.  govorite,   nemojte  čulati. 

Dr. Janko Simrak:  Prema tome ja  predlažem, 
la se ovaj predlog koii glasi: »Višji šolski svet v Lju- 

bljani začnsno namešča slalne in začasne učitelje Ш 
■talno oddaja sistematizirane učiteljske službe«, da 
se promeni ovako: »Višji šolski savet u Ljubljani 

■privremeno namešča stalne učitelje i stalno daje si- 
stematizirane učiteljske službe na terno predlog okru- 
Žnega šolskega Saveta«. Ja mislim, da sam ovaj ргОт 
dlog nakon onoga, što su moji prijatelji ovde izve- 
■slili i što je izneo g, Sušnik, dovoljno obrazložio. 
Padi se dakle o tome. đa se ukine nov predlog Sek- 
cije a da star: ostane, jer je bolji. 

Predsednik Miša Trifunović: (dospodo, stavljam 
na glasanje. Ko ј« za to, đa se uredba Ministarstva 
Prosvcto pod br.   Kl. spiska  primi, kako je izašla  iz 
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sekcije, izvoHce sodeti, ko je pfotiv neka digne ruku. kod svakoga člana nego pošlo ceo ovaj zakon tretira 
(Glasovi:  Mi  tražimo  poimenično  glasanje.)   Molim materiju, koja spada u jedno  poglavlje, da se врго- 
g. sekretara da izvoli  prozivati  gospodu člajiove  Za- vr6đe jedna rasprava. 
konodavnog Odbora.'Koje za to, da se primi kdko je Milorad  Vujičić:   Gospodo,  kad  smo   pristupili 
izišloiz Sekcijo glaeaće »za«,  ko je  protiv  glasače radnja sam rekao, da, nema emisla da radimo na vnl 
»protiv«. jia no6 ] rekao sam, da mi ne možemo primati  ppje- 

(Naetaje glasanje.   Poele glasanja.) dine uredb.e o kojima nismo upoznati.  Nama je  п 
.,,..,... cuno. da ćemo da vrsimo tretiranje kod svake uredbo, 
1 redsedmk   Misa   Intunovic:   Uospodo.   glasalo i     i i    ;    i    •, , ,     i ,                       •       п            r     i        -. „„        ,     .,        .,,           i      ,.       '        ' ■" kod ko o liocemo <la  praVimo primedbe onako kao sto 

je svega 22 poslanika:    .! su glasali   »za«, a   )  »pro- ;    t     Г       i    -•   •  ,      i-    i                 п        •               - i •'.        ,7           !          rr     n     i       ,,.       -i          •    ,-         • <- lo do sada cm eno.  l\o;| ove uredbe mi smo načelno 
tiv«.  Irema tome  Uredba br. И). spiska pnm hena   le.      „,   ,   г   ;     ,•    ■]■        ;      т  i      • i i       г   ■ 1         i        .i       .i glasaj]  i  primili smo ji.   Lako  isto smo glasali   i  o 

Gospodo, sad ćemo sednlcu   prekinuli   i   ustavi- рруош elanu  i  primili smo ga. Sada   je red da  idemo 
eemoj-ad posle Skupštinske sednice. đa]je lla g, 3. j 4. ц,,]. \ k0 želi da govori ima da go- 

Jovan   Gjonović:   Л'а   dnevnom   reihi   je   pretres vori.  Лег, gospodo,  mi   ne možemo zato, što   je ostalo 
izvestaja III. Sekcije. To bi bila  prva tačka,  pa onda samo još nekoliko sati rada, da radimo na vrat na nos, 
tek ha drugo mesto stavljeno je pretres izvestaja   IV. da skraćujemo  reč i da  kišimo  i  sam   poslovnik.  To. 
Sekcije. Ko  je god  pročitao ova dva izvestaja  mogao gospodo, ne može biti'. Ла sam, gospodo, još u  početku 
je da vidi, da eu stvari 6 kojima se govori u izvestajii predočio, da mi ne možemo ižglaflavati uredbo, koje 
IV. Sekcije mnogo  važnije od  stvari  0 kojima se g'- ne pretresamo. Ja sam za to i sada, da -e ove uredbe 
vori   u   i/.veštaju   111.   Sekcijo.   Zato  bih   Vas   molio, pretresaju   pa   dokle   svr-'imo,   svršimo.   One   uredbo, 
da promenimo red, pa da se diskufujo prvo o izve- koje ne budemo svršili, postaju po (Jstavu zakon. 
staju  IV. Sekcije,  pa  onda 0 izvešta.jn   III. Sekcije. Predsednik  Miša  Trifunović:   G.   Sušnik  ee  je 

Predsednik  Miša Trifunović:   Posle ćemo  resa- javio za reč kod 51. 2. 
vati 0 tome, sada prekidam sednicu. Anton Sušnik:  Ja  sam,  gospodo,  još  malo   pro 
(Sednica  je   prekinuta   u   4  i   S5  časova   i   produžena naglasio, da je po prvoj  uredbi  bio viši školski savot 

u б i Vi po podne.) sastavljen sasvim   pravedno   i   tako da   on   odgovara 
Predsednik   Miša   Trifunović:   Molim   gospodu zahtevima naroda. Bili su u tome višeškolekim.eavetu 

članove   Zakonodavnog   Odbora,   da   zauzmu   svoje ^stupnipi roditelja, zastupnici crkve  zastupnici pro- 
mos*0 teeora   l   učitelja.   Vlada   je   imenovala   predsednika   1 

,,          ,                  ,.              .,.,,..                1 potpredsednika  i   jedino  što  nije  bilo  pravilnu   poslu 
Uospodo,  nastavila se  sednica.  Sada   ie  na redu i-          1:1     •      1  '            1    1    ■•'•                       1 ,    .     ,     '                 i-   -i   r-   • ■                  -i pl eno,   lulo    e  na   narod,  kon   ima   pravo da   govori, 

ila izglasamo u celmi delinitivno 6. tacku, — pretres ;'•   1 •        ,,'  i-         1   4      Vi       1     •    o              1 zf •   -r-i      1   •• nije bio zastupljen u dosta velikom broju. Uvom ured 
izvestaja .11. sekcije. li()ln   u   ta6ci   fo^j   eaetavljen    je   višeškolski   :-avet 

Anton Sušnik:  Mi smo, gospodo, malo pro ras- ,,,.,1,,  rastegnuto  i  došli  sn   n  sastav  i   ljudi,  koji  0 
pravljah 1 glasali u načelu i onda smo došli do 51.  1. školstvu  neznaju ništa.   Po ovome ovde d'ekretiraii   je 
uredbe 0 Ministarstvu  Presvete br.  16 i izvršili smo j,^,,,,  i,.,-.,,^  j dodeljen   jedan činovnik  pbvoroništva 
glasanje i o tome 51. 1.  1  ja vas sada  molim, da  mi za socialno skrpstvo. Ja do "sada još nisam čuo; da je 
uzmemo redom član  po član, jer mi  imamo kod sva- \^пЦ etru5njak za školeke stvari. Oh  bi   mogao  biti 
koga   člana  da  činimo   izmene   1   da   stavljamo   svoje (и| ,„,„„„■.] ]..ul ђј s(, govorilo 0 školskoj higijeni, isto 

u ,             .                     .                                 ... 
preulOge. tako   izaslanik   povereništva   za   soc.   politiku,   kad   bi 

Predsednik   Miša   Trifunović:    Nije   bilo   tako, se govorilo 0 zaštiti dece i mladeži-, ali zbog toga nije 
gospodine. Vi ste stavili  primedbe samo kod  prvoga potrebno, da  je on član višj. skolslcdg saveta sa  pra- 
člana a ко<1 drugih članova niste kazali ništa i  ja sam vom   glaea.   Mogao   bi   fungirati   kao  eavetodavhi   or- 
samo konstatovao, da mi imamo da izglasamo tačku ti. gan kod upravno gospodarskog odplenja. Ja predla- 

Dr. Janko Šimrak:  Mi smo glasali o čitavom za- Žem, da se 51. 2. 'znrsni. Kod tačke [V. ima se dodati, 
konu   11 načelu.   .Mi   smo dalje   izglasali   1.   član   i   mi đa ima i cikvadva zastupnika 11 više^kol-kom savei 11. 
imamo da Stavljamo primedbe kod svakoga člana, ako Gospodo,  crkva  i   roditelji   11   prvom   redu  su   pozvani, 
vi   nočete  da   poštujete   poslovnik,  ja   onda   ne  enam da   odlučuju   o   uzgoju   i   navikama   dece.    i;    prvom 
šta uop^.e da poštujemo.  Mi hočemo'da govorimo kod redu   roditelji   pa   onda   crkva,  jer   ■kola   110 sano  da 
svakoga člana. nči, ona i uzgaja; Država nikad ne može- eama đa uz- 

Predsednik  Miša Trifunović:   Nisam   vam   dao gaja. To je fakt i [storija nam dokazuje, da pnde gde 
,,,,- država   ima sve  u  Svojim   rukama   1  gde  vrsi   u  školi 

sama čitav uzgoj, da je doživela debakl. Goepodo, po- 
Dr. Janko Simrak: Ja ponavljam, da trn hoćemo zna|i м| |,1,/п1П|ј] „ tiim(.       yru ^ohtyii  „  к,,.,,,,,,,,. 

da govorimo  kod svakoga elana. Ja se prijavljujem skoj  (-,;,ај1(, izve§tajei    a l4.((, vi,|(.ti kakll Bu ^i,,.,,! 
za govor kod 2.,.3., 4., б.   itd. kodevih članova redom. 11а1;,.(,,(,|   postignuti  tamo  gđe  su   škole   sasvim  dr- 

Dr. Slavko Secerov: Goepodo, ja predlažem, «1 1 žavne. Orkva  moru  [mati  uticaja  na školstvo.  Zboir 
ovu uredbu skinemo sa dnevnog reda i nudim, da 1 toga predlažem, da u višeškolskom savetu, koji vodi 
tome glasamo. (-.i|.lv uzgoji škokki, Imdn i dva zastupnika crkvo. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: N1 > može se ski- Dalje predlažem, đa lečnik i zastupnik povereništva 
miti 6a dnevnoga reda, jer se je počela rasprava. Ja za socijalno skrpstvo fungira ju. kao pomoćna faktora, 
molim, da gospoda podnesu predloge i da 0 njima koji mumiju pravo gla^a kud sednica viaeikoelskog 
glasamo. saveta. V naredbi imamo samo jednog zastupnika ro- 

da molim lakodje za reč na poslovnik. Pošto dilelja. Roditeljski zastupnici, koji zastupaju ovde 
se, gospodo, ovde pokazuje tendencija, da se 0 jednoj čitav narod moraju biti zastupljeni u VCĆem broju, 
stvari koja je načelno rešena u prvome članu ц poje- Kad je tako u [Jstavu pređviđjeno. đa hočete da po- 
dinostima razviiče debata, da bi se osujetilo dono- delile Sloveniju u dva dola, onda Štajerska i Kranj 
Šenje ove uredbe konačno, ja predlažem, đa se u ska imaju po dva zastupnika, svega dakle 1. Ovde 
smislu   poslovnika   sprovede   specijalna    rasprava   Пе imama   jodnoga   zastupnika   seljaka.   Šiljak   je   prvi, 
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kome Hii osnovne škole namciijcnc i scljiik ima 
ovde pravo, prvi da govori o ustroju oenovnib škola. 
Zbog toga ja predlažem, đa budti 1 mstupnika se- 
ljaka. Moj je predlog; ('-lanovi viićekolskopi sveta 
u Ljubljani su: ipred^cdnik, potpredseđnik, jed^n ili 
dva gospodaraka referenta, četiri višeškolska nad- 
zornika, dva zastupnika crkve, dva zastupnika ve- 
rdučitelja, dva zastupnika učitelja u srednjim ško- 
lama, dva zastupnika učitelja pučkih i gradjanekib 
»kola. (Vtiri zastupnika roditelja; -1 zastupnika .se- 
ljaka, dva [zastupnika zanatlija. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Gosar, 

Andrej Gosar: Mi smo već U početku u ustavnoj 
debati naglasili naše stanoViete, da kod uzgoja mla- 
deži roditelji moraju imati važnu i odlučnu reč i 
s to^a razloga mi smo stavili svoj predlog. Taj pred- 
log nije bio usvojen i sada se ovde i u ovoj stilizaciji 
ove   nrdlie lieee  to  i  dalje  da   provadja.  .1 a   pol|io;iii 
žcm u celini predlog svog kolege g. Sušnika, samo 
lih imao da dodam jednu stvar. Kod nas u Sloveniji 
je rudnički stalež vrlo hrojan stalež i zato treba <la 
ima i on u viseekolskom sav'ctu svojo zastupstvo i zato 
ja predlažem, da se kod tačke 11. stavi i tri zastup- 
nika   radnika.    Ko   imenuje   ovr   zastupnike,   to   ee   se 
lako pravilnikom urediti, kad budu sastavljene rad- 
ničke komore. Ja se u celini potpuno slažem sa pred- 
logom druga Sušnika i dodajem, da se kod taeke 11. 
doda i tri zastupnika  radnika. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Simrak, 

Dr. Janko Šimrak: (lo.-podo. što г-е prvogaolana 
tiče, mi smo tražili, da  se'priueip samouprave liar  u 
toliko poštuje u koliko je bar za naše prilike moguće. 
Zato ^mo i kazali bar privremeni učitelji, <ia se sa- 
čuva ОПО prittVO koje je imao sreski savet. Medjutim 
većinom glasova zaključeno je, da se cela ova stvar 
stavi na birokratsko stanovište i da u svemu odlučuju 
ljudi, koji neće da imaju pravo stmčnog uvida u 
školska pitanja i koji se neće brinuti za narodnu pro- 
svetu kao što lii se liriuul: ljudi koji su izrasli 'iZ 
naroda. 

Po mome mišljenju, gospođo, kod 51. 1. uči- 
njena je jedna velika pogreška, što se nije  primio  naš 
predlog. To nije bio za pravo nas predlog nego smo 
tražili, da ostane uredba kakva jeste i onda se ne lu 
desila ova pogreška. 

Što se tiče čl. 2. ruorani na početku govora da 
izjavim, <lu se potpuno slažem sa predgoVornikom g. 
Sušnikom. Vidite u tačci 10. čl. 2. kaže se, đa u višem 
školskom savetu imade samo jedan .kmetovalce. Ja 
mislim. <la je učinjena pogreška, što se imenuje samo 
jedan kmetovalac i trebalo bi petini. Ali pored toga, 
gospodo moja, naš seljak je najkulturniji i to ije po- 
kazala i Srbija a to je pokazala i svaka naša pokra- 
jina. On jo napredan, istina inteligencija se nije mno- 
go brinula  za   tu  kulturu  Seljačku,   ali   -ama   zemlja, 
koju seljak obradjuje, upućuje ga na kulturu, upu- 
ćuju ga na napredak, 

T'zvcstilac dr. Slavko Šećerov: Molim Vas g. Si- 
mraku, završite vaš govor. Ja predlažem, da 6Ć ova 
uredlia   skine   sa   dnevnoga   r. da   i   da   Вв   0    mome 
predlogu glasa. 

Dr. Janko Simrak: Kad pristane na to g. Mini- 
star i i,r. i/.ve.-tilac. ja ću pristati na predlog g. Seće- 
rova i prefftaću govoriti. 

Jovan (jjonović: Ja molim g, izvestioca i t,r. Mi- 
nistra, da   prime   predlog .i-r.  Sećerova, jer  svakojako 

ova će uredba biti povučena, ona će se diskutovati, 
diskusija će se otegnuti i neće moći da tse reši i na 
kraju ostače kao što je i bila. Vi vidite kako stvar 
stoji i molim Vas, bolje bi bilo da uredbu povučete, 
ako hoćete da vidite; ako nećete đa vidite to je druga 
stvar. 

Dr. Vjekoslav Kukovec: Nikakav opravdan raz- 
log ne stoji, da se povuče resenje, koje je po CTstavu 
doneto. Inače, gospodo, ako bi uvek tako činili, kad 
se izvestau član ne .s\ id.ja pojedincima, ja mislim, da 
bi to bila šteta za naš rad, a tu štetu i odgovornost 
neka snose oni, koji vode Misnu debatu i prave op- 
strukciju. 

Predsednik Miša Trifunović: Goepođin .Šimrak, 
izvolite nastaviti. 

J)r. Janko Simrak: Ja sam kazao, da se pot 
pfrno slažem sa predlogom g. Sušnika što se tiče cL 
•2., samo imam da učinim iprimedbu kod tačke 1П. I 
nekih drugih tačaka člana -2. Imam da u kratko iz- 
iiiesem svoje mišljenje. Kazao sam, da je naš seljak 
kulturan u svojoj duši i po svojoj pameti da je na- 
predan i da ga na to upućuje njegova zemlja ili 
kako je lepo kazao jedan poslanik u parlamentu 
koga sada ovde. nema: učeni ljudi imaju pero kojim 
pišu i iznose svoje misli, a seljak od starine ima 
svoje ralo kojim je stvorio kulturu, koji je stvorio 
tim svojim ralom i motikom i čitavu našu državu. 
Pučke osnovne škole moraju biti prosvetne za se- 
ljaka, moraju ga u svakom pogledu vaspitati, a u 
prvom redu naučiti ga onome, što se tiče njegovoga 
seljačkoga života. 1 zato iz osnovne škole treba iz- 
bacati sve ono. što nije praktično za seljaka i što ne 
,pomaže njegov napredak. Л mi smo do sada svega 
toga hvala Bogu dosta imali. I >eca su u školi učila 
gospodske stvari i U čitanju i U pisanju i u svima 
drugim strukama, koje se uče u školi, vrlo malo su 
Jeca   učila   ono   što  je   potrebno   za   pravi   seljački   ži- 
,vot, tako da deca kad izadju iz škole vrlo malo mogu 
da pomodnu seljaka kod kuće, što se tiče najpotreb- 
nijih stvari u računanju i čitanju. Sa ovim krivim 
gospodskim sistemom, kojim se ubija u mozak naša 
o-novna škola i narodna kultura, treba jedanput 
prestati. Osnovna pučka škola mora biti seljačka, 
jer   U   njoj   su   gotOVO   isključivo   samo   seljačka   deca. 
Mi bismo morali ići za tim. da i u većim gradovima 
našim nastava bude tako vo-djena, da se njome može 
koristiti najjači u našem narodu a to je seljak. Ali, 
kako će se moći voditi nastava u osnovnoj školi tim 
pravcem, ako nema seljak uticaja na tu školu. Zato 
smo  mi   kazali, da   u   višem   školskom   savetu  bude  ne 
jedan kmetovalec nego I kmetovalca, dakle -1 seljaka 
da budu u ovom višem školskom savetu. 1 da ova 4 
seljaka zastupnika U tom školskom savetu od vre- 
mena do vremena konkretno odlučuju kako Će se 
voditi osnovna nastava u selima. Sigurno da će ti 
ljudi poznavati prilike svoga mesta, a oni će lako 
isto poznavati i 08000, koje imaju biti nnmeštene U 
tim školama. 1 tako će onda moći se voditi čitava 
Školska nastava, da ona bude prava seljačka na- 
stava, ne nastava paraarafska. ne nastava birokrat- 
ska, ne nastava činovnička, nego da bude nastava 
prava, da bude nastava motike i zdravog seljačkog 
napretka. Sve ostalo Što ne stoji u svezi sa ovom 
osnovnom idejom, koja se mora u pučkoj školi pro- 
voditi,  sve ostalo  je  više manje   nepotrebno. 

Gospođo   moja,   ako   ovde   u   predlog1!!   stoji   en 
zdravnik  u školskom  svetu, onda to više moraju  biti 
u punom broju zastupljeni i seljaci. Ja mislim go- 
spodine Drofeniče, ка<1 bih ja govorio sa stanovišta 
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onih koji eu vae birali, da ibiste vi ond!a na svaki način koji je z)bog toga vrlo dobro r©e:o agrarno pitanje. 
morali glasati za ovaj  moj  predlog, da   budu   štiri Da Srbija nije imala takvo- velikog državnika kao 
kmetovalca. Gospodo moja.'vi alate, koliko je važno sto je knez Miloš, koji je to sve zn vremena uvideo; 
najnovije   naše   socijalno   pitanje   uapste.   Mi   smo Srbija   bi  imala grdne potrese, ah  ве posle  knjaza 
opažalikod pučke ekole, da je bio veliki manjak Ke Miloša nije išlo tim istim putem nego drugim putem. 
zato što nije bila seljačka, nego i zato Sto nije bila Predsednik Miša Trifunović: Gospodine posla- 
radnička.  Ona   n   velikom  ovom  vremenu eocijalno- niče, vi imate joa svega tri  minuta da govorite, 
gospodarske reforme, koja pokreće čitav svet. samo D,.  Janko Šimrak: Ja ću vaa molit: da produ- 
na žalost ne može pokrenuti nekolicinu ljudi, koji se vj^   о^ i<njaza Miloša bio je jedini čovek U Srbiji, 
nalaze u gradovima i koji MI kapitalisti. koga sam imao čast, spomenuti, to je Svetozar Mar- 

Г    pučkoj   školi   mora   da   bude   zastupljeno ković. Svetozar  Marković oterao je birokratizam iz 
dobro vaspitanje i da deca budu upućena u socijalna Srbije i zato današnja radikalna stranka, ako no ide 
pitanja radnička, a dotle, dok se nastava baš u ovom tim putem, šimrak nije kriv. On je bteo da tera van 
socijalnom   goepodarskom   pitanju   ne   po^taivi   i   u birokratiju  i on se borio baš protiv tadanje srpske 
pučkoj školi na zdravu osnovu, dotle ne će biti pra- birokfatije,   koja je bila na   visokom   stepenu,   a   ja 
voga   gospodarskog   shvatanja.    Mi   smo,   gospodo, mislim, da i mi tim  istim  putom Svetozara Магко- 
lirimili do rada  lepo zakon  o zaštiti  radnika,  pa ako y[£a  treba da podjemo   i   da   kao   napredni   ljudi   pri- 
Bog da   naskoro  ćemo  mi   primiti   zakon   i   0  zemljo- mimo ove izim ne, koje sam  kazao, 
radnicima, d'rekilo bi da sve ove stvari u koliko su Predsednik Miša Trifunović: Gospodin šimrak, 
one shvatljive dečjjoj pameti da dodju u školu, pa da 1уа-е  j(,   1;,..IV()   prestalo.   Pola  sata   je   prosio.   (Dr. 
bc 0 njima  n  tim  Školama govori, a  li.- da se gOVorj Janko  Šimrak:   Dozvolite,   kako   je   prestalo?)   Pola 
o visokim gospodarskim stvarima, koje  stvari  deca H.lt.L imate po poslovniku   da   govorite   o   svakome 
ne shvaćaju, da Se čitava nastava izmeni, da deca u članu i vi ste već toliko govorili. (Glas;   Molim reč 
malim godinama  moru dobiti pojam o socijalnim i p0 poslovniku. — Ljuba Jovanović: Molim reč samo 
gospodarskim  pitanjima,   da se -deci   kaž.e,   da  im   je ,..,,11   jedne   male   konstatacije.   —   Glas:   Molim   геГ 
najgori neprijatelj kapitalista i da im je jedini spas 
u  radu  i  žuljevima.   (Guje se:  To su  komunističke 

io  poslovniku. - - Ljuba Jovanović:   Molim  vae, go- 
spodine predsednice, jedan  mali  prekid  od dva  mi- 

ideje.) Ako je taj rad komunistički, onda je dobro, nuta, da  vidimo možemo  li izaći  iz ove   situacije.) 
Ako ste  vi  s toga  gledišta   protivni, onda  budite   uve- Prekidam  sednicn. 
reni, ja se s tim načelno potpuno slažem. K unište (I)()s](,       ,,.;„„•,., К,,|„;(.(..) 
su evi oni kao što vidite, kop ovako neke napredne .,    v i- i 
reform.'   uvode   u   život   i   ako   Ćete   ovakvim   putem Predsednik   Miša TrifunOVlĆ;   Nastavljamo sod 
l)OĆi,   onda    biste    morali    onaj    zakon   0   bezliednosti nVu.   I.'eč   ima g()spo<lm   Ljuba   dovaiiovie. 
(proširiti,   pa   da   izdamo   Obznanu   i   protiv   nekoga Ljuba  Jovanović:   Gospodo,   po   sporazumu   sa 
drugoga.    Vidite,   gospodo,   ja   sam    liteo   jednu    vrlo nekolicinom   poslanika   imam   easl   predlož ti   vam,  da 
va^nu ideju da istaknem. Sto se tičb ovoga vaspitanja ве  rešanja i  pretres ove  Uredbo broj   Ift.   Ministar 
MKUjalno gospodarskoga    n    školama,    ja    predlažem, 6tva    Presveto   |.reiiese   i   stavi   kao   poslednja   tačka 
da dodju zastupnici radnika unutra i tako će se za- dnevnoga п da, a da za tim predjemo na ostale tačke 
prečiti svaka agitacija, koja nije zdrava gledom na dnevnoga reda. 
pravac   i   na   reforme   u   socijalnogospodarskom   po- Predsednik   Miša Trifunović:   Stavljam  na  gla- 
gledu. Ali ima ovde još jedna važna stvat, a ta je sanje predlog gospodina Jovanovića, ko je za to, da 
stvar u tome, da jedan naš važan stalež, koji se mora ^ , оуа  i,,,-.^., 4   [z ovoga    izveštaja    izvadi  i  stavi    na 
na svakom  koraku  štititi, a  to je zanatlijski  ili  olirt- ;,,',   lb,,   neka   izvoli   sedeti,   a   ko    je    protiv    neka 
ničkl stalež i on mora da ima uticaja na školu i var- i/vu|i dići   ruku.  (Većina sedi.)  Objavljujem, da  je 
pitanje   dece,   jer   mi   ne   možemo   dopustiti,   da   se   U dnevni  red delimično  izmenjeii. 
pučkoj školi    provede nastava bez ikakva olizn-a na Sad imamo da izglasamo definitivno ovu tačku 
ovu važnu granu našeg privrednog života.da mislim, y\    dnevnoga   reda:   pretres  izvoštaja   II.   sekcij", 
gospodo, da  Se   nećete   protiviti   ako   stavimo   odmah dakle sve ove  tačke sem tačke   1.  koja   se tiče   Mini- 
kod tačke 12; g<le se kaže zastupnik   za   socijalne etaratva   Prosvcte, a uredba   pod  brojem   1.0  spiska. 
svrhe, da u visokom školskom svetu budu i dvojica Stavljam ца .glasanje,  i  molim gospodina sekretara 
obrtnika, da bih predložio i četiri, ali kako bi sa to da proziva. 
teško   primilo,  to  ja  predlažem   i   mislim,  da  je dosta /amc n'k   sekretara  dr. Slavko  Šecerov   proziva 
i njih dvojica. poslanike da  glasaju   i   oni   su   glasali   ovako:   Dr. 

Gospodo  moja.  treba   reformisati   školsku   na- Slavko Šsćorov za; dr.Svetislav Popović za, dr. Бјја 
stavu   na   zlravu   osnovu,   a   to   će   bit)   ako   ona   Kude Mimenkovič   za,   Vojislav   I.azič   protiv,  dereinija   Jc- 
npučena    11    pravcu,    koji    može    najviše    da    koristi remič  nije Ovde,  Anton  Sušnik   za,   Andrej Gosar za, 
onima, koji drže ovu našu državu a to su naši rado- dr. Janko Šimrak za, dr.  Dominik   Mazzi za, Jovan 
nici   i   naše  zanatlije,   ili   kako   se   uopšte   kaže   radan {Ijotiovič. za. dr.   Ninko   PerlĆ   /a.   Velija   SadoviĆza, 
narod.   Mi dakle molimo  lepo, da se uvaže ovi naši Milorad Vujvič za. Milosai   Rajčović za. Jovan Иа 
tazlozl   i  da   prema tome  primite  i   nase  predloge, jer govčevie   nije   ovde.   Xe<l(djko   Di\ac  za.   Marko   djn 
ako  ih   ne   Kiste primili,  onda  liismo   mogli   sa  oprav- rčić   za,   Miliailo   Živkovič   za,    i.julia   Jovanović   za, 
đanoaĆU   kazati,  <la   hočete   da   našu   Školsku   nastavu dr.    Ljuba    Popcvić   za.    i.jn'iomir   d'randal ll()Vi(-    za, 
ostavite onakvu kakva je do sada bila. Ja znam, da Josip Drofenik za, Osman Vilović za. Spasoje Vesc- 
je u  Srbiji  školska  nastava  bila  najseljačkija  i  da je linovie  /a,   Влиејп   Mio  za,  Čeda   Stanković   protiv   i 
školska  nastava bila  najseljačkija u  čitavoj   Evropi. Misa'Trifanovio za. • ,       ,      , 
I',,/nato vam je isto tako. da je Srbija najseljačkija Predsednik Mi?a Trifunović: Gospodo, glasalo 
država   na  svetu  i da  ona   ima  da  zahvali   velikom  d r- je svega   2Г)   poslanika   1   to   23  za,   a    dvojica    protiv. 
žavnikii knezu Milošu, koji je dobro shvatio zadaću Oglašujem, da su sve uredbe iz druge sekcijo pri- 
Srl.ije   i   dobro   video   kakvo '(■•   hiti   huduće   \ reine   i mijene sem  uredhepod  hrojem   IC. spiska. 
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Za overace pr^dlažegoa Ljulm Jovambvioa i đra. 
Svetislava  Popcrvića. Primate lil  (Prima se.) 

Za overaoe po uredbama I. sekcije predlažem 
dra. Slavka Secetova i Josipa Drofenikai Priina li 
Odbor?   (Trima.) 

Prelazimo na pretres uredaba iz III. sekcije. 
Ima četiri uredbe. Otvaram načelni pretres. Хе 
javlja se niko za геб. Stavljam na glasanje: Ko je 
za to, da se sve uredbe i/. Ili. sekcije, koje su u izve- 
Štaju   ovome   pomeHute,   načelno  .prime,   neka   izvole 
sedeti, ko  je protiv neka izvoli  dići   nikn.   (Većina 
sedi.)   Primljene su  U   načelu. 

Zeli li ko da govori u specijalnoj raspravi: 
(Ne javlja se niko za reč.) »Stavljam na glasanje -л 
specijalnoj deliati. Ko je za to, da se ove uredbe i u 
specijalnoj raspravi prime neka izvoli sciLti, ko je 
protiv neka izvoli dići ruku. (Svi eede.) Olijavljn- 
jem, da su ove uredbe i u specijalnom pretresu pri- 
mljene. 

Glasaćemo definitivno. Molim goepodina sekre- 
tara da proziva. 

Zamenik sekretara dr. Slavko Šeterov proziva 
■poslanike, da glasaju i oni su glasali ovako: dr. 
Slavko Sećerov za, dr. Svetislav Popović za, dr. Ilija 
Šumeiikovie za, Vojislav Lazič protiv. Josip Dro- 
l'euik za, Anton Sušnik za, Andrej (losar za, dr. 
Janko Šinirak za, dr. Dominik .Mazzi za, Jovan (Ijo- 
novič za, dr. Ninko i'erič za, ..Milosav Kajčevič za, 
Jovan Magovčević nije ovde, Nedeljko Divac za. 
Marko (Ijnriče za, Miliaib; Zivković za, Ljulia .lo- 
vanović za, dr. Svetislav Mihajlović inje ovde, đr. 
Ljuba Popović za, Ljubomir Trandafilovid za, iln- 
eejn Alie za, Osman N'ilovič za, N'elija Sadović za, 
Spasoje Vcselinovič za, Oeda Stanković protiv, Misa 
Tril'uuovie za i  Raja  Filipovič za. 

Predsednik Miša TrU'unović: Gospodo, izvolite 
ćuti rezultat glasanja:  Glasalo je svega  25   poela- 
nika, od kojih 26 za a dvojica protiv. Oglašujem, da 
su uredbe Ministarstva Socijalne Politike, [ehrane, 
i Pravde iz Ili. sekcije, koje su pomenute u izvestaju 
pod naročitim brojevima primljene definitivno. Pre 
dlažein za overače dra. i'avla OubroviĆa i Milosa-Va 
Rajoevića.  (Prima  se.) 

Prelazimo na 8. tačku dnevnoga reda: Pre- 
tres izveštaja IV. sekcije. Tu imamo uredba Mini- 
starstva Pravde, Odelenje za Vojvodinu zatim za 
Hrvatsku i Slavoniju, Uredbe Ministarstva Vojnog, 
Uredbe .Ministarstva Vera, Uredbe Predsednistva 
Ministarskog Saveta. Ima peć zastupoik Ministra 
Vera i Ministar Unutrašnjih Dela gospodin Vojislav 
M arinković. 

Ministar Pnutrašnjili Dela. zastupnik Minr'stra 
Vera dr. Vojislav Marinković: llteo sam da kažem, 
po ovlaščenju Ministarskog Saveta sama OVO, pošto 
Ministra Vera nema ovd,. Ministarski Savet smatra, 
da ui'edbe pod brojevima li, 7, 8, 9 i 10 Ministarstva 
Vera treba skinuti sa dnevnoga reda. Bazloz] su za 
to ne samo OSUStVOm Ministra Vera nego još i to, 
što je vlada u svoj program unela i pitanje 0 za- 
konskoj organizaciji izvesnih veroispovesti, medju 
koje spada i pravoslavna. Vlada misli, da će u naj- 
kraćem vremenu doći taj zakon i prema tome sma- 
tra, da je mnogo bolje, da se ta stvar zakonski regn- 
liše, nego da se ovo bez debate i u osustvu Ministra 
Vera rešava. Ja kažem, da su takve organizacije 
Vrlo osetljive stvari i da u to treba ulaziti sa vrlo 
mnogo takta i posle duboke procene celoga predmeta. 
Medjutim   revizija  ovih   nreda'ba   po prirodi   stvari   je 

takva, da ise u to ne bi moglo ući a da se uo reskira, 
da se izvesnim odredbama poremeti ceo'bnduči sistem. 

Pošto 80 prema članu Ш. ustava moraju za- 
konom regulisati stvari, koje su u članu IL'. odre- 
djene, a jedna je od ovih i pitanje o pravoslavnoj 
crkvi i pošto je vlada to stavila u svoj program, jo- 
to izlazi iz samoga ustava, ona smatra, da je mnogo 
bolje, da se ove odredbe skinu sa dnevnoga reda i da 
ostanu za docniji zakon, koji će se podneti u naj- 
kraćem  roku narodnom predstavništvu. 

Predsednik Miša Trifmiović: Keč ima gospodin 
(Ijonovie. 

Jovan Gjonović: Ja uvažavam razloge, koje je 
izneo gospodin Ministar Unutrašnjih Dela i ujedno 
zastupnik Ministra Vera, u koliko mogu reći, da je 
pitanje versko jedno vrlo os.tljivo pitanje, i da ga 
ne bi trebalo na dohvat rešavati. I ja bih bio za to, 
da se odloži. Л1 ima ovde, gospodo, jedna uredba, za 
koju traži g. Ministar Unutrašnjih dela kao zastupnik 
Ministra vera, za koju ne bih bio da se odloži. To je 
uredba pod brojem (i episka', koja govori o svetoarhi- 
jei-ejskom sinodu pravoslavne crkve. U ovu uredim 
iznete sn od strane sekcije izvesne izmene. 1 radi tili 
izmena, koliko sam čuo. Sveti Sinod je protestvovao, 
čak je napravio jedan pritisak na vladu, što inače ne 
dolikuje svetim licima, u uputio je i jedan proteci akt 
na Zakonodavni Odbor. Eaš radi toga, što je to Sveti 
Sinod napravio, ja bih bio za to, da Zakonodavni Od- 
bor tu uredbu ne izluči, nego da je izdvojimo i pro- 
diskiitujemo, te da vidite, kakve je izmeno sekcija 
predložila: da li su one vredne ili nisu i ako nisu 
vredne, izbacile ib, a ako ни vredne, neka postanu za- 
kon, dok se drugim zakonom to ne promeni. Kad bi 
bilo više vremena, ja bih vam objasnio, šta je to bilo, 
ali za to je premalo vremena  i to ne mogu učiniti. 

Predsednik Miša Trifunov'ć: Ima reč gospodin 
Lazić. 

Vojislav Lazić: Ima i takovih uredaba, s ko- 
jima se ja ne  bi  mogao  složiti. 

Predsednik Miša Trifmiović: Ovo još nije na- 
čelni pretres o celoj 8. tace] nego se radi samo o 
tome. da se uredbe Ministarstva Vera skinu i pre- 
dlože na  kraj. 

Vojislav Lazić: Zato ja hoću, da kažem, da ih 
ima   i  takovih,  koje su  bolje  nego što sn  b'le.  Ja   pot- 
ponnižem  predlog gospodina Gjonovića. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reć gospodin 
i )rofenik. 

Josip Drofenik: Predlog sekcije gre za tem, 
da osnaži naredbo, katero je zbog nujnosti morali 
izdati ljubljanska vlada, ker smo imeli prej dva v:- 
Sja šolska sveta. Mi iz mariborske oblasti smo pri- 
padali višjemu šolskemu svetu v Gradcu, dočim so 
šole bivše Kranjske pripadale ljubljanskemu šol- 
skemu svetu. 

Višji šolski svet v Ljubljani je popolnoma 
mnestna in potrebna ustanova in kot tak mora imsti 
predmet   in  dati  smernice  svojemu  šolstvu   v  oblasti. 

Nikakor pa ne Rre in po mojem mnenju ško- 
duje šolstvu v obče, ako se ljudsko šolsko učiteljstvo 
namešča :po dveh smenh. Лко ima pravico nameš- 
čanja učiteljslva na eni strani višji šolski svet, na 
drugi strani pa tudi okrajni šolski svet, sta to Iva 
principa, ki gotovo ne moreta biti  v  korist nastavi. 

Iz tega razloga, in ker želim dobro šMstvu. 
sem za to, da  nastavlja  učitelje višji  šolski  svet. 

Kakor  je omenil gospini  kolega  Sušnik, da  od 
padejo  istotakd  okrajni  šolski   nadzorniki,  jaz  iz  za- 
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konskega načrta tega ne vidim in ematram, da osta- 
nejo in to tembolj, ker so ipotrebni radi tih trih 
ukreipov in  hitre revizije. 

Prosim torej, da se predlog sekcije1 sprejme in 
se ukinejo okrajni šolski sveti ter se izpopolni višji 
šolski svet na podlagi proporcionalne volitve, glasom 
katere lii bili kmotovalei in etarili v večjem številu 
zastopani. 

Predsednik Miša Trifunović; [ma ree gospodin 
(Jnsar. 

Andrej Gosar: Na tem mestu 68 je ponovno 
poudarjalo, <la hočemo urediti našo državo po samo- 
upravnem načelu. S predloženo uredbo o višjem 
šolskem svetu pa se hoče ta princip popolnoma za- 
vreči  m  uveljaviti v tem pogledu  čist centralizem. 

V stari naredbi, ki je do sedaj veljala, je samo- 
upravno načelo izraženo 'pred vsem v pravici okraj- 
nih Šolskih svetov, vo kateri smejo nameščati provj- 
zorične učiteljske moči. Dalje sledi iz tega načela 
tudi pMvica okrajnih šolskih svetov stavljati višjemu 
šolskemu svetu terno predloge ftdede stalnega uči- 
teljstva. 

Vrli tepa je bil višji šolski svet po stari na- 
redbi sestavljen na temelju proporca, tako da je 
prišla v njem volja naroda v polni meri do izraza. 
"N"0 'morem torej razumeti, kakšni so razlogi, vsled 
katerih se lioče poveriti nastavljanje učiteljstva iz- 
ključno višjemu šolskemu svetu. To mi je tem manj 
jasno,  ker bi  bi]   ta  novi   Višji   šolski   svet. sestavljen 
po večinskem principu. Na ta način se bo v šolski 
upravi izcimla prava oligarhija, da ne rečem, po- 
polen  apeolutizem. 

Pripomnili moram nadalje, da so okrajni 
šolski sveti samo nujna posledica naše obče upravne 
organizacije. Ako delimo po ustavi celo našo upravo 
ua oblasti, ereze in občine, potem je čisto naravno, 
da se mora po tej razdelitvi ravnati tudi organiza- 
cija šolske uprave. 

Oe je obča državna uprava organizirana v treh 
stopnjah, mora hiti čisto naravno tudi šolska uprava 
razdeljena v tri instance. 

Zato mislim, da je potreba okrajnih šolskih 
svetov ne samo v stvari jasna in nedvomna, mar- 
več moram poeebc poudarjat', da je obstoj okrajnih 
šolskih svetov nujna posledica cele naše upravne 
organizacije. Razlogi za to izjemo od občega pravila, 
ki se namerava tu uvesti, ne mor jo hit: stvarni, 
marveč lahko izvirajo samo iz strankarsko političnih 
razlogov. To pa mislim, ne more biti zadosten 
razlogi da se na ta način pazijo pravice naroda. 

Iz vseh teh razlogov moram izjavili, da bom 
glasoval preti tej predloženi naredbi. 

Predsednik Miša TriFunovic: Sta viču, gospođo, 
na glasanje predloc goepodina Ministra Unutrašnjih 
Delii kao zastupnika Ministra Vera, sa koj:rt se 
slaže i gospodin izvestilae, da se uredbe Ministar- 
stva Vera iz ovoga izveštaja IV. sekcije izostave, pa 
se u toliko menja dnevni red. (Vojislav La/.ić: 
Molim reč.)   Ima reč eospodin Lazič. 

Vojislav Lazic: Ja konstatujem, da se n ■ mož 
primili predlog gospodina Ministra zato, šlo Odhor 
ne sme da vrati uiti da ostavi ove uredbe, nego mora 
doneti odluku i da te uredbe ozakoni ili da ih bdbaci. 
Prema tome mislim, da nije umestan predlog goepo- 
dina zastupnika Ministra Vera. Tim hi se pogazio 
UStav, jer po ustavu sve uredhe imaju doči pred 
Zakonodavni Odhor. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Zastupnik Ministra Vera. 

Ministar Unutrašnjih Dela i zastupnik Mini- 
stra Vera dr. Vojislav Marinkovič: Molimi vas, go- 
spodo, da se sporazumemo p dve stvari. Oospodin 
(Ijonovič je pr.menuo, da je Sinod napravio pritisak 
na vladu i čak da se pretio vladi. (Jovan Gjonović: 
Ха nas je poslao dopis.) Gospodo, lakove stvari 
treba pažljivo raditi. Vlada ostaje kod topa. Kad 
sam ja tražio, da se ova stvar skine sa dnevnepa reda 
odnosno da se metne na kraj dnevnerga reda, to nije 
značilo, da ja tražim, da odhor nikada o tom ne r - 
sava. Akb odbor ima vremena, neka rešava. da sam 
tražio u ime vlade, da ne rešavamo po ovom onako, 
kao u drugim uredbama, en blook, jer ja bih morao 
hraniti stanovište vladino i to tačku po tačku, pde 
se ona ne slaže i onda hismo došli u položaj, U kakav 
smo došli malo pre, da se ne bi mogle zbog jedne 
uredbe svršavati druge uredbe, Ja bih в topu molio, 
da   SO  ove   uredlie   metnu   na   kraj   dnevnoga   reda. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ljul a Jovanović. 

Ljuba Jovanovć: Ja moram kazati nekoliko 
reči i mislim, da to ne kazujem samo u moje ime 
IH po  i   u   ime  mojih političkih  drugova. 

Gospoda će priznati, od početka rada ustav- 
noga Odbora i posle Zakonodavnoga Odbora gledao 
sam ja a pledali su i moji druppvi na versko pitanje 
kao na jedno najdelikatnije pitanje. Medjutim po- 
slovi u Zakonodavnom Odhoru i specijalno u četvr- 
toj sekciji bili su takovi, da se ova pitanja nisu 
mogla pretresati na onaj način, kako se to moglo 
Želeti. 1 ja sam bio u sekciji, ali smo radili u sekciji 
bez prisustva pospodina "Ministra Vera. Bilo je nje- 
povih referenata u sekciji, ali to nije bilo dovoljno. 
Vlada je bila u krizi, a pored topa Ministar Vera 
je bio čovek bolestan. Učinjena je jedna  pirimedba 
da to može imati nezpodnijih posledica, jer kad nema 
Ministra Vera, onda nema lica, koje je po svojem 
položaju ovlašteno da obrati pažnju na sve, na što 
treba obratiti, da stupi u sve veze, u koje treba da 
stupi i to je bilo nezgodno raditi, р;| sam ja smatrao 
ceo rad kao rad provizoran. "Medjutim 28. decembar 
se primakao a mi Ministra Vera ne možemo imati 
U sredini, pa stopa nije nikako čudo, da su nastalo 
pojave, o kojima je povrio gospodin Gjonovič. Ja 
moram reči, da mi ne možemo biti zadovoljni ш sa 
postupcima od strane pospode arhijeraca, a moram 
reći, da ne mogu biti zadovoljan ni sa onim postup- 
kom', kako su se mnopa pitanja pravoslavne crkve 
raspravljala. 

Ali   iz  drugih   obzira,  koje   sam   ja   spomenuo   i 
koje je izneo pospodin zastupnik Ministra Vera, mi 
usvajamo predloir,  da te  uredbe detaljno  pret resemo, 
pa (a ino videti šla ćemo resiti. Medjutim, gospodo, 
mi nemamo ni jedne ustavne odredhe. da moramo u 
plenumu nretresti sve uredb?. Tamo ie izricao pred* 
vidjeno. da Zakonodavni Odhor može i ne svršiti 
posao i onda je predvidjeno. šio može za taj slučaj 
nastati. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospođo, stavieu 
na glasanje. Ko je za to, da se ove uredbe slave na 
kraju  izveštaja. izvoleče sedeti,  a  ko jo  protiv, neka 
divne ruku. (Većina sedi.)  Dakle se ove uredbe sta 
vi jaju   na   kraj   izveštaja. 

Otvara se načelni pretres o svim drugim ured- 
bama Ministarstva Vera. Ko je za to, da se načelno 
prime te uredbe, izvoliće sedeti, a ko je protiv, neka 
digne ruku. (Večina sedi.) Objavljujem, da su na- 
čelno   primljene   uredhe  "Ministarstva   Vera.    Prela 
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zimo   na    specijalan    pretres.    Ima   reo   gospodin 
( JjtiriČK''. 

Marko Gjuričić: Ja ću moliti, da se izdvoje 
uredbe, koje se odnose aa izmenu zakona o ustroj- 
stvu sudova. To su uredbe od broja 1—5 spiska. 

Predeednik MiSa Trifunović: ima гес gospođin 
Sećerov. 

Dr, Slavko Sećerov: .Ta želim кТа ueiiiim jedim 
dopunu kod uredile liroj 21 elana 11. Ovde se go- 
vori, kako i bez sudijskog ispita i l^z prakse mogu 
biti pravozaetupnioi izveana lica, pa bih molio, <la 
izveetilac primi kod uredbe broj 21 Ministarstva 
Pravde Kraljevstva Srha, Hrvata i Slovenaca ovu 
izmenu: »Ovim pravom mogu se koristiti i oni diplo- 
mirani pravnici, koji su položili sudijsko ipravo za- 
stupnički ieplt tlo kraja 1!):I4. godine po zakonu o 
вжИјата od 4. marta 1!)П.. ako su pored toga bili 
najmanje' 2 eodine u sud'skoj struci ili kod javnog 
prava zastupnika.« Ovaj bi dodatak ■došao kao 3. ali- 
neja elana  1 I. 

Predsednik   Miša   Trifunović:   Molim,   gospo- i 
dine (Ijurieiću. Vi tražjte <la se uredbe pod brojem 
1—5 Ministarstva Pravde izvuku;.. (Marko Сди- 
ričić: Da.) Stavljam predlog gosfpodina Gjuricića 
г.а glasanje. (Voiislav Lazić: Gospodin Gjuričić je 
lako slabo govorio, da ne znam Što je predložio.) 
Gospodin zastupnik Ministra Vera predložio je, da 
se izvesne uredbe Ministarstva Vera pod lirojem (1, 
7, s, i) i 10 izdvoje, da dodju na kraj iste. pa ćemo 
ove uredbe odvojiti, odvojioemd uredbe, kod Ikojih je 
goapćdin Gjuričić slavio primedbu i kod kojih je go- 
spodin Sećerov učinio jednu <lopunu. Gospodin izvo- 
stilac jc' primio. Stavljam sve ostalo na glasanje. 
(Dr. Janko Simrak:   Molim  reč.)  Izvolite. 

Dr. Јапко Simrak: Ja bih imao samo kod 
točke S. uredbe Ministarstva Vera pod lirojem б U 
specijalnoj debati jednu primedbu, pa bih molio, ako 
je moguće, da bi se i ta uredim izuzela, a ako nije 
moguće, <la   mi   Se dade  kratak   izv( štaj. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
izveat'lac <lr. Janić. 

[zvestilac dr. Vojislav Janić: l're'dlia pod 
Krojem Г> je uredba o platama osoblja duhovnih su- 
dova o I 12. maja 1!)20. godine. Ranije su sudije du- 
hovnih Sudova imali vrlo malene plate, koje su bile 
regulirane još .pred 50 godina, pa je onda Mini- 
starstvo povisilo njima tu  platu. 

Predsednik Miša Trifunović: Dakle, gospodo, 
staviču na glasanje 8. točku pod rimsko osam: Pre- 
tres izv'štaja -1. sekcije, sve uredlie izuzev sve lircdlie 
Minitarstva Vera i uredlie Ministarstva Pravde, koje 
je spomenuo gospodin Gjuričić i Mraistarstva Voj- 
nog pod brojem 5, za koju  je kazao goapođin Dro- 
fenik. 

Dr. Slavko Sećerov: 'Molim samo još iedan 
dodatak. Kod uredbe Ministarstva Pravde odjeljenja 
za  Vojvodinu  pođ  lirojem   7.   predlažem   dopunu... 

Predsednik Miša Trifunović: Ostavite to, to 
ćemo kasnije. 1 tu smo uredbu izvukli. Ko je za to, 
da se te uredbe prime u specijalnoj debati, neka 
izvoli sedeti, ko je (protiv, neka digne ruku. (Prima 
se.) Sad ćemo clasovati definitivno. Molim gospo- 
dina sekretara da vrsi prozivku. 

Sekretar dr. Svetislav Popović  vrši   prozivku. 

(Posle glasanja.) 
Pređsodniik    Miša   Trifunović:    Glasalo   jo    2(i 

poslanika, 23 je glasalo za i ■)  protiv. Objavljujem, 

da su ove uredlie iz IV. sekcije kako su podnesene 
primljene definitivno. 

Na pretresu je izveitaj V. sekcije pod lirojem 
5, 0 i 7 uredbe Ministarstva Poljoprivrede i voda, 
zatim uredbe Ministarstva Suma i Ruda pod krojem 
(S i в. Prelazimo na načelni pretres. Ko je za to, da 
Še ove uredlie prime izvoleće sedeti, ko je iprotiv 
neka digne ruku. (Većina s"di.) Te su uredlie pri- 
mljene u načelu. 

Prelazi se na specijalni pretres. Nikakove pri- 
medbe nema i u specijalnom pretresu. Uredbe su 
primljene. Molim gospodina sekretara, da vrši pro- 
zivku za definitivno Izglasanje. 

Sekretar dr.  Svetislav  Popović  vrši    prozivku. 

(Posle glasanja.) 
Predsednik Miša Trifunović: Izvolite čuti, go- 

spodo, rezultat glasanja. Glasalo je svega 26 čla- 
nova, 22 su glasali za a 4 protiv. Ohjavljuje.m, da su 
sve uredbe iz V. sekcije primljene. Molim za ove- 
rače da vam predložim gospodina Šumenkoviča i go- 
spodina ilrasnicu. (Prima se.) Za IV. sekciju za 
overač." gospodina Sum.nkovića i gospodina Gjono- 
vića1.   (Prima se.) 

Gospodo, sad Ćemo pristupiti uredbama, koje 
smo izvukli. Tu su na prvom mestu uredbe Mini- 
starstva Pravde pod lirojem spiska od 1—б, kod 
kojih je tražio reč gospodin (Ijuričič. Prvo da 
pitam, da li se te uredbe primaju u načelu. Ko je za 
to, da se prime neka izvoli sedeti, ko je protiv neka 
digne ruku. (Većina sedi.) [ma reč g. Gjuričić. 

Marko Gjuričić: -Ta, gospodo, imam da učinim 
ovu primedbu. Na strani 5; 1. odeljka S 2. kod 
ustrojstva Kaisacionog Suda kaže se: »Xasacioni 
Sud u Beogradu sa svojim odeljenjem u Novom 
Sadu sastoji se iz 30 eudija i tako dalje . . .« Kasaciohi 
Sud u Beogradu danas ima 15 sudija a Kasacioni 
Sud u Novom Sadu ima 11 sudija. Po uredbi, koja 
je izdata i kojom se menja Zakon 0 ustrojstvu Ka- 
sfloienbg suda, stavljeno je bilo, da Kasacioni Sud 
u Beogradu ima 20 sudija. Sekcija, kad je ovo pre- 
gledala, ostavila je potpuno nejasno stavljajući pro- 
sto, da Kasacioni Sud u Beogradu ima sa odeljenjem 
u Novom Sadu 30 sudija. To je nejasno, koliko će 
sudija <la ima u Beogradu, a koliko u Novom Sadu. I'o 
uredhi, koja je izdata, treba u Novom Sadu da se usta- 
novi još jedno odeljenje, a u Beogradu po uredbi, koja 
već postoji, takodje još jedno odel jenje; znači, da hi 
btoj sudija imao da bude povećam na 36 ako se već 
ukupno stavlja, a ako hoće da se izdvaja, onda u 
Beogradu treba staviti 20, a u Novom Sadu 15 su- 
dija.  Ja bih  molio, da se to tako  primi. 

Ja merami, da izjavim, da kad je ovo radjeno 
ja sam bio Ministar Pravde, ali sam bio u ostavci 
i nisam mogao pred sekcijom izneti svoje razloge za 
ovo.   Kasacioni sud  U   Beogradu  opterećen  je tolikim 
poslovima, da je u zastoju, inače te predmete resa- 
vaju brzo, ali se ne može stići sve da se svrši i zbog 
tega brzoga rada stvar tnpi. Ovo (»bdjenje, gospođo, 
je Stavljeno da. se uvede, to je stvar privremena ali 
je potrebna. Ja bih molio, da se primi ovaj predlog, 
da u Beogradu sa Predsednikom luide 2o sudija a u 
Novom Sadu 15. 

Imam, gospodo, još jednu primedhu. Usvojen.) 
je u ovoj uredbi, o kojoj je reč, da se otvori novo 
odelenje Apelacionpg Suda u Skoplju i odredjena je 
njegova nadležnost. Prema tome stajaćerao pred tim, 
da ('•(■ se imati birati nove Ка-acionc Sudije u Beo- 
gradu   i  nove  Apelacione  Sudije u  Skoplju.   Medju- 
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tim  ništa nije predvidjeiic  kako  će  se  te  sudijc  bi- ima. Time se  postizava, da  so dobiju eudije.  Лко  to 
rati. Po zakonu Ci sudijiama,'koji važi za Srbiju a koji тц. stavimo  u  ovaj  zakon, on   ne  vredi ništa, jer ue 
i danas važi, sudije Kasacionojf i Apelacionog Suda ćemo dobiti sudijc sve donde, dok ne dobijemo  Dr- 
biraju ве kandidacijom ECašaćionog Suda i Državnog žavni Savet. Taj rad ebkgije ide tome, ako ga ne pri- 
Saveta. Kaeacioni  Sud može <la  izvrši   kandidaciju. mite, onda ne ec-te dobiti siulije, koje su о\,<1(; stav- 
Državni Savet je sveden na T članova ; ne tnože to Ijene. To trelaa dobro znati i biti na čisto s tira. 
izvršiti  i zato,   kad   bi   se   to   ostavilo   b: z zakona o Dalje   g.   izvestilao   izgleda   mi,   da   nije   znao, 
iircdjouju   Državnog Saveta, mi ne (bismo dobili  su- da u  Kaeacionom Sudu u Beogradu nema 20 sudija. 
dije koje su   i'Ot^bne. S to.^a   pn^liažoni,  da s- st,avi [zvestilac  dr.    Ilija    Šumenković:     Ali     imate 
dodatak, da će za,ove sudija :po zakonu o sudijama ovlasćenje, da h dobijet3.   Imate dakle 20 ovde, a 
kandidaeiju  dati   Kasaeimii   bud   I   Državni   Savet sa |() n х11Х-(|Ш Sadu 
onolikim brojem članova, koliki u stvari ima to  ieet ..    ,     ^.    ...,    D ,    i        •                 -i        \г - v,               D i-    •                                iii    i: Marko  (jiuncic:   i otrobno   U'   net  novi li   u   .No- sa i članova.  liolje je  mnogo, gospoco, da ovlastimo a J 

D-   11       .   •         •-   ' i                         i •    i          i • • v o m ►> а u u. rzavni  Savet i  sa  (  članova nego 41 <la suhie  nG #..    д         . 
dobijemo, a inaoe ih nećemo dobiti, Lzvestilac dr.  Hija Samenković:  To nam  mko 

Ovc  izmene,  koje su  potpuno  U me.  od  kojih '".i5'  ka/;l"   '   dokazao, da    treba,  mmn   je    najpre    re- 
je jedna i postojala, n druga pomaže da se stvar pra- ceno. <la ne treba. 
vilno izvede, držim, da su umeane i ja nudim, da se Marke Gjiiričic: За ne mogu da verujem, da je 
prime. g.   lzvestilac   .Ministarstva   l'rav ! ■ tako   t,>  kazao,  kad 

Predsednik Miša Trifunović: ima reč gospodin tako ne stoji. Г detalom, gospodo, pri ovakvoj brzini 
tzveetilac. rada  i   rdjavog  raspoloženja  g,    izvcatioca   za    ovu 

[zvestilac dr.  Ilija   Samenković;   Ја ću   cdgo- 8tvar '  " osusU-u  .Ministra   Pravde u. ovoj diskusiji 
variti na o'be prinie<lbe  -   Cjurieiea.  Što  se  tiee  prve       ne ka   r. ši    ()<lbor  kako  li..(■(■.    Ja    ostajem    pri    sv  
primedbe o 'broju  sudija  u   Beogradu   i   Novom  Sadu, predlogu. 
moram   kazati,   da   je   sekeija,   odbijajući   da   povoda Predsednik Miša Trifunović:   Ima  reo gospodin 
broj  sudija   rukovodila sa jedino   i   isključivo   princi- izvestilac. 
poni   štednje.    (Marko Gjuričić:   To je  vrh)  rdjavo. [zvestilac dr.   Ilija Štimenko-vić:   Лко  g.   Mini- 
Tu   nema    štednje.)   Mi    znamo,   da  je   broj    povećan star   ne   predlaže   menjanje   zakona   0   izhornom   telu 
uredbom.   (Marko   Gjuričić:   To   nije   izvršeno.)   Vi sudija,   on    predlaže    menjanje   zakona  p   Državnom 
ste iniudi 15 siulija ranije, pa ste dobilli ješ 5, to ];■ L'O. Savetu.   To   je   nesumnjivo.   Ла   ĆU    pročitati cl.   КП. 
Mi dajemo  10 u Novom Sadu i 20 u  Beogradu.  Mi Ustava   (rita):   »Do   dbnošemia zakona o uređjenju 
smo nalazili, da je to dovoljno, pošto nam niko nije Ministarstava, b Državnom   Savetu,  d  (Ihivuoj Kon- 
mogao da označi neophodnu potrebu za povećanjem     troli,   o   Poslovnom   Redu  u   Držav i   Savetu  i 6 
sudija. Ministarskoj   odgovornosti   privremeno   ae   proširuje 

Što   se  tiče druge   primedbe,   da   treba   izmeniti važnost  dotičnih   zakona   Kraljevine   Srbije   na   cciir 
izborno  telo.   (M.   Gjuričić:   Ne   menja   se.)   Izbom,i državu sa   izmi nama  i dopunama,  koje budu  uzvršene 
telo  sačinjavaju   Kasacioni   Sud   i   Državni  Savet  i   to na    način   predvid-cn   U  cl.   133.«    Zakon   0   Državnom 
je   stvoreno   zakonom.   Ja   imam da   kažem,   da   se Savetu    može  so  menjali    samo   mi   osnovu    postupka 
predlog g.:.Gjuričica  protivi  i  sam,.me   l'stavu.   Po j, (-.|.  133. Na osnovu   postupka ćl.  130.   Ustava   ne 
Ustavu  u ćl. 111. ovako se kaže:  »Postavljanje  Ka- može se menjati. 
eacionih i apelacionih sudija i predsednika prvoste- ..    ,     ~.    .„.,    г/        ,  .         , ,,    . 
ipenih »udova vrši se Kraljl-vim Ukazom na predlog Магко G.t"ric<C: Zato dajte ovlasćenje. 
Ministra  pravde,  izmedju. iiroja   kandidata,  ko>  bira .       Predsednik Miša Trifu;iović:  Ima  reć gospodin 
izborno   t(do   ćiji   će   se   sastav   bliže   zakonom   odre- l-.inha  Jovanović. 
diti«. To  je numera ј(ч1аи. Ljuba   Jovanović:   Gospodo,   ja    moram   da    se 

Numera dva.  Dikle вз ne donese taj zakon, u čudim argumentaciji g.   izvestioca,   da   neko   brani 
Ustavu, ćl.   137. kaže se:   »Potrebna   popunjavanja jednu stvar svojim neznanjem i da posle dobijenog 
upražnjenih   predsednlčkih   i  sudijskih   mesta'vršiće »baveštenja   ostaje   pri    onome,   sto }■   mislio   na 
se   po   zakonima,   koji   sada   postoje.   Sudije,   koji   su OSUOVUSVOga  neznanja.   Mi  smo ćuli. da je g.  izvestl- 
postavljeni   ili   budu... i t, d.« što   znači:  po zako- lac kazao kako se nije znalo u sekciji i t. d. Sada kad 
nima,   koji   su   postojali   U    momentu,   kad   je    l'stav ^- zvestilac to zna  i  !;;i hi  i  mi  znamo,  po^to smo ćuli 
donesen,   /naći,  ako   bismo   mi   promenili   to   izborno "^  S-   Gjiinćića,  ja   mislim,   da  takav    razlog    mora 
tc-lo, da radimo   protivu   Ustava.   (Ouje se: Ne me- otpasti.   Sad  nastaje ovo   drugo   pitanje,   je  li   ovo 
njamo.)   Mi menjamo zakon, koji kaže da kasacioni ustavno ili nije. Ja se, • gospodo,   pozivam   na   vas, 
sud   bira   državni  Savet   sa   brojem,   koji   je  onda  va- ,'v<l<'  ■'''   '■''"   **& Zakonodavnog   Odbora,   mi   smo   se 
žio. Ja ne mogu. gospodo, da primim taj predlog g. d9 SD^& srnatrali ovlasćeni, da pojedine zakone m(>- 
Cjurićića zato, što je protivan   Ustavu. Mi  ne  mo- njamo našim, pa snu, to i uredbama radili. Mi smo 
žemo da promenimo taj broj, jer onda menjamo za- gospodlo, i današnje   zakonodavstvo   o   opštinama  u 
kon, koji je odredjen za  biranje sudija  i  ako član Hrvatskoj i   u   Dalmaciji   i  u  Vojvodini   izmenjali   i 
Ustava  kaže,  da   se   imaju   birati   po   zakonima,   koji mko se  nije našao, da je to  neustavno,  kao Sto sada 
|1()г;(_(,|(># nalazi izvestilac IV. sekcije da nam to kaže. Ja mo- 

Predsednik Miša Trifunović: [ma reo gospođin ram da kažem, da su ovi  argumenti   pronadjerii  ad 
Marko Gjuričić. ^0^  га(''  jednog  specijalnog slučaja   i  žalim  samo. 

Marko  Gjuričić:   Ja   moram   da   izjavim,  da  su -to on  tako tvrdoglavo ostaje  pri  ovom  neznanju. 
razlozi   g.   izvestloca   potpuno   pogrešni.   Potpuno   je      . Predsednik  Miša Trifunović:   Ima  reč gospodin 
pogrešno  to, da  se  menja  zakon   kojim  se sudije  bi-      izvestilae. 
raju.  Državni Savet je telo koje ima pravo da kan- [zvestilac dr.  Ilija Samenković: Ја prvo žalim, 
didiira,   i   on   ima   da   kandidira   samo se daje ovlaš-      što se primedbe   Čine   ovim   tonom  i   ovim   recima  i 
ćenje, da   kandidira  sa   onim   brojem   članova   koje     imam da izjavim samo to, da po svojim godinama ne 

20 



154 Slenogr. beležke 

mogu da odgOVOUm istim  tonom g.  .lovanoviću, ko- 
jiin se ou metli obratio. 

Druge, ja, gospođo, nieam ovo činio iz nezna- 
nja. Ja sam rekao to, da naiu niko nije dokazao po- 
trebu toga. Mi smo, gospodine -lovanoviću, navli na 
uredliu Ministarstva Pravde, u kojoj je bilo pomena 
o povećanju broja eudija Kasacionog Suda u Novom 
JSadu. Mi smo primili te uredbe onakvo kakve su bile. 
Ono povećavianje broja trebalo je da dodje od strane 
Ministarstva Pravde. Ondašnji1 Ministar Pravde nije 
tražio preko svoga referenta povećanje. Peferent Sto 
je tražio, mi smo primili. Ali on nije tražio 15 sudija 
u Novom Sadu. , 

Marko  Gjuričić:   Ne   trelba   16   aego  б   novih. 
'Го je stavljeno u budžet. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč g. Ljuba 
Jovanovio radi ličnoe objašnjenja. 

Ljuba Jovanović: Ja molim, da me izvinite, 
ako je bilo kakvih reći, ali ja no pamtim, da je bilo 
takvih reći, koje jiebi ličilo bilo meni bilo g. izve- 
stiiocu. Ali ja moram da ovo kažem, ,1a sam bio član 
Državnog Saveta, ipa sam vidio sta znaci kad rdjava 
politika onemogućava rad jedne velike državne in- 
stitucije, koja je postojala u Srbiji od 1860. god., 
od 1. Skupštine u Borku, koja je dobro funkeioni- 
sala i bila zaštita mnogih gradjanskih [prava i in- 
teresa. Ja ovde, gospodo, vidim kako se onemogu- 
ćava funkcionisanje te inetitucije, pa se ide dalje 
s tim. da se onemogući i popravka funkcicnisanja 
najvišeg suda, Easaoionog Suda. Onda neka se g. 
izvestilac ne ćudi. Sto sam se pridružio mišljenju g, 
Ojurićića, ćijci stručno znanje i osećanjo za te po- 
slove  moram da cenim. 

Predsednik Miša Trifunović: ima reć gospodin 
izvestilac. 

Izvestilac dr. Ilija Suiuenković: Ja ponavljam 
što ee tiče prve primedbe g. Ojurićića o povećavanju 
broja tili sudija, da on onda to nije tražio a sada 
traži. Na olonuinu je Zakonodavnog Odbora da resi, 
da li je potrebno to povećanje ili ne. To je sasvim 
jasno. 

Sto se tiče druge primedbe, ja ostajem pri svo- 
joj argumentaciji, da bi bilo protivno l'stavu, ako 
bi se to primilo. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reć gospodin 
Vojislav Lazić. 

Vojislav La/ić: da sam toliko liteo da napome- 
nem, da mi izgleda prema onome Sto sam mogao ra- 
zumeti iz sve ove debate, da g. Marko Ojurićić kao 
Ministar Pravde do juče ne će imati ovde prava da 
ovo zamera. On je bio Ministar Pravde i zašto nije 
vodio računa o tome, ako je tnlialo povećanje su- 
dija U jednome sudu. On je to trebao ranije da učini, 
a ne sada da ovde1 izlazi e jednim zabtvvom, s kojim 
nismo bili ranije upoznati. Mi to ovoga puta ne 
možemo usvojiti, jer ima ljudi, koji zauzimaju to 
Stanovište, da bismo možda prekoraćili date .granice, 
ako povećamo kadar ćinovnićki. d'u je skupština, tu 
je zakonodavno telo, izvolite podneti zakonski pred- 
log, pa će se usvojiti  ako   ima   potrebe. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reć gospodin 
Marko  Gjuričić  radi   ličnog objašnjenja. 

Marko Gjuričić: Nema pravo g. poslanik kada 
kaže,    da  ja   nisam   to    predložio.    To  je   sve    ranije 
predloženo. Gospodin izvestilac morao je da bude 
rdjavo obav(šlvn o tome. da nisam bio u Odboru ni 
U   sekciji,  jer   sam   bio   u   ostavci,   a   kao  Ministar   u 

o.-tavci nisam mogao prisustvovati na sodnicama od- 
bora ni sodnicama sekcijo, jer no bih imao onog au- 
toriteta, koji Ministar treba da ima, ali je načelnik 
bio tamo i imao upntstva, da zastupa gledište koje 
sada ja izlazom, a to je potreba sudskih poslova u 
Srbiji. Лко ne ćete da primite, to je vaša stvar. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, pristu- 
pamo rešenju. Kod uredbo Ministarstva Pravde pdt- 
lenje za Vojvodinu g. Ojurićić je molio i mi smo iz- 
dvojili uredbe od 1.—5. G. Ojurićić je učinio iz- 
vesne dopune, g. izvestilac ih nije primio. Sada ima 
ovo da resi Zakonodavni Odbor. Ja ću staviti na 
glasanje. Ko je za to, da se ove uredbe od 1.—5. 
prime po izveištajn sekcije koju predstavlja g. izve- 
stilac, on će glasati za, a ko je za predlog g. Ojuri- 
ćića izvoliće glasati protiv. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović proziva čla- 
nove Zakonodavnog Odbora da glasaju i oni su gla- 
sali ovako: Пг. Sećerov za, dr. Svet. Popović za, dr. 
Šumenković za, V. Lazić za, J. Joremić za, J. Dro- 
IVnik za, Л. Sušnik protiv, Ljuba Jovanović protiv, 
Оонаг protiv, dr. Šimrak protiv, dr. Mazzi lorotiv, 
J. Gjonović za, dr. Ninko Porić protiv, M. llajeević 
protiv, Marko Gjuričić protiv, M. Zivković za, 
dr. Sv. Mihajlović protiv, dr. Ljuba Popovi« protiv, 
L. Trandafilović za, (). Vilović za, J. Vrsalović'pro- 
tiv, Stanković za. Raja Filipović protiv i .Miša Tri- 
funović protiv. 

(Posle glasanja.) 
Predsednik Miša Trifunovć: Oospodo, glasalo 

je svega 24 poslanika, 11 glasalo za, 13 glasalo pro- 
tiv. Dopune i predloži g. Ojurićića usvojeni su. 

Molim vas. g. Sećerovu, sada jena redu uredba 
izvučena pod brojom 7. odeljenjo za Vojvodinu. 0 
kojoj želite da govorite. 

Dr. Slavko Sećerov: D uredbi br. 7. ja predla- 
žem dopunu ćl. 5. tać. 1. koja ima da glasi ovako: 
»Izuzetno dozvoljava se onim rigorozantima Slove- 
niina. sa teritorije Apelacionog Suda u Novom 
Sadu. da mogu steći doktorat pravnih nauka na 
kome stranom Univerzitetu, koji su još pre rata ste- 
kli rigoroza a nakon oslobodjenja bili u državnoj 
službi ili vojsci. 

Ova dozvola važi isključivo za godinu dana po- 
sle obnarodovanja ovog zakona«. 

Gospodo, ovo se odnosi na one naše pravnike, 
koji su bili u državnoj službi i vojsci, pa nisu mogli 
u  toku godina da polože doktorat. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim g. i/.ve- 
stioca da kaže, prima  li  OVU dopunu? 

Izvestilac dr. Ilija Šumenković: Ja primam 
ovu dopunu g. Bećefova. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, stav- 
ljam na glasanje OVU uredbu. Ko je za to, da se ova 
uredba pod brojem 7. primi sa dopunom g. Šećorov.i, 
neka izvoli sedeti, ko je protiv, neka izvoli ustati. 
(Većina Šedi.) Objavljujem, da je primljena ova 
uredba  sa dopunom g.  Sećerova. 

Sad je na redu uredba Ministarstva Vojnog 
pod   br.  б.   Ima   reć. g.   Drofenik. 

Josip Drofenik: Gospodo, ove beneficije, koje 
se predvidjaju za lekare, nisu predvidjene i za ve- 
terinare. Mi imamo malo veterinara i ja mislim, da 
se time noće budžet mnogo opteretiti, ako domotnonio 
te beneficije i za veterinare. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima već gospodin 
referent  Ministarstva Vojnog. 



XXXVIII. sudnicu — 28. ileceinbra 1921. 

Referent Ministarstva Vojnog major Ninko 
Milinkovic: Koliko siun razmnco g. poslanika, nje- 
mu je nejasnoj zašto marveni lekari nisu Izjednačeni 
sa tnedecinarima odnosno ва sanitetskrm oficirima. 
Po zakonu o ustrojstvu vojske, koji sada važi, da 
neko postane sanitetski oficir, mora da je svršio fa- 
kultet i mora da ima praksu. Го zakonu o ustroj- 
stvu vojske, da neko postane veterinar, trelm da je 
svršio kakvu višu veterinarsku školu na strani. Rad 
je potraženo mišljenji1 načelnika eanitetskoig odelje- 
nja po primedliama sekcijo, zbdg čega nisu izjedna- 
čeni veterinari sa inedecinarima, na to je gledište 
stao i načelnik sanitetskog odelenja kao stručnjak 
i izjavio je pierneno sekciji, da se on ne slaže s tim, 
da veterinari kudu izjednačeni sa Tnedecinarima. 
pošto to po dosadašnjem zakonu o ustrojstvu vojske 
nije bilo predvidjeno zato, što veterinari nisu dok- 
tori medicine, nego se primaju sa svršenom stručnom 
vi-som školom na strani. Tako je mišljenje dao i na- 
čelnik sanitetskog pdeljenja kao stručnjak i na tome 
je ostalo. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima геб gospodin 
Mazzi. 

T)r. Dominik Mazzi: Ja držim, da ovo razja- 
šnjenje g. zastupnika Ministra 'Vojnog nije ni naj- 
manje umesno. ,Ta se potpuno slažem sa predlogom c:. 
narodnog poslanika Drofenika, Danas od onih, koji 
hoće da postanu marvenim lečnicima traži se V-M 
škola l to takva viša škola, da mogu postati doktori 
species, da mogu postati doktori, koii se potpumo iz- 
ravnjavaju sa drugim višim školama. Mi znamo, ko- 
liko se danas drži marvo i koliku vrednost, ima marva 
u ckouoniskom razvičn. Ta so potpuno slažem s tim, 
da se marveni doktori takodjo moraiu izjednačiti sa 
drugim doktorima, jer .1 oni imaju jedan od najvažni- 
jih zadataka. Oni moraju da svrše gimnaziju: moraiu 
da polože ispit zrelosti, a pre su učili З godine a sada 
uče 4 godine i imaju prava da postanu doktori. To ie 
dapače najvažnija čast, koju jedan čovek može da 
uživa i postigne, .Ta se plažom sa predlogom £Г. Dro- 
fenika. da oni budu izjednačeni sa dragim oficirima. 

Predsednik Miša Trifunović: ^Feni se čini da g. 
Drofenik nešto drugo predlaže. 

Josip Drofenik; Ta predlažem to isto što je g. 
Mazzi naveo. 

Izvestilae d'r. Ilija Šumenković: Ja primam pre- 
dlofr g. Drofenika. 

Predsednik Miša Trifunović: Ko je za to, da se 
uredlia Ministarstva Vojnop pod br. 6. primi Pa do- 
punom д. Drofenika. neka izvoli sedeti, ko jo protiv 
neka izvoli ustati. (Svi sede.) Objavljujem, gospodo, 
da je uredba pod br. 6. primljena Pa dopunom p. Dro- 
fenika. 

Prelazimo, goepodo, na uredbu Ministarstva 
Prosvete, 0 kojoi smo malo pre imali spor pod br. 
12. Ima reč g, Ministar Presvete. 

Ministar Prosvete Svetczar Pribićević: Gospodo, 
po 61. 130. Ustava one uredbe, koje PO ne bi resile U 
Zakonodavnom Odboru, ostaju i dalje na znazi i mo- 
£п se posle u Skupštini da men ja ju redovnim zako- 
nodavnim putem. Ke Ptoji ono tumačenje, da Zako- 
nodavni Odbor mora sve uredbe da pretresa. Tor ako 
U nedostatku vremena ne može prostudirat! jednu 
Uredbu i iziTieniti je kako prilike i potrebe zalitevaiu. 
on je može ne rešiti i ona ostaje i dalje, ako ne bi bila 
rešena, na snazi i može se menjati samo redovnim 
zakonodavnim putem. Sto se tiče ove uredbe, koja je 
u pitanju, moja bi želja bila, da se ta uredba sada ne 

bi pretresala a to iz razloga, koje ću sada navesti. 
Vlada, koja će izneti pred Karodnu Skupštinu o ko- 
jim pitanjima i zakonodavnim projektima želi da se 
Skupština pozabavi u ovo i svojoj sesiji, izjaviće želju, 
da Skupština pretresa zakone, kojo će Ministarstvo 
Prosvete podneti o osnovnim, srednjim i visokim ško- 
lama. Ti zakoni, koji rade na unifikaciji našega 
školstva, doći će i tako pred Skupštinu i Narodna će 
Skupština imati vremena, da te zakone pretresa i 
da ih oceni prema potrebi razvitka našega školstva 
i nastave i onda će to biti prava i potpuna naša kon- 
trola. T kako je odlučna namera vlade, da se to pi- 
tanje u ovoj seriji reši, ja vas molim, da se parti- 
jalue promene ne čine. T onako je ova uredba, koja 
je u pitanju od predjašnje vlade g. Pašićeve predlo- 
žena i ja sam je kao Ministar Prosvete kontrasigni- 
rao i oni pogledi, koji su u toj uredbi izneseni, naši 
su pogledi. To su pogledi sadanjili vodja Ministarstva 
Prosvete. Ja bili molio, da se suda ne čine nikakve 
izmene, da postane uredba kakva je zakon, a po.sle 
kad dodje zakon o unifikaciji školstva doći Će i to 
pitanje na diskusiju. 

Izvestilae dr. Svetislav Popović: S obzirom na 
ovu izjavu g. Ministra Prosvete, čast mi je ц ime 
sekcije izja\iti, da pristajem, da se diskusija'o ovoj 
uredbi skine sa dnevnoga reda, ali svakako očeku- 
jem, da će Ministarstvo Prosvete vodeći računa o di- 
rektivi, koju ie primilo od Zakonodavnog Odbora U 
granicama zakona postupili prema raspoloženju Za- 
konodavnog Odbora, 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, ko je 
za to, da se ova uredba skine sa dnevnoga reda, izvo- 
leće sedeti, a ko je protiv neka digne ruku. (Većina 
sodi.)   Objavljujem, da   je skinuta   sa dnevnoga reda. 

"Molim vas, gospodo, isto tako i ove uredbe Mi- 
nistarstva Vera; po želji zastupnika Ministra Vera i 
Vlade da skinemo sa dnevnoga reda, 

Jovan Gjonović: Gospodo, ja sam ranije učinio 
nekoliko napomena i tražio sam. da se uredba koja je 
zavedena u spisku ood br. 8. izvuče od onih uredaba, 
koje je tražio Ministar, da se odlože i da se o njoj 
razgovaramo. Ja sam to najviše učinio iz ovoga raz- 
loga. 01. 14. te uredbe, gospodo, predvideo je zvanje 
kancelara u Sv. Sinodu. To je zvanje novo. Ono je 
preneto sa strane. Takve kancelare imali su Sinodi 
u Rusiji, imali su ljudi, koji su upropastili pravo- 
slavnu crkvu u Rusiji. Ali meni nije stalo do pravo- 
slavne crkve, koliko mi je stalo do toga, da se ne 
prave sinekure i položaji, koji će obezbedjivati ljude 
na štetu'državne kase, i to m manje ni više nego polo- 
žajem koji j-e u rangu državnog savetnika. 

Vi svi, gospodo, znate, šta znači u ovoj zemlji 
državni savetnik i dati jednome coveku iz Sv. Sinoda 
da bude ц rangu državnoga savetnika, to je već 
mnogo. Meni se oihi, da bi trebalo primiti gledište4 

sekcije, upravo čl. 14. kako je redigovan U sekciji, da 
n meslo kancelara dodje sekretar, koji ima da bude 
organ Ministarstva, da ne bude kao državni savetnik 
nego da bude eksponent Ministra Vera U Sv. Sinodu, 
koga će moći Vlada, ako se bude ogrešio o interese 
nacionalne, državno i verske i da smeni. Zato vas, 
gospodo, molim, da se uredba, ako hoćete, povuče. 
Лко nećete da se povuče onda bar da se izmeni ovaj 
član po predlogu sekcije. Ja nudim Zakonodavni Od- 
bor, ako pristaje da se ova uredba skine, neka so 
skine, ali da čl. 14. bude redigovan kako ga je pred- 
ložila sekcija. 

Predsednik Miša Trifunović: .Ta sam dužan, 
gospodo, i ovaj predlog kao i predloge Ministra Vcra, 
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Sećerova  i   Drofenika  pred  ZaJkonodavni  Odbor da Odbora, koji mu je odredjen elanom KiO. IJetava ve- 
Ptiivim na rešenjc. Želi li ()<11)()г,, <lii se i ovu чгсмИш бегаа je gospodo, po Ustavu završen. (Gjcnovic: Mo- 
izvuče 'v/. spiska uredaba i o njoj da se radi? Ko je lim da mi date rec.) 
za to, da se izvuče iz uredaba^ ш-к-л izvoli sedeti, ako Pred^edinaj Miša Trifuncvić:   Izvolite. 
ie protiv neka digne ruku.  (Većina sedi.)  Objavliu- i„,.„    г^:„„„.,"   т i *      7      -•  • n 1    , ^,,     .      ,v       .т .. -,     . •'■, ■,'.■ Jovan (л onovic: Ja sam meo da učinim predio« 
em, <ia ie ova  ure-i ha izvučena.   U   sneenalnoi <lel)ati '/..i-,,,, „i,,   , n n •   ,•   • -,   ,      t      -^     ■ •',,.'.     • ■'   •   , ,'• •>   т - AakoiHMlavnoin   U<ll)oni   i   eiium  ка   1)ач  zato.   sto  (;e iic:mo    e   leunu   naiiomenu  K'.   (nonovie.   limi  rec  ц'. ,i •     i .•    i • i , ,     . .   •'    ■' ' ■        •' ■ svaki  od  vas znati, da  no доуогип рго doni) sna. Ла Lazic. ■        , .    т ^      . ,.        .,.•?. х .   , , 

•.r ...      i     •'   т i , i • nisam Ino državni činovnik i zato mogu to i da pred- VojtSlav Lazic: Ja sam litco prvo da govonm o i„g„       л   -•   •     • i •-      i.  • i        i - ■ ,....,■,'      ^ i lazem. л omi im se, da pravičnost i pravda nalazu ovom   prvom   pit/.nrii,   koje   \.'  lulo  na  ■dnevnom   redu, , п   -• i -l      r>     • n       i    •■ .,   ■ . J.       ...■'. ■'      ., .-i     . ,   ,, <la   se   predloži   ovako  nešto.   Oval   mol   iirenlo''1  kon 
0  pi aniu  načina   izvaccuia  ovih  uredaba  uspred  ла- ,„., i тт,    • „ "•„    i  „•    i ■        i   '     лт.,„1   • i .   '    ,   ' Хп -i -i   » ■ -• l'red   Vas iznosim  glasio  hi ovako:  »:\arodnim  posla- 
konodavnog Odhora. -ia se ne slažem ea ovim naći- • ,-.,    ,1   ••       •   T      • 1 i    м ,    .   ■ ,, --li 1 nicima, 'kop su izahram za  narodne poslanike na os- 
nom,   kako   su   ove   uredbe   povučene   1   zahtevam,  da „ i  i   •       • i    „        v 1 •       • , i, 1      i   i- '  .   ... -     i   т novu sadasnreg izbornog /akona,  priznaje se pravo 
se doneec o<llu']<a, <la li one vaze ili ne vaze, da li one „„.„,..,„*„„„„„   -1,, то   IT . т      '    х!    i .  • -, v    .,.        •-.     rr    •    •  1       -rv ogarantovano (danom   ГЗ.   Ustava«.   Lo znaci, <la za imam da Se  osnaže  11   ponište.    Lo   le   ledno.   Drimo, r; •, , ...... ■   _ j ,r.  . , лг ■.   ' n i     v  i on(   činovnike narodne  poslanike,   kon   su  po  sada- \ Miistars vil   \ era   nne   sve   urivlie  podnelo  /akono- -   •„      • 1 „ 1 ij •      Л •    г, j   гли     .,.   .,   ,  n i,  _ .'.     .__         .л supini   izbornom   zakonu,  timi samim  sto  Su   izabrani 

a za narodne poslanike, morali izgubiti svoj položaj, d( avnom  Odboru,   ili   ili  bar Odbor  nije   uzeo   ц  svoje 
vreme na  pretrče. Šta tu po sredi stoji   ja ne znam. "- '{"^ Važe^^rnll^^lana^;* F^tiu'a!'Kad'sino 
Da  1,  je  In  krivic,  do   Minietra  Vera    lil do  sekcije m    JJ <|a zl„.imMn(1 voiskll ; ^novul]i^ OIK1I1- „ospo(]o. 
Zakonodavnog  Odbora,  koja   .,e  unala  da   re«   ove бјпј ini H(, da m()?(,mo (]a <(, s(,t.|m(i . onih п:п,к1иП| 

uredbe,  1,   to  ja   mcu   da   u az.m,  samo  konstatujem, 1)(is,.n,ik;|, којј sl,  ,,;,; (lr^vni 5in0Vllici. .Tll sam  ovo 
da se s tnn Uredbama etaialo 1 one su dosle sada na ;„,,,,,, ,.„„ 1 \r.   :      \:     \т      i    i     i    +14.« i ■ 1 ,      .     ,   . .. .   -,   • - T        i i izneo   pred   \ as  i   molim   \ as,  da  to  shvatite  lojalno, 
kraji, tako reci u poslednjem času. 1 onda. goepodo, j,,,. jg ^g^ %потШ j &ko bj I|((,() Zakonodavni Od- 
kad eu dosle n poslednjem času, sada so opet pojav- li()i. <la 6уо     .mii_ )() liismo m    ^ ^^ on<fme /;|_ 
hupi  načini, na  koii c   se1 one povuci ispred Aa'kono- i.,,, ,,   1.   ••   ,        •,,+,. „ •     1       r  •  1    •• r,  л ■' ,. „ . ■' ., , . '   x...    ■   -,   ,. konu, ko. 1 sme   u/tros izglasali  1  кои se zove »Zakon 

< avuOl;■  Udoora, da   11  on   ne   hi   mogao   resiti  111  <lal.l „ -дг-   •  ,   • i   -     • •   -•• 1     T ,   .~      ,    .,   .,. ..   •,. .,2 o Ministrima na raspoloženju«, 1 enem zaglavlju nio- sankcipi, da   11   11   osnaži.   11   poni-li. »•_      1   i  ,•      • 1   •   , i     • • \^      1    -  ,. •' ' ' zemo dodati: »1 narodnim poslanicima«. Лко hočete 
Goepodo, u Ministarstvu Vera 1 u svim drugim <]„ primite ovo. u ostalom mogla bi se naći formula 

našim    verskim    ustanovama     iiniino    birokratskoira vr|o lako i lo bi   pitanje bilo pravilno reSeno i likvi- 
dulia џа koiiim fe mi ne možemo rfoziti. "NFi smo рп- dirano. To sam imao da predložim, a rva, Vama je da 
likom donoSenfa  Ustava   izneli  svoje   poglede  na ure- ocenite da  li je Umesan   i  pravilan ovaj  mO.ii predlog. 
djenje crkve  i  crkvenih  i  venskih  ustanova  i  kako, ^ ... ,   т 
gospodo. poboljSanie 11 tome pravcu ni do danas nije frodeednik Misa Tnfunovic: .Ta. gosjiodo, samo 
bilo  i   alko  postoii'Ministarstvo  Vera   i   tolike druge ('v,) ^181™, da |e ovaj predlog van okvira elana 130. 
ustanove, mi odlučno ustajemo protiv onih, koji pod l .^1}:1; N] " Jednoj-Uredbi, sto smo do sada resavalr, 
zaštitom vere idu na to, da zavedu visoke birokratske П13| '»■'" O^Oga.To je шо.е „nšljenje. Ovaj jo predlog 
položaje i da ee na račun vere a na teret države ko- '!Ск|пИ ^ ''^-0" može da se uputi Sekciji, 
riste, Jovan  Gjonović: Oospodo  moja, to je fa'kat da 

G.   Gjonović  je   iznco,   da   je   u   svetom   Sinodu svaka rd.var niora  po redu da  prodje kroz Rekciju. 1\I i 
ustanovljeno novo zvanje eekretara U  rangu državnog '"'" 'iutros  napravili  jedan  iziiz(diik, jedan  čitavi   za- 
savetnika.  Pa   pomislite  koliko   ima  damu   vladika   n kon   mi   smo jutros   metnuli   na  dnevni   red,   a   to   |е 
nsšoj državi! Dali eu te vladike dariae potrebne? Pa Dredbe  0   Ministrima   na ^raspoloženju iako  nisu 
onda da vidimo kako sveštenstvo vrši svoju  službu, prošle kroz Rekciju. G. Gjuričić je objasnio, da Za- 
1   ri<>:to   se  došlo   najza<l   da   se  to   pitanje   jedanput konodavni Odbor ima pravo i tako da rešiva. Л meni 
reši  ako  ne u  Skupštini  a  eno  bar  n   Zakonodavnom se Čini. da 0 ovome' mome predlogu  Zakonodavni Od- 
odboru. onda se to pitanje na  jedan izvesan  način po- ^ОГ ima prava da rešava. a ako Odbor nalazi da nema 
vlači.   Naši  Bvesteniei.  gospodo,  đobijaju  od  države i I1(' u'f^:[ ('а rešava. to je njegova stvar. 
dodatak na skupoću   kao  i   oetali   čipovnici  i   pored Predsednik   Miša   Trifunović:   Židi   li   Zakorio- 
foga opei naplaćuju za svoje činodejetvovnje po 10, davni Odbor da ovaj predlog stavim na glasanje, a 
16 i 20 puta više пецо što su naplaćivali. U mesto da meni   во   čini   da   ima   retroaktivno   dtejstvo   prema 
vidimo da li to narod odobrava, a ako to ne odobrava, l'stavn. 
<1 1 se  to   popravi,  mi  nismo  našli  za   potrebno  za   či- Vojislav Lazić:  Oospodo. meni   je žao. da se ja 
tavib 6 meseci rada Zakonodavnog Odbora, da to pi- ва gospodinom Gjonovićeiri u ovome pitanju ne mogu 
tanje postavimo na zdravu r-snoviou; da ne dolazi na- složiti, .ta nemam ništa orotiv toga u načelu, da se 
rod  ва  svojim  verskim   predstavnicima   u  konflikt   i p,  pHanje   rešava   i  da   Zakonodavni  Odbor  glasa  o 
da   narod  u  svoje verske  prdstavnike  ima  bolje  vere. lome. Ja ne mislim, da  treba  preko toga  pitanja preći, 
■1 ne da gleda  na njih  kao '■•.  nužno zlo. Prema  tome fead  već  postoji  predlog,  ali   nnapred   izjavljujem, da 
ja sam protivan, da se ove Uredbe povuku i "zahtevam, ne delim  mišljenje gospodina Gionovića  i dii  se sa 
da вео njima večera   raspravlja. predlogom nemo'pu složiti. 

Predsednik   Miša   Trifinović:   Zelju   zastupnika I »r. Janko Šimrak:  Da ne bi izgledalo, da ja go- 
Minietra \'era i \dade, da se Uredbe pod br. 6, 7. 8, vorim  pro domo mea,  ja  izjavljujem,  da  0 samome 
9 i 10. spiska skinu ep dnevnoga  reda, stavljam  na Zjjkonu neću ništa govoriti, idi ću Vam kazali, da sa 
glasanje.   Ko   je   za   to,  da   se   (ive   pomemite   Uredbe formalne strane kao  sa  gledišta  Ustava   ne  može  biti 
-kinu   sa   dnevnega   reda,   neka   izvoli   sedeti1, ,:i   ko  je nikakva  prigovora. Ml -mo  več do sada činili  mnoge 
protiv   neka   izvoli  dići   ruku.   (Večina   sedi.)   Objav- dopune, koje su bile mnogo teže naravi* nego što   je 
Ijujem, da_sii   sve  ove   Uredbe   skinute  sa   dnevnoga ova dopuna, kojom hoćemo da  zadovoljimo socijalnu 
llMla   i 0  njima  83  ne  rešava. pravdu.  Dakle mislim, a  fim više ta je stvar opravda- 

Gospođo, dozvolite pre nego Sto završim sednicn uija, što  ima  u  Ustavu,  več je zagarantovano, da  U 
da  kažem  jednu   reč.   Delokrug   rada   Zakonodavnog buduće  oni,   koji   su   bili   činovnici   ako   su   izabrani 


